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SKUPNA 
PROIZVODNJA

V JEKLARNI je  zarad i o k v a
re  trafo  postaje precej časa 
m irovala 40 t/8 . el. obločna peč. 
Po zagonu pa je  spet nasta l za
stoj zaradi stro jne  okvare in  ge
neralnega rem onta obeh livnih  
žerjavov v vlivališču jek larn e  II. 
Tozd je  tako obratoval z veliko te 
žavo, k ljub  tem u pa dosegel 93,8 
odst. operativnega plana, v ku - 
m ulativ i 95,5 odst.

JEK LO LIV AR N A  je  dosegla 
glede na ju lij boljše rezultate, 
vendar pa je  še k ljub  tem u zao
sta la za mesečnim načrtom  za 2,5 
odst., v kum ulativ i 9,1 odst. Raz
logi za takšno stan je  so v še vedno 
veliki odsotnosti zaposlenih zaradi 
dopustov in bolniških izostankov. 
Velika ovira je  tudi zelo zahteven 
asortim ent, ki te rja  znatno več 
vloženih delovnih u r  na tono li-

Iščemo Aleksandra Velikega
Za razu m ev an je  besed ila  n u je n  zgodovinski uvod: A leksander 

Veliki (356—323) je  b il ob H anibalu  in  C ezarju  največ ji vojskovodja 
sta reg a  veka; p ro d rl je  do Ind ije . T isti čas so im eli v  m estu  G ord iju  
n e razp le tljiv  vozel. P re rokovano  je  bilo, da bo tisti, k i ga bo razvo
zlal, posta l v la d a r  A zije. A leksander V elik i pa ga je  p resekal z 
m ečem . — P re sek a ti go rd ijsk i vozel od tle j pom eni p reprosto , z od 
ločnim  posegom  re š iti zap le ten  problem . — T orej k  s tv a ri.

V že lezarn i n am  kron ično  p r im a n jk u je  red a  in  učinkovitega 
rešev an ja  težav  na m nogih  področjih . Zato sm o to tem o prem levali 
do tečnosti že p red  sp rejem om  »ukrepov«, žal pa tu d i po tem . K dor 
ne v erjam e, na j si p ri vodstvu  svojega tozda izposodi zap isn ike sej 
tako le  za pol le ta  nazaj. V n jih  bo našel d e se tk ra t po trjeno , da so 
si odrasli, resn i, trezn i, zau p an ja  v redn i, strokovno, m oralno  in  po
litično neoporečn i m ožje iz m eseca v  m esec m ed drug im  redno 
podaja li ta k e le  »žogice«:

— p rem alo  varčno  delam o z m ateria li, p rem alo  čuvam o n a p ra 
ve, p rem alo  spoštu jem o delovne postopke

— zao striti m oram o odnos do nep rav ilnega ra v n a n ja  z n a p ra 
vam i in  m ateria lo m

— če n as tan e  škoda zarad i m alom arnosti, je  tre b a  sp rožiti 
postopek za ugo tov itev  m a te ria ln e  in  d isc ip linske odgovornosti

— poslovne in fo rm ac ije  p rih a ja jo  prepozno (ne rečem o: M iha 
jih  T onetu  n i poslal tako j, ne, ra je  bolj zavito: tovarišice  In fo rm a
cije zam ujajo)

— analize  so p reveč pavšalne  (spet ne: M icka n i izdela la  v red u  
analiz, am pak  tovarišica  A naliza je  posta la  p avšalna  — in  naš n a 
čin m iš lje n ja  tu d i)

— strokovne službe le  opozarja jo  na slabosti, ne p red lagajo  pa, 
ka j s to riti, d a  b i se s ta n je  izboljšalo, itn . itn .

Če b i se dom a obnašali tako, b i b ilo  n a jb rž  silno redko  »do roka 
proizvedeno kosilo določene kvalite te« , se član i d ružine  v enem  te d 
n u  n e  b i dom enili, k a te r i »strokovni delavec« naj pom ije posodo itn . 
K er p a  dom a delu jem o čisto drugače učinkovito , je  zares težko raz u 
m eti, d a  sm o si v  železarn i uspe li (pa smo vsi odrasli, resni, zaupa
n ja  v r e d n i . . .  itn .) n a  v sak d an je  delovne po ti in  zveze naorganizi- 
ra ti  to liko  ovir, da se nenehno  spo tikam o obnje. Z raven  pa vozlam o 
in  vozlam o m ak ram eje  p rav ic  in  dolžnosti, pam eti in  večje pam eti, 
nad re jenosti, enakov rednosti po činih, kom petence in  kdo  ve, ka j še 
vse, nam esto  da b i vsak  v  svo jem  tozdu  č im prej n ašli svo jega A lek
san d ra  V elikega, k i b i sp ro ti p resek al v sak  kom plikato rsk i g o rd ij
sk i vozel, ali p a  vsaj za vso železarno enega.

Če p a  je  doba A leksandrov  m im o, razm islim o, a li n e  b i v svež
n ju  »ukrepov« p ri ko lek tiv n i odgovornosti zapisali dodatek:

— k je r  n as tan e  zap le t m ed  dvem a tozdom a, dvem a službam a 
ali m ed  tozdom  in  službo, p a  je  vod ilna  delavca n is ta  sposobna v 
dobro  vse že lezarne re š iti v  n ek a j dneh, od g o v arja ta  ko lek tivno  oba.

P o tem  b i bilo  delo zanesljivo  več je  veselje, u speh  n e  b i izostal, 
im eli pa b i več časa za raz v ijan je  nov ih  idej za p rihodnost.

M arjan  K olar

Naše delo
Plan skupne proizvodnje smo v 

avgustu dosegli 80,0 odst., v ku
mulativi 93,5 odst. Odprema je 
bila dosežena 89,5 odst., v kumu
lativi 90,9 odst. Precej bolje je

v avgustu
pri fakturirani realizaciji, saj smo 
dosegli 98,8 odst., v kumulativi 
89,2 odst. Izvoz smo v dolarski 
vrednosti dosegli 51,8 odst., v  ku
mulativi 72,5 odst., pri dinarjih
54,7 odst., v kumulativi 64,3 odst. 
Predvideni plan smo pri vredno
stni prodaji na domačem trgu 
prekoračili 12,7 odst., v  kumu
lativi pa je še vedno zaostanek 
2,9 odst.

Rezerva počiva (N adaljevanje na 2. str.)
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(N adaljevanje s 1. str.)
tine, kot je  to potrebno za norm a
len asortim ent. N asploh pa se de
lež zahtevnih  asortim entov stalno 
veča. V ečji problem  p redstav lja  
tudi zm an jšan je naročil za tozd 
A rm aiture, za k a te re  s i je  ta  
tozd rezerv ira l kapacitete na za
četku leta. To povzroča sedaj ne
doseganje p lana livarne posebne 
litine in precej vpliva tud i na re 
zu ltate  vsega tozda.

Vzrok zaostanka za predvidenim  
planom  v tozdu VALJARNA (do
seženo le 67,1 odst., v  kum ulativ i
91,8 odst.) je  pom anjkan je vložka 
in  rem ont težke proge. Na težki 
p rogi je  bilo  doseženo le  43,3 
odst. predvidenega plana, m ed
te m  ko s ta  s re d n ja  in  lahka  
proga obratovali dokaj zadovolji
vo. P lan  na sredn ji progi je  bil 
dosežen 95,5 odst., na lahk i 186,7 
odst.

P redvideni p lan  skupne proiz
vodnje v KOVAČNICI je  b il do
sežen 97,7 odst., v kum ulativ i 99,3 
odst. P lan  ni b il dosežen predvsem  
zarad i pom an jkan ja  vložka iz 
Jek la rn e  (do rem onta težke proge 
v V aljarni), zarad i odsotnosti lju 
di in  delom a zaradi večjih  rem on
tov na k ladivih  in  nekajdnev 
nega popravila 1800 t  stiskalnice. 
M edtem  ko je  neuspela proizvod
n ja  za polovico nižja kot v m inu
lem  mesecu, je  izmeček precej po- 
rsstc l.

V iEKLOVLEKU so dosegli 
predvideni p lan  73,9 odst., v k u 
m ulativ i 80,5 odst. Po skupinah 
proizvodov je  b il p lan  dosežen 
le p ri luščenem  jeklu . Vzrok ne
doseganja p lana je  predvsem  po
m an jk an je  vložka te r  zastoji za-

NOB NA KOROŠKEM
KOTLJE — EN DAN OSVO

BOJENE
Zadnjo oktobrsko nedeljo  

1943 je med mašo prikorakala 
v kotuljsko cerkev četa partiza
nov s slovensko zastavo na čelu, 
nato pa je s kota zadonela slo
venska pesem. Po opravilu je 
četa odšla pred vaško lipo, z 
njo pa vsi, ki so bili v cerkvi. 
Začel se je veličasten  tabor, ki 
je trajal skoraj tri ure.

Sekretar pokrajinskega odbo
ra Pavle Žaucer—Matjaž je 
govoril o osvobodilni fronti, 
sekretarka m ladine m ežiškega  
območja Marjetka o nalogah  
m ladine, podpolkovnik Čižmek 
-Bor o sovražnem  delu izdajal
cev, komisar čete Drago in ko
mandant čete Dušan o partizan
skem gibanju in jugoslovanski 
armadi, sekretar m ežiškega ob
m očja Polda pa o bratstvu in  
enotnosti jugoslovanskih naro
dov.

Govore so Kotuljci z zanim a
njem poslušali. Po končanem  
shodu je komandant odpoklical 
zasede, ki so varovale vas. Par
tizani so se razvrstili in  s pe
sm ijo »Slovenci krem eniti« od
korakali proti Kisli vodi.

Dogodek je še dolgo odmeval 
po deželi, za spomin nanj pa 
Kotuljci vsako leto zadnjo n e
deljo v  oktobru proslavljajo 
krajevni praznik.

(Vir: Beno Kotnik, Kotlje — 
en dan osvobojene, Koroški fu -  
žinar 1952, št. 4—6)

rad i rem ontov in  drug ih  večjih  
popravil.

Za predvidenim  planom  so zao
sta li vsi predelovalni tozdi razen 
INDUSTRIJSKIH NOŽEV, k je r  
je  bila visoko prekoračena proiz
vodnja gredic. Vzroki za nedose
ganje p lana po posam eznih tozdih 
so različni, vendar je  v večini 
p rim erov krivo pom anjkanje vlož
ka ali d rug ih  nabav ljen ih  delov 
te r  izpadi posam eznih stro jev  za
rad i do lgo tra jn ih  popravil.

PRODAJA DOMA
Količinsko prodajo so v  avgustu  

dosegli tozdi Kovačnica, Orodjar
na, Stroji in deli, Pnevmatični 
stroji, Vzmetarna in Armature. 
Vzroki zaostanka pri ostalih toz
dih so v glavnem povečan izvoz 
— Jeklolivarna, Valjarna in TRO, 
povečane medsebojne dobave kot 
tudi pomanjkanje vložka — Je- 
klovlek. Vrednostno pa so zaostali 
tozdi Valjarna 5,2 odst., Jeklo- 
vlek 0,1 odst., Industrijski noži 
1,5 odst. in Bratstvo 50,9 odst.

NABAVA
Dohod starega železa z dom a

čega trg a  je  b il v  avgustu  zaradi 
pom anjkan ja  vagonov te r  dopu-

IZKORISTEK 
DELOVNEGA CASA

V avgustu je znašal izkoristek 
delovnega časa 72,13 odst., odsot
nosti 27,87 odst. Odsotnosti so bile 
razdeljene takole:

stov zm anjšan. D obavitelje nepre
stano opozarjam o na kvaliteto  je 
klen ih  odpadkov. Tako ne jem lje
mo več pločevine pod 3 mm. Z ara
di zaostrene kontrole je  bilo v r 
n jen ih  več vagonov, k a r  se seveda 
odraža pri dobavah, k a jti doba
v ite lji so pričeli pospešeno pošilja
ti jek lene odpadke drugim  žele
zarnam .

Dobava ferolegur se je  nekoliko 
izboljšala, še vedno pa p rim an j
ku je  Fe Cr suraffine, ki nam  ga 
dolguje TD Ruše, problem i pa so 
tud i za Si Cr.

S tan je  okrog oskrbovanja z re 
zalnim i orodji osta ja  problem a
tično. Na tržišču je  še vedno ob
čutiti veliko pom anjkanje s ta n 
dardn ih  izdelkov, kot so spiralni 
svedri, navoj na orodja in  rezkarji. 
Še večji problem i pa n as ta ja jo  p ri 
specialnih orodjih, k je r dobavi
te lji postav lja jo  dobavne term ine 
tud i p rek  200 dni. P redvsem  so 
tu  m išljeni razni svedri s po
sebnim i navoji.

S področja gum ijastih  izdelkov 
še vedno p rim an jku je  k linastih  
jerm enov, surove gum e in gum i
ja s tih  transpo rn ih  trakov. P o tre
be po gum ah za v iličarje  rešujem o 
le sprotno in  glede na stanje, ki 
v lada n a  tržišču , n i u p an ja , da bi 
b rez zah tevane devizne soudele
žbe lahko oskrbo rešili dolgoroč
no.

Ponovno so tud i priso tne težave 
z rezanim  lesom te r  podlogami. 
Vzrok je  predvsem  v tem, k er so

OSKRBA Z ENERGIJO
V avgustu je bila dobava pri

marnih energetskih medijev za
dovoljiva. Glede na to ter na nor
malno obratovanje energetskih  
naprav so bili porabniki redno 
oskrbljeni tako s primarno kot 
sekundarno energijo.

V avgustu je bilo nabavljeno:
— el. energije 18.334.000 kWh
— zem. plina 3.677.753 Sm3
— butan-propana 25.190 kg
— mazuta 457.440 kg
— koksa 2.500 kg
— karbida 15.930 kg
— acetilena v jeklen

kah 414 Nm3
— hladilne vode 1.270.890 m3

proizvedeno pa:
— higienske tople 

vode
— pare
— kisika
— komprimiranega 

zraka
— čistega dušika
— tehničnega dušika

10.770 m3 
4.909.490 kg 

467.368 kg

5.057.600 Nm3 
22.570 Nm3 
9.600 Nm3

dobavitelji usm erjen i s svojim i 
obveznostm i na izvoz, tako da 
za domače tržišče ostaja le m alo 
kvalite tnega lesa.

DOSEGANJE PLANSKIH OBVEZNOSTI V AVGUSTU

11 0 .

— letni dopust 19,88 •/. 9 0 .

— izredno plačani 8 0 .

dopust 0,37 •/. 7 0 .

— službena potovanja 0,11 •/•
6 0 -— bolezni 6,44 •/.

— druge plačane od
sotnosti 0,84 •/• U0 _

— neplačane odsotnosti 0,23 •/.
— ure v  podaljšanem

delovnem času 1,40 •/•
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J E K L A R N A 8 8 , 9 9 5 , 1 - - - - - - - - _

J E K L O L I V A R N A 9 7 , 5 9 0 , 9 8 9 , 3 9 3 , 2 1 0 1  , 4 8 6 , 2 8 8 , 0 9 9  , 7 8 3 , 1 8 5 , 3 1 0 5 , 5 8 6 , 4

V A L J A R N A 6 7 , 1 9 1 , 8 8 8 , 8 8 8 , 0 9 1 , 6 8 4 , 9 0 3 , 7 9 2 , 0 8 0 , 2 7 8 , 4 9 4 , 8 8 5  ,  8

K O V A Č N I C A 9 7  , 7 9 9 , 3 9 3 , 7 1 0 8 , 3 1 1 4 , 4 1 1 5 , 3 6 9 , 1 9 8 , 4 &7 , 8 8 4 , 5 1 2 5 , 4 1 2 2 , 5

J E K L O V L E K 7 3 , 9 8 0 , 5 6 0 , 4 8 0 , 0 9 0  , 1 8 2 , 7 4 7 , 0 7 8 , 0 4 6 , 0 C 7 , 0 9 9 , 9 8 6 , 2

O R O D J A R N A 1 3 8 , 5 8 9 , 4 9 3 , 1 8 5 , 5 7 9 , 5 9 3 , 0 _ 1 3 1 , 2 - 1 2 5  , 1 1 0  5 , 2 8 2 . C

S T ROJ I  I N DELI 7 9 , 9 8 2 , 2 1 2 2  , 2 8 8 , 0 9 0 , 8 80 , 7 1 , 5 4 4 , 5 2 , 0 3 9 , 9 1 3 3 . 6 1 0 0 . 3

-  N O Ž I ,  B R Z O R E Z .  O R O D . 6 7 , 8 7 8 , 3 6 4 , 4 7 5 , 0 7 9 , 9 7 0 , 4 c: ,3 5 4 , 1 6 6 , 3 5 0  , 7 9 4 , 4 8 9 , 0

-  GR E DI CE 2 1 0 , 3 9 9 , 4 - - - - \ - - / -

I ND U S T R I J S K I  N O Ž I 1 2 3 , 7 86 , 6 6 5 , 4 7 6  , 1 8 2 , 1 7 0  , 6 6 2 , 3 5 4 , 1 6 6 , C 5 1 , 2 9 0 , 5 9 0 . 9

P N E V M A T I Č N I  S TROJ I 9 6 »5 1 0 1  , 1 1 0  5 , 2 9 9 , 6 1 3 3 , 8 1 0 2 , 1 3 5 , 1 1 1 , 3 32  , 7 9 , 9 1 3 8 , 2 1 0 6  , 1

V Z M E T A R N A 9 7 »8 1 0 0 , 5 1 0 1 , 6 1 0 0 , 5 1 4 6  , 8 102*, 1 3 8 , 5 4 3 , 2 36 , 3 3 6 , 8 1 8 2 , 1 1 2 3 , 0

T R O 9 8 , 1 9 7 , 1 1 1 2 , 5 9 8 , 4 1 2 5 , 2 1 0 6 , 6 1 1 4 , 6 7 8 , 6 1 1 2 , 4 6 7 ,  C 1 2 9 , 6 1 2 0  , 1

K O V I N A R S T V O 7 7 7 2 , 6 8 0  , 7 7 3 * 2 1 1 6  , 0 8 7 , 0 - 1 9 , 1 . 14  , 5 1 2 1 , 6 9 0  . 5

AR MATURE 6 3 , o 7 7 , 7 7 3 , 8 6 8 , 4 9 5  , 1 8 1 , 9 3 3 , 8 5 4 , 4 3 8 , 3 5 0  , 6 1 7 0 , 1 1 1 3 , 3

BRATS TVO VARVAR1N 62 , 0 6 1  , 0 2 8 , 0 4 5  , 0 4 4 , 1 6 0  , 4 - - - _ 4 9 , 1 6 7 . 2

K A L I L N I C A - - - - 2 0 7 , 0 1 6 3 , 5 - - - - 2 0 7  , 0 1 6 3 , 5

STORI TVE DRUGI H T O Z D , D - - - - 7 1 , 0 8 1 , 8 - - - - 7 1 , 0 8 1 , 8

D E L O V N A  O R G A N I Z A C I J A 80 , 0 9 3 , 5 8 9 , 5 9 0  , 9 98  , 8 8 9 , 2 5 1 , 8 7 2  , 5 5 4 , 7 6 4  . 3 , ,  Ul*? 9 7  . 1
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IZVOZ
V avgustu smo realizirali načr

tovani konvertibilni izvoz 74,7 
odst. Izmed metalurških tozdov 
sta svoje količinske mesečne ob
veznosti dosegla le tozda Valjarna 
in Jeklolivarna, čeprav vrednostne 
dolarske realizacije nista dosegla, 
delno zaradi neustreznega asorti
menta in delno zaradi valutne di
sparitete med zapadnimi valutami 
in US $.

Tozd Kovačnica je sicer v špedi
cijo dostavil določeno količino pa- 
ličastega jekla, vendar izvoza ni 
bilo možno realizirati zaradi ter
minsko predčasne izdelave.

V največjem zaostanku med m e
talurškimi tozdi je Jeklovlek, ki 
zaradi nepravočasne oskrbe z 
vložkom mesečno izvozi do 50 odst. 
manj, kot bi moral v  skladu s 
pogodbenimi obveznostmi.

Med mehanskimi obrati je izvoz 
v avgustu dosegel le  TRO, med
tem ko je bil povsod drugod izpad 
zaradi terminskih kasnitev.

Ugotavljamo lahko, da je eden 
izmed glavnih vzrokov nedose
ganja m esečne realizacije izvoza 
v avgustu kot tudi v prejšnjih 
mesecih prekoračevanje dobavnih

rokov in nekompletne dobave. N a
ročil za leto 1984 je bilo sklenje
nih dovolj, tako da bi se letnemu 
planu lahko približali ali ga celo 
dosegli, če bi vsak tozd svoje po
godbene obveznosti pravočasno iz
polnil.

UVOZ
Za avgust lahko letos prvič za

pišemo, da smo bili z uvoznimi 
m ateria li dobro oskrbljeni. Do
bave po kom poziciji S&B so po 
uspešnih razgovorih norm alno s te 
kle, prispel pa je  tud i ves preo
sta li m ateria l (ferolegure) združe- 
valcev deviz — »14. oktober« in 
»Elkom«.

N ekaj težav je  p ri nabavi re 
zervnih delov in  pomožnega m a
teriala , k e r tozdi na naročilnice ne 
napišejo realne stopnje nu jnosti 
ozirom a realnega term ina. Za vse 
želene rezervne dele pa v  do
ločenem tren u tk u  ni dovolj deviz.

Težave z uvozom pa lahko p r i
čakujem o že v septem bru, k e r se 
bodo zaradi slabe likvidnosti bank  
in  podplanskega p riliva  konverti
biln ih  deviz drastično sprem enili 
zunanje-trgovinsk i predpisi v ško
do vezanih poslov.

BESEDA TOZDOV
Peter Vogel, ravnatelj tozda 

Transport:
Poslovni re z u lta ti naše te m e lj

ne o rgan izac ije  v  le tošn jem  
le tu  n iso  n a jb o lj ugodni. O d ra 
žajo s ta n je  o rgan izac ijsk ih  eno t 
železarne, za k a te re  oprav ljam o 
največ tra n sp o rtn ih  sto ritev .

S labša se prihodek , pestijo  
pa nas tu d i v isoki s tro šk i za 
goriva, reze rv n e  dele, gum e itn. 
Cene te h  a rtik lo v  so v  zadnjem  
obdobju  že k a r  podivjale . Poleg 
te g a  je  še o sk rb a  z n jim i s k ra j
no težavna. P rih o d ek  to re j ne 
sledi m a te ria ln im  stroškom , po 
n u d b a  rep ro  m a te ria la  pa ne 
zadovo lju je  povpraševanja .

K lju b  naveden im  težavam  
sm o uspeli zagotoviti so razm er
no k v a lite ten  in  pravočasen 
m ed o b ra tn i tra n sp o rt vseh  v rs t 
tovorov m ed pro izvodnim i eno
tam i, to  pa je  n aš  cilj in  ob
veznost do upo rabn ikov  t r a n 
sp o rtn ih  sto ritev .

Letos in tenzivno  uvajam o  pa- 
le tn i p revoz te žk ih  tovorov  m ed 
ob rati. P redv idevam o, d a  bom o 
to izredno  pom em bno  nalogo in  
sprem em bo v  nač inu  m ed o b ra t-  
nega tra n sp o rta  do konca Jeta 
uspešno izpolnili. Im am o štiri 
Pale tna vozila, od teg a  eno na 
p reizkušn ji. Če bom o ugotovili, 
da je  dovolj kvalite tno , bom o 
vozilo p rih o d n je  le to  kupili. S 
tem  pa b i dosegli po n ač rtu  
p redv ideno  štev ilo  p a le tn ih  vo
zil.

U red iti je  tre b a  še n eka j v h o 
dov v  ob ra te , n ak u p iti palete  za 
n ek a te re  tozde te r  n am en iti več 
sk rb i in  d en a rja  za obnovo in  
v zdrževan je  odstavn ih  p ro sto 
rov in  obračališč.

N aša naloga pa je, d a  ta  zelo 
draga vozila strokovno vzd ržu 
jem o, j ih  k a r  na jbo lj rac ionalno  
yključu jem o v tran sp o rtn e  lin ije  
in  v op tim aln i m eri izkoristim o 
P rednost novega sistem a tr a n 
sporta  v železarni.

Od tozdov — uporabn ikov  n a 
ših  s to ritev  p ričaku jem o sodelo
v an je  m ed u v a jan jem  sistem a 
te r  n ad a ljn jo  sk rb  za vzdrževa
n je  p a ie t in  strokovno rav n a n je  
z n jim i.

Peter Vogel

V železarn i bom o m orali za
u s ta v iti g radn jo  razn ih  p riz id 
kov ob ob jek tih , nam eščan je 
sk lad iščn ih  ali b iv a ln ih  k o n te j
n e rje v  in  u re ja n je  o d p rtih  sk la
dišč n a  cestn ih  površinah , od
stavnih , p a rk irn ih  m estih  in  na 
zelenicah. V n asp ro tnem  p rim e
ru  se nam  bo zgodilo, da v že
lezarn i n e  bo n ik a k ršn e  p ro m et
n e  varnosti, m edobra tn i t r a n 
sp o rt pa bo sk ra jn o  oviran .

V edno bolj nas skrbi, kam  z 
žlindro  in  odpadk i železarne. 
S edan ja  depon ija  je  zasuta. No
vo odlagališče (po večle tnem  
isk a n ju  sm o se odločili, da bo 
v  podaljšku  sedan je  halde) vse 
prepočasi p rip rav lja jo . Če n e  bo 
u re jen o  do konca le ta, lahko  
razm išljam o o zelo ve lik ih  do
d a tn ih  s tro šk ih  za prevoz od 

p ad n ih  m ateria lov  na bolj od
da ljeno  odlagališče.

V železarn i je  vse več p rim e
rov  stih ijskega  n ak u p a  p revoz
ne m ehan izac ije  v  tozdih . V n e 
k a te r ih  p rim e rih  je  ta  m ehan i
zacija neizkoriščena in  jo  im ajo  
le  za prevoz posam eznikov po 
železarni, nam esto  za tovore.

T o  u s tv a rja  n a  cestnem  om rež
ju  v  železarn i dodatno oviro, 
vzd rževan je  te  m ehan izac ije  pa 
dodatno  p ritisk a  n a  našo v zd r
ževalno službo.

V edeti m oram o, da je  t r a n 
sp o rt zelo d inam ična dejavnost. 
V edno n a j b i b ili v  p rav em  ča
su  n a  p rav em  m estu  z u s trezn i
m i tran sp o rtn im i sredstv i. Da hi 
to  uspeli, n i vedno  odvisno sa 
m o od  nas. T u nas topa  splet 
okoliščin, od  pravočasnega n a 
ročila  s to ritev , d n evn ih  t r a n 
sp o rtn ih  konic, m im o tra n sp o rt
n ih  zm ogljivosti do čisto  oseb
n ih  m edsebo jn ih  odnosov m ed 
našim i tran sp o rtn im i delavci in  
delavci n a ro čn ik i ozirom a upo
ra b n ik i s to ritev . K ljub  obilici 
d ro b n ih  in  v eč jih  prob lem ov p a  
sm o in  bom o s sodelovanjem  
upo rabn ikov  zagotovili k v a lite 
ten , pravočasen  in  v a re n  t r a n 
sport. V to  sm er so n a ra v n an e  
vse naše  ak tivnosti, navod ila  in  
ukrep i.

Zavedam o se odgovornosti do 
u p o rabn ikov  naših  s to ritev , od  
n jih  p a  p ričak u jem o  ustrezno 
v red n o ten je  našega dela.

Mitja Šipek, ravnatelj tozda 
Kontrola kakovosti:
ALI SMO SPOSOBNI PROIZ
VAJATI KAKOVOSTNE PRO
IZVODE IN DRŽATI KORAK  
Z INDUSTRIJSKO RAZVITI

MI?
K akšno vprašan je! M enda ja, 

bi rek e l človek, sa j v en d a r iz 
važam o na najbo lj zah tevna t r 
žišča. T eoretično  d rži, v  p rak si 
pa se izkaže, da m oram o p re 
m agati v rs to  ovir.

P am e ti im am o  gotovo dovolj 
in  strokovn jakov  tud i. O prem a 
sicer n i povsod najbo ljša , v e n 
d a r  pa sm o n ak u p ili m nogo n a j
sodobnejših  stro jev  in  n ap rav  in  
j ih  tu d i znam o prav ilno  u p o rab 
lja ti.

K je  ted a j tič i vzrok, da naši 
proizvodi in  polproizvodi niso 
takšn i, k o t jih  zah teva izbirčno 
zu n an je  tržišče?

V zrok je  izk ljučno  v  človeku! 
N ajvečja n esreča  za našo k ako 
vostno proizvodnjo  je  s tra ša n 
sk a  lak o ta  po m ateria lu . Ta je  
to likšna, da n a  dom ačem  trž išču  
lahko  prodam o sk o ra j vse, tu d i 
izm eček. K do si še upa re k la 
m ira ti slabo robo  v s trah u , da še 
ta k e  ne bo dobil. Če gledam o 
sam o n a  konec tega m eseca, je  
seveda tako  obnašan je  kupcev 
silno  dobrodošlo, vsi p a  se zave
dam o, da vedno ne bo tako, 
p redvsem  p a  vem o, da zunan je  
trž išče  še m alo ni nak lon jeno  
ta k i m iselnosti. Ž iv ljen je  je  k ru 
to  in  in d u strijsk a  p ro izvodnja 
tem elji n a  tr e h  osnovnih  zako
n ito s tih  — kakovost, rok , cena. 
Če m an jk a  ena od te h  značilno
s ti proizvoda, ga enostavno  ni 
mogoče p ro d ati ozirom a ga la h 
ko ponudim o sam o e n k ra t in  n i
ko li več. M ed vsem i tem i trem i 
pa je  kakovost nedvom no prva. 
K aj pom aga poceni roba, pa če 
jo  pošljem o še tako  natančno  v 
dogovorjenem  roku, če pa je  za

nič ali vsaj n i tak a , ko t jo  n a 
ročn ik  zahteva. V najbo ljšem  
p rim e ru  jo  lahko  prodam o za 
b istveno  n iž jo  ceno a li z d ru g i
m i besedam i, dam o jo  n a  naše 
stroške, nam esto  za naš  pro fit.

K dor trd i, d a  la h k o  delam o 
za dom ačo porabo m an j k v ali
te tno , za inozem ski trg  pa b o lj
šo, ta  laže, zm otiti se tako  hudo 
n e  m ore. Če delavec dela za do
m ači trg  m alom arno, je  iz k lju 
čeno, da bo za inozem ski trg  d e 
lal bolje; ta k o  se je  pač navadil.

V ečji delež k riv d e  pa nosi 
»vodilni kader«, k e r  n e  zna, no
če a li se b o ji zah teva ti od  de
lavca doslednost. N euspelo p ro 
izvodnjo  a li m alom arno  delo 
prikriva^ in  je  zadovoljen, če se 
n a  koncu  m eseca izdelek  odpe
lje  iz odprem nega skladišča. K aj

M itja  S ipek

pa  bo  poznje, pa ga n e  b riga  
več. Iz poročil o  neuspeli p ro iz
vodn ji vidim o, da je  90 do 100 °/o 
n ap ak  povzročil človek, k e r  se 
n i d rža l tehno lošk ih  predpisov. 
S eveda n i vsa k r iv d a  vedno  na 
človeku, lahko  je  k r iv  tu d i stro j 
a li nap rava , v en d a r je  človek 
vsaj to liko  sokriv , da je  sp re je l 
naročilo  za izdelavo n a  n e 
u strezn i n a p ra v i ali p a  je  n i 
p r im e m o  vzdrževal. N aj b ra lec  
sam  presodi, če lah k o  označim o 
k o t sk rb  za kvalite to , če m o
d e m a  d rag a  k o n tro ln a  naprava, 
k i je  tu d i ed ina, k i zares zanes
ljivo  d a je  in fo rm acijo  o s ta n ju  
kvalite te , n e  delu je  cele t r i  te d 
ne sam o zato, k e r  n ihče n e  oči
sti šobe, a li pa d ru g i p rim er, ko 
vodstvo tozda m olče g re  p rek  
nam ernega  p r ik riv a n ja  slabe 
k v a lite te  izdelka sam o zato, da 
bi izdelek  b il v  tem  m esecu p ro 
dan, ali t r e t j i  p rim er, ko  je  te h 
n ična dokum en tac ija  iz naročila  
za odgovorno nap ravo  p rep isana 
pom an jk ljivo  in  se rija  izdelana, 
p ri tem  pa kon tro la  sp loh  ni 
v k lju čen a  do odprem e, pa še te 
daj ne bi bila, če kupec n e  bi 
zah teval dokum enta.

Iz vseh  te h  p rim erov  in  še 
m nogo d ru g ih  la h k o  sklepam o, 
da sk rb  za k v alite to  n i p riso tn a  
n iti p ri vseh rav n a te ljih , ka j še 
n iž je  navzdol.

N aš sistem  n ag ra jev a n ja  je  
p rav  gotovo pom anjk ljiv ! K oli
čina izdelkov p rinese  delavcu 
m nogo več kot pa kakovost, in  
dokler bo tako, bo k v a lite ta  d r 
sela navzdol.

Za uspešno kon tro lo  k v a lite te  
še daleč n ism o oprem ljen i, tako
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20 let Informativnega fužinarja
20 let izhajanja nekega časopisa, ki 

ima trdno določeno programsko za
snovo in roke izidov, ni jubilej, vre
den rož, priznanj, govorov in banke
ta, je pa priložnost za razgled po 
opravljenem delu in po možnih na
daljnjih poteh.

Leta 1964 nas je bilo v železarni 
nekaj nad 3000. Tozdi so bili še obra
ti, namesto dotedanjih 14 obratnih 
delavskih svetov pa smo prešli na 5 
delavskih svetov pri sklopih obratov. 
Železarna se je na zahodu končala 
pri čistilnici. Čečovje je bilo domala 
pozidano in gradili smo Gramoznico. 
Ker je bilo avtomobilov vedno več, 
smo začeli načrtovati avto servis v 
Dobji vasi. Imeli smo prvo Formo 
vivo na Ravnah, edino sredstvo ob
veščanja v železarni pa je bil Koroški 
fužinar.

Ker ga je ustanovil in urejal Av
gust Kuhar, najmlajši brat Prežihove
ga Voranca, izobražen in evropsko 
razgledan mož, je s pomočjo ugled
nih sodelavcev in s svojim original
nim konceptom (v vsaki številki je 
priobčil kaj o železarni in o krajih 
zunaj njenega plota, o sedanjosti, o 
NOB in o daljni preteklosti, o delav
cih in graščakih) bil nekaj enkrat
nega. Na povelje, da bodimo bolje 
informirani, so tisti čas po mnogih 
odjetjih začeli izdajati tovarniške 
asopise. Ti so pisali o proizvodnji in 

prodaji, o sejah delavskih svetov, o 
gibanju kadrov itn., toda bili so po
dobni drug drugemu kot jajce jajcu; 
po žlahtni vsebini in širokih razgle
dih jih je Koroški fužinar daleč pre
segel. Le eno »slabost« je imel: izha
jal je četrtletno, ne mesečno, čeprav 
je na številkah zvito pisalo 1—3, 3—6 
itn. Bile so vedno le štiri.

Čas je torej zahteval mesečno ob
veščanje, Kuhar pa nazaj:

»Vsakih čenč ne mislimo objav
ljati.«

Ko je Kuhar umrl, smo torej začeli 
izdajati Informativni fužinar z ne
lahko nalogo ob imenitnem Koro
škem fužinarju, objavljati »čenče«, pa 
vendar tako, da bi jih ljudje brali.

Začeli smo na skromnih 12 stra
neh pri nakladi 2000 izvodov, ustalili 
pa se nato za precej časa na 16 stra
neh in pri nakladi 1800 izvodov, ki 
smo jih prodajali po 10 din (današ
njih 10 par).

k o t b i želeli in  k o t so o p rem lje 
ne  razv ite  in d u strije . Res je, da 
je  v e lik  del o p rem e iz  uvoza, pa 
v en d a r b i m o ra li ob n ak u p u  no 
ve teh n o lo g ije  in  n ap rav  m isliti 
tu d i n a  k o n tro ln o  oprem o, po 
sebno m ehan iz irano . T u pa smo 
g luh i vse do tle j, da se popolno
m a za tak n e  p r i  k v a lite ti. P ozne
je  v g ra je v a ti p a  je  d raž je  in  
v eč k ra t sp loh nem ogoče.

N aši po lizdelki in  izdelk i so 
vedno  b ili n a  dob rem  g lasu  — 
m ed n a jb o ljš im i v Jugoslav iji — 
to d a  k ako  dolgo še bodo? D obro 
im e je  težko  p rid e la ti, zelo h itro  
pa ga lah k o  izgubim o. Ponovno 
ga p rid o b iti pa je  sk o ra j nem o
goče. Za dobro  im e n ase  žele
za rne  pa sm o enako  odgovorni 
vsi, od  pom ožnega delavca do 
p redsedn ika  poslovodnega od
bora.

Skoraj ni otroške bolezni na po
dročju lokalnega novinarstva, ki je 
ne bi bili preboleli. Tako smo nekaj 
časa verjeli, da lahko tovarniški časo
pis s svojim večnim pisanjem o pro
izvedenih tonah in milijonih pa o in
vesticijah in prodaji postane (samo 
zato, ker je naš) bolj iskano branje 
kot zabavni tisk, ki ga ponujajo ki
oski. — To ni bilo res in tudi danes 
ni.

Potem smo mislili, da se bodo de
lavci odzvali vabilom in bodo začeli 
na veliko dopisovati v svoj list. — 
Zmota takrat in tudi po akciji »1000 
delavcev — sodelavcev«. Po živo be
sedo je še danes treba med delavce. V 
vseh 20 letih pa bi težko našteli du
cat ljudi, ki so se zares pri Informa
tivnem fužinarju naučili abecede no
vinarstva, čeprav v tej stroki več ve
lja kvaliteta kot kvantiteta.

Upali smo, da bomo posamezna po
dročja dejavnosti v železarni »pokri
li« tako, da bomo zadolžili za pisanje 
o njih odgovorne delavce. Ti so se res 
zavzeto lotili dela, a meseci so tako 
hitro minevali, da so se čez čas utru
dili. Zato je bilo iskanje dobrih sode
lavcev oziroma prispevkov dolga leta 
najbolj aktualna tema uredništva.

Ta stvar se je delno omilila šele z 
ustanovitvijo centra za samouprav
ljanje in informiranje in s kadrovsko 
okrepitvijo uredništva. Seveda pa so 
sc v teh letih z razvojem samouprav
ljanja in delegatskega sistema postav
ljale pred nas vedno nove zahteve 
glede informiranja, ki smo jim po
skušali najti primerne oblike.

Pred 10 leti smo začeli izdajati pri
logo Mladi fužinar, od maja 1976 do 
januarja 1982 je izhajal Informativni 
fužinar dvakrat mesečno, 1. 1979 smo 
začeli izdajati Novice, lansko pomlad 
Vestnik delovnih skupin, ves čas de
luje razglasna postaja.

Bilo je obdobje, ko smo prisegali 
na zveličavnost mnogih obveznih ka
zalcev za prikazovanje proizvodnih 
rezultatov. Toda ko smo jih našteli 
blizu 50, in to zvečine samih številč
nih, se je pokazalo, da bi imeli od 
njih kaj le Šolani knjigovodje in eko
nomisti. Zato smo se odločili za manj 
številk in več komentarja, za pošteno 
in pravočasno besedo, in do zdaj zato 
ni bil kdo jezen.

Danes razmišljati samo o tem, kak
šen bodi Informativni fužinar kot 
sredstvo obveščanja v Železarni Rav
ne, nima pravega pomena, saj je časo
pis le del v sistemu informiranja de
lavcev in je zraven obvezno treba 
šteti vsaj njegovi prilogi Novice in 
Vestnik, ki doživljata to jesen dolo
čeno prenovo. Res pa je časopis tista 
oblika tiskane informacije, ki edina 
more objavljati vse novinarske zvrsti, 
od uvodnika prek reportaže in inter
vjuja do portreta, torej lahko zares 
doživeto odslikava svoj čas in svoje 
okolje ter ljudi v njem. Informacijski 
bilteni, naj se priučijo še tako zgo
ščenega in preprostega izražanja, so 
vendarle obsojeni zgolj na novičar- 
stvo.

Ne podleči skušnjavi, da je moč vse 
novinarstvo zreducirati na telegraf
sko kratko informiranje, je morda 
prva misel za nadaljnje letnike časo
pisa. Druga je negovati živi stik z de
lavci in strokovnjaki ter se po eni 
plati bližati literarnim reportažam in 
portretom, po drugi pa s poljudno

besedo težiti k podružbljanju stro
kovnih besedil, za katera nam tem 
zanesljivo ne manjka. Tretja misel je 
pomagati pri popularizaciji raziskav 
družboslovcev o nas samih, o delov
nih skupinah, o resničnem ali forma
lističnem samoupravljanju, o velikih 
možnostih, pa tudi nemožnostih de
lovanja delegatskega sistema. Skrat
ka: slediti, raziskovati in razvijati 
vse, kar je v naših medsebojnih od
nosih in v samoupravljanju dobrega.

MNENJA DELAVCEV:

Milorad Sentič, vodja oddelka za 
zavarovanje družbenega premoženja, 
KSZ:

»Če je ustaljen delovni čas, se ga 
moramo dejansko držati, ne glede na 
to, kje delamo in kakšno delo oprav
ljamo. Vsi, kolikor nas je zaposlenih, 
moramo delati 184 ur mesečno, za 
plačilo teh ur pa moramo delo redno 
opravljati. Kako redno ga opravlja
mo, pa je odvisno od obremenitve in 
razporeditve dela. Toda med nami je 
veliko takih, ki jim red ni prvi, ni
majo odnosa do njega. To je drugače 
od človeka do človeka. Če bi bila do
volj visoka zavest pri večini, bi ta 
večina z vzgledom vlekla druge in 
tudi ograje okrog železarne in vra
tarnic ne bi bilo treba. Z razgovori in 
dopovedovanjem, kaj je boljše za nas 
vse, bi se dalo veliko doseči. Marsi-

M ilorad Sentič

komu namreč razgovor z resnim opo
zorilom več zaleže kot disciplinski 
ukrep. Seveda pa morajo biti nadreje
ni sami zgled. Biti morajo dovolj za
vestni, toČni, vestni, šele potem lah
ko zahtevajo isto od podrejenih.«

Jakob Sirovina, vrtalec v tozdu In
dustrijski noži:

»Moja ideja je, da je pri redu zelo 
pomembno, da se človek, ko pride na 
šiht, zave, da prevzame odgovornost 
nase in da se zavzame za delo. Naj
bolj me boli, ker je veliko izmečka in 
ker so neredne dobave, da prihaja do 
zastojev. Red je tudi v tem, da se ne 
zamuja. Se zgodi, da zamudiš dva
krat, trikrat na leto, a ne vsak dan, 
kot nekateri. Tudi minute so za red 
dragocene, stroj se mora vsako minu
to izkoristiti. Tudi pri normah so po
membne minute. Če delavec, ki dela 
na normo, pozneje pride na šiht ali 
prej odide, mu je to ovira, saj mora 
nato hitreje delati, posledica česar je

Iskrena hvala za sodelovanje šte
vilnim sodelavcem v minulih dvaj
setih letih, pa želja njim in novim, 
naj pomagajo še naprej oblikovati naš 
časopis. Z zahvalo članom vseh do
sedanjih uredniških odborov za po
moč in delavcem tiskarne ČGP Ve
čer za vestno delo in vzorno sodelo
vanje bodi spominov dovolj.

Jakob Sirovina

lahko slabša kvaliteta. Po mojem ne 
more nobeno delo iti brez discipline. 
Človek mora imeti spoštovanje do 
človeka, do vseh ljudi, če ne, ni reda 
in discipline. Danes se spoštovanje 
malo ceni, a je osnova. Čim je spošto
vanje, je tudi red. Zato bi želel več 
razumevanja med delavci, ravnatelji, 
da bi se skupno reševali problemi na 
lepe načine, da ne bi bilo treba kazni. 
Nujni so skupni kontakti, potem je 
tudi skupen red.«

Drago Koletnik, strugar v Težkih 
strojnih delih:

»Normalno je, da hodiš točno na 
šiht, na malico in s šihta. Samo v Tež
kih strojnih delih se ne moremo stri
njati, da bi stroje ugasnili šele deset 
do dveh, saj jih ne utegnemo sčistiti. 
Po mojem je pri redu najpomembnej
ši zgled, saj pravijo: »Kakršen gene
ral, takšna vojska.« Red je zame to, 
da začneš ob šestih, ob dveh končaš, 
vmes pa efektivno delaš, če ne — pre
mestitve, kazni. Toda pri kaznih je 
največji problem v tem, da jih piše
mo, izvajamo pa ne. Če bi se po ukre
pih delalo, je prav, da so, drugače je 
bolje, da jih ne pišemo.«

Drago K oletn ik

Urednik

Red je v nas samih
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Sonce v  vejah

Jože Prednik, delovodja kontrole 
kakovosti v Jeklolivarni, tozd KK:

»Edino logično in prav je, da se v 
železarni pravočasno hodi na šiht in 
s šihta, na malico in z malice in da 
se čimbolj izkoristi delovni čas. Po
memben je red na delovnem mestu, 
tvoj odnos do strojev in naprav ter 
sodelavcev. Pri tem je seveda po
membna organizacija dela in vpraša
nje, kako človeka motivirati, da bo 
maksimalno izkoristil svoj delovni 
čas, pa ni važno, od katere do katere 
minute. Menim, da bi morala biti pri 
osebnem dohodku merilo tudi disci
plina, potem bi bila večja. Red je tudi 
v tem, da se ne pije, da se ne krade,

Jože P rednik

da upoštevaš varnost pri delu, je tudi 
urejeno okolje, ki te že samo sili k 
redu. Za red so pomembni tudi med
sebojni odnosi, ki bi jih jaz gradil 
predvsem z dogovarjanjem. Res pa je, 
da je človekov red že v značaju in 
da ga je tistim, ki nanj niso navajeni, 
na šihtu težko privzgojiti.«

Dragica štiftar, devizna referentka 
v Posebni finančni službi:

»Zahteve po redu so v železarni že 
ves čas, zdaj naj bi jih le začeli ure
sničevati. Po mojem je za red po
membno, da prideš točno na delo in 
da si do dveh na delovnem mestu. 
Drugače je seveda v obratih, kjer mo
rajo še prej očistiti stroje. Tudi ure 
za malico se je treba držati, pa če
prav včasih čakaš petnajst minut na 
vrsto, to gre pač v tvojo škodo. Mi
slim, da vseh osem ur, če je dela veli-

Dragica S tifta r

ko in je naporno, ne moreš biti akti
ven. Nujno rabiš nekaj odmora. Če 
si ga vzameš, ni tako hudo, saj je za
me glavno merilo za red to, da nekaj 
narediš, da nekaj pokažeš. Bistveno je 
delo, ne čas. Človek hodi zato na 
Siht, da dela, in če dela, ni treba pose
bej opozarjati na red. Dobra organi
zacija dela bi red že sama ustvarila, 
zato se mi zdijo ukrepi prerazporedi
tve pametni.«

Ivan Pantner, ogrevalec na težki 
progi v Valjarni:

»Za mene je red, da redno hodim 
na šiht, da redno pridem in do ure 
točno delam. Glede jutranjega zamu
janja bi rekel, da tisti, ki se vozimo

Iva n  P antner

z avtobusi, ne zamujamo. Ukrep za 
zamujanje ne bo pomagal, tisti, ki so 
zamujali do zdaj, bodo še naprej. Bi
lo je že več ukrepov, pa ni pomagalo. 
Pri nas je tako: Če proga dela, mora
mo tudi mi delati osem ur, nimamo 
časa postopati okrog, torej je red. Bi
ti pa bi moral red tudi še drugje, npr. 
pri odpremi, pri vložku, če pride do 
zastojev, da poklicani ključavničar 
takoj pride itd. Prav je, da se naredi 
red tudi pri vnašanju alkohola.«

Zofija Boženk, nalagalka mask v 
tozdu Jeklolivarna:

»Mislim, da je dobro, če je red. Se
veda pa se ga ne moreš vedno držati. 
Mi lahko gremo na malico, ko ima
mo čas, to je odvisno od dela, prav 
tako ob dveh, ko nehamo odvisno od 
šarže. Tudi zjutraj mora biti red; 
kam pa bi prišli, če bi vsak po svoje

Z ofija  B oženk

hodil na šiht. Mislim, da tisti, ki pri
hajajo od daleč, manj zamujajo kot 
tisti od blizu. Pomembo je tudi delo. 
Pri nas je tako, da pride včasih kak
šen dan, da si še oddahniti nimaš časa, 
spet pa je nekoliko boljše. Tako te 
potem delo sili v red. Red je tudi to, 
da vse, kar narediš, v redu narediš. 
Pri tem pa je pomemben tudi denar. 
Če imaš lepo plačo, imaš veselje do 
dela in redno delaš. Nered, kraje in 
alkohol po mojem ne spadajo na de
lovno mesto, in je prav, da se jih pre
ganja.«

Jože Oder, analitik v tozdu Ener
gija:

»Minute pred in po določeni uri 
pri redu zame niso najvažnejše. Mi
slim, da je reda toliko, kolikor ga 
kdo nosi v sebi, da naredi vse tisto,

kar v delovnem času mora. Lahko pi
šemo ukrepe, a če ne bomo imeli za
vesti, da ustvarjamo zase, ne bomo z 
nobenimi napisanimi pravili dosegli 
reda. Po mojem ure prav tako niso 
potrebne, če je organizacija dela do
bra. Toda med nami so ljudje, ki reda 
ne nosijo v sebi in jim tudi beseda ne

Jože Oder

pomaga. Za take zagotovo morajo bi
ti tudi ukrepi in kazni. A kaznovati 
ne smemo za malenkosti, treba je vi
deti večje napake. Ali je že šel kdo 
odgovarjati za zgrešene investicije, na 
primer? Vse to je red, za katerega pa 
je treba poskrbeti od vrha navzdol.«

Helena Merkač

Usmeritve 
za oktober

Poslovodna konferenca je 1. 10. 
1984 sprejela za oktober nasled
nje usmeritve:

#  Ta mesec bomo v vseh tozdih 
pospravljali materiale, ki so zdaj 
zloženi ali razmetani zunaj hal 
ali v njih ob transportnih poteh.

#  Bolj racionalno moramo or
ganizirati razmnoževanje doku
mentacije, dopisov in drugega 
pisnega gradiva.

#  V vseh tozdih uvajamo sti
mulacijo za enakomernejšo od
premo po navodilih službe za 
sistem OD.

#  Stimulacija (poračun) za 
oktober je pogojena s tem, da 
moramo doseči 185 starih milijard 
fakturirane realizacije in 1,6 m i
lijona dolarjev konvertibilnega 
izvoza — oboje poprečno za sep
tember in oktober.
(Vir: zapisnik 20. seje poslovodne 
konference)

•' v"
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Šolstvu lahko pomaga le 
stabilizacija gospodarstva

(Poudarki s 16. seje OK ZKS Ravne na Koroškem)

V ponedeljek, 17. septem bra, je  
b ila  16. se ja  OK ZKS R avne na 
Koroškem, ki jo  je  sklicatelj n a 
m enil p rob lem atik i S redn je šole 
te h n išk o -n arav o slo v n e  in  p ed a 
goške usm eritve in  uresn ičevanju  
stabilizacijskega program a v  de
lovnih organizacijah  občine R av
ne. S eje so se poleg članov ob
činskega kom iteja ZKS udeležili 
tu d i p redstavn ik i drug ih  družbe
nopolitičnih organizacij v občini in 
sredn je  šole TNPU, predsednik  
G ospodarske zbornice Slovenije 
M arko Bulc, izvršni sek re tar CK 
ZKS za k u ltu ro  in izobraževanje 
Josiip K ošu ta  in  p redsedn ik  
republiškega kom iteja za vzgojo 
in izobraževanje dr. T ine Zorič, 
saj so p red s ta v n ik i šole želeli o 
n je n ih  težav ah  obvestiti širšo 
družbeno skupnost, p rav  pa je, da 
o n jih  poročam o tu d i v  g lasilu  
železarne.

K ot sta  povedala sek re tar OK 
ZKS n a  šoli S tefan  K eber in  r a 
vnate ljica  E rna  Kožar, im a šola 
na razpolago tako  m alo sredstev, 
da so ogrožene že n jene osnovne 
dejavnosti. Osebni dohodki uči
te ljev  in  drugih  delavcev na šoli 
močno zaosta jajo  za zaposlenim i 
v  gospodarstvu, zato tisti, ki im ajo 
možnost, odhajajo  s šole in  se za
poslujejo v delovnih organizaci
jah , predvsem  v  Železarni Ravne. 
K er gre za fizike, m atem atike in 
učitelje  strokovnih  predm etov, ki 
jih  šoli že tako  prim an jku je , bo, 
če se bo to še nadaljevalo , postal 
vp rašljiv  učno-vzgojni proces teh 
niške in  naravoslovne usm eritve.

Na delovno vzdušje in  m edse
bojne odnose delavcev pa ne vp li
va samo slab m ateria ln i položaj

D elavski svet železarne je  na 
svoji 17. se ji 3. 9. 1984 m ed d ru 
gim sp reje l nasledn je  pom em b
nejše sklepe in  stališča:

•  S prejel je  poročilo o poslo
v an ju  v 1. po lle tju  1984. Ob tem  
je  obravnaval in  podprl u sm erit
ve ukrepov  za izboljšanje poslov
n ih  rezu ltatov  in  jih  posredoval 
v razpravo sam oupravnim  delov
nim  skupinam .

•  S prejel je  pobudo glede 
usm eritev  izvoza. D elavskim  sve
tom  tozdov je  p red lagal sprejem  
sklepa, po katerem  se lahko iz
vozni posli sk lepajo  po cenah, ki 
jih  p redlaga svetovno tržišče. Obe
nem  pa m oram o pospeševati izvoz 
tis tih  izdelkov, p ri k a terih  lahko 
dosežemo glede na tu jo  konku
renco čim višjo  stopnjo pokritja . 
D elavskim  svetom  je  treb a  s p red 
logom vred  poslati bolj celovito 
obrazložitev.

•  S prejel je  poročilo o g ibanju  
neuspele proizvodnje in  kvalite te  
za 1. po lletje 1984. O tezah sp re
m em b sistem a nag ra jevan ja  zla-

šole, am pak  tud i p rostorske te 
žave (učno-vzgojni proces poteka 
na dveh šolah), pom anjkan je in 
neustreznost učbenikov, ob tem  
pa še občutek nem oči ob spozna
n ju , da kot delegati ne m orejo 
vp liva ti na odločitve, k i zadevajo 
šolo in  n jih , k er je  v  skupščinskih 
telesih  že vse vnaprej določeno.

R azprav ljalci so se strin ja li, da 
je  p roblem atika ravenske srednje 
šole tako pereča, da jo  je  treb a  
nem udom a začeti reševati, p r i
pom nili pa so, da so v  podobnih 
težavah  tu d i d ruge sredn je  šole v 
S loveniji, predvsem  tis te  v obrob
n ih  predelih , a ne le te, težave 
im a tud i osnovno šolstvo in  ce
lo tna družbena dejavnost, kot npr. 
zdravstvo.

V ir vseh teh  težav je  v  gospo
darstvu , ki u s tv a rja  prem alo de
n a rja  za široko razvejeno vse
stransko  družbeno dejavnost v 
republiki. V šolstvu smo v zadnjih  
le tih  veliko pridobili. S sam opri
spevki smo grad ili nove v rtce  in  
šole, dejavnost v  n jih  pa m ora f i
n anc ira ti gospodarstvo; prešli smo 
na sistem  usm erjenega izobraže
vanja, s ka terim  smo želeli omo
gočiti vsem  enake osnove za n a 
d a ljn je  izobraževanje, pozabili pa 
smo, da za vse poklice n i po treb 
no enako široko znanje. O dpra
v ili smo periodične šole, zdaj pa 
se učenci v tre h  le tih  ne izučijo 
poklica in  p rip ravn ištvo  je  nov 
problem  za združeno delo in  za 
učence, ki končajo šolo b rez za
dostnega prak tičnega znanja. 
Mnoge šole nim ajo  ustrezne opre
m e za pouk strokovnih  p redm e
tov, po drugi stran i pa gospodar-

sti na področju kvalite te  bo raz 
p rav lja l na eni od p rihodn jih  sej. 
P red laga l je, naj se ta  problem a
tika  obravnava na sam oupravnih  
organih  tozdov, s tem  da je  treba 
oživiti delo tim ov za neuspelo p ro
izvodnjo.

•  S pre je l je  poročilo o u resn i
čevanju  nalog s področja SLO in 
družbene sam ozaščite in sklepe, 
p red lagane v  tem  poročilu.

•  S pre je l je  pobudo družbene
ga pravobran ilca sam ouprav ljan ja  
občine R avne in  zadolžil del. 
skupnost KSZ, da po del. svetih  
tozdov in  del. skupnosti začne 
postopek za razveljav itev  p rav il
n ika o sofinanciran ju  telefonskih 
prik ljučkov, ki je  b il sp re je t 29. 
12. 1982.

•  Za rav n a te lja  del. skupnosti 
PFS je  im enoval Eda Javorn ika, 
dipl. oec., za rav n a te lja  del. skup
nosti za računovodstvo pa M aksa 
Pešla, dipl. oec., oba s 1. 9. 1984 
za dobo š tirih  let.

(Vir: sklepi in  stališča 17. seje 
del. sveta železarne)

stvo n im a dolgoročnih kadrov
skih načrtov, zarad i česar so 
u sm eritve neka te rih  šol vp rašljive 
že danes, še bolj pa bodo v  p r i
h odn jih  letih . Na ravenski sred 
n ji šoli je  ta k  p rim er pedagoška 
usm eritev, v  katero  se vpisujejo  
predvsem  dekleta, ki im ajo v naši 
občini bolj m alo možnosti za za
poslitev v  gospodarstvu, v p raša
n je  pa je, koliko od n jih  se jih  
bo po končanem  štud iju  lahko za
poslilo v  šolstvu.

V endar obstoj ravenske srednje 
šole in  posam eznih usm eritev  ni 
vprašljiv , saj so jo  ustanovili de
lavci zaradi potreb gospodarstva 
in  družbenih  dejavnosti koroške 
k rajine . Č eprav dejavnosti sred 
n je  šole financira  republiška izo
braževalna skupnost, so razp rav 
lja lc i na seji OK ZKS menili, da 
se m orajo za odpravo problem ov 
na šoli zavzeti na jp re j delavci na 
šoli sami, nato  pa tud i gospodar
stvo celotne koroške regije, za 
k a r  naj poskrbi K oroška gospo
darska zbornica v  D ravogradu.

V ju liju  in  avgustu  so bile odo
b rene  naslednje inovacije:

TOZD JEKLARNA
Ivanu  H očevarju je  bilo dode

ljeno enkra tno  nadom estilo 20.000 
d in  za izboljšavo naprave za m e
n javo  elektrod pri EPŽ. Z izbolj
šavo poteka m enjava h itre je  in 
zanesljiveje, povečanje dohodka 
pa p ri te j inovaciji n i bilo moč 
ugotoviti.

F rancu  P arad ižu  IV. je  bilo do
deljeno enkra tno  nadom estilo
25.000 d in  za uvedbo v arje n ja  dna 
kokil, s čim er je  zm anjšal stroške. 
Povečanje dohodka p ri te j ino
vaciji n i bilo moč ugotoviti.

A ntonu K ovaču in  Ivanu  R ep
n iku  je  bilo dodeljeno prvo n a 
dom estilo 67.164 d in  za izboljšavo 
obzidave oboka 5 t  elektroobločne 
peči, s čim er je  povečal zdržlji
vost. V prvem  le tu  je  b il z ino
vacijo  povečan dohodek tozda za 
1,283.122 din, nadom estilo pa si 
av to rja  delita na polovico.

R ajku  R ačniku je  bilo dodelje
no enk ra tno  nadom estilo 10.000 
d in  za p rih ran ek  čeljusti na n a 
p ra v i Bofors. P ovečan ja  dohodka 
p ri te j inovaciji n i bilo moč ugo
toviti.

K olikor pa so problem i splošnej
ši in  izvirajo  iz sistem a usm erje
nega izobraževanja in  financ ira
n ja  v republiki, naj jih  preučijo  
in  pom agajo odpraviti ustrezn i 
strokovni in  družbenopolitični r e 
publiški organi in  institucije.

K akor je  pokazala razprava, 
so se šolstvo in  družbene d e jav 
nosti sploh znašle v  težavnem  po
ložaju zarad i razkoraka m ed raz 
vejenostjo  družbenih  dejavnosti v 
občini in  republik i in  m ed gospo
darskim i rezultati, k i ne dosega
jo  zastav ljen ih  ciljev.

Šolstva torej ne bo tra jn o  
ozdravila p reusm eritev  sredstev  
od ene dejavnosti v  drugo, k er jih  
je  pač prem alo. Resnično zdravilo 
je  le v  dobrem  gospodarjenju  in  
v  dokončni stabilizaciji gospodar
stva ozirom a proizvodnih d e jav 
nosti. P ri u resn ičevanju  stab iliza
cije pa smo, kot smo zvedeli v  2. 
točki dnevnega reda, v  naši občini 
šele na začetku.

M ojca Potočnik

IJ E
M ilovanu Božikovu in  V inku 

P ušn iku  je  bilo dodeljeno e n k ra t
no nadom estilo 5.000 d in  za uved
bo stružen ja  poškodovanih kokil 
za v livan je EPŽ elektrod. Pove
čan ja  dohodka p ri te j inovaciji n i 
moč ugotoviti, p ri delitv i pa s ta  
udeležena Božikov z 80 in  P ušn ik  
z 20 odstotki.

M ilanu Š vajgerju  in  V inku P u š
n iku  je  bilo dodeljeno enk ra tno  
nadom estilo 199.800 d in  za uvedbo 
oh la jan ja  EPŽ ingotov v  izolirani 
paleti Kamag, s čim er sta  nado
m estila investicijo  v  višin i
19,000.000 din. P ri delitv i sta  ud e
ležena Š vajger s 70 in  P ušn ik  s 
30 odstotki.

TOZD KOVAČNICA
Skupini šestih  av to rjev  na čelu 

z Ivanom  Ažnohom je  bilo do
deljeno prvo  in  drugo nadom estilo 
za izboljšavo tehnologije kovanja 
valjev. V treh  le tih  uporabe ino
vacije je  bil povečan dohodek 
tozda poprečno letno za 8,533.400 
din. Nadom estilo znaša 373.800 
din, p ri delitvi pa so av to rji u d e
leženi z deleži od 10 do 35 od
stotkov.

DELAVSKI SVET ŽELEZARNE PODPRL 
UKREPE ZA IZBOLJŠANJE POSLOVNIH 

REZULTATOV

IN OVAC

F a b r i ik i  »c e k a r j i«
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IZVOLILI SMO NOVE ČLANE 
ORGANOV UPRAVLJANJA

V petek, 21. septembra, smo v Železarni Ravne volili 
nove člane organov sam oupravljanja tozdov, delovnih  
skupnosti in delovne organizacije.

Vsi kandidati za skupno disciplinsko kom isijo in odbor 
sam oupravne delavske kontrole so b ili izvoljeni v  vseh  
tozdih, prav tako kandidati za delavski svet delovne or
ganizacije, razen enega iz tozda Valjarna, kjer tudi niso  
potrdili vseh kandidatov za delavski svet tozda.

V tozdih Jeklarna, Valjarna, Jeklovlek, Pnevm atični 
stroji, ETS, SGV, Kontrola kakovosti in delovni skupno
sti Posebna finančna služba so hkrati im eli še nadom e
stne volitve v delegacije za sam oupravne interesne 
skupnosti in zbor združenega dela. Izvoljeni so bili vsi 
kandidati.

V tozdih Stroji in deli in RPT so hkrati z volitvam i 
ponovili še referendum  o pravilniku o stanovanjskih  
razmerjih, ki so ga tokrat v obeh tozdih sprejeli.

(Vir: zapisnik koordinacijske kom isije za izvedbo vo 
litev)

TOZD JEKLOVLEK
K arlu  Vugrincu, Vidu R a ta ju  in 

Ja n k u  M ithansu je  bilo dodeljeno 
enk ra tno  nadom estilo 375.824 din 
za predelavo pogonov na brusiln ih  
s tro jih  LINDKOPING. S p redela
vo so u stvarili enk ra tn i povečani 
dohodek 19,550.000 din, p ri delitvi 
pa  so udeleženi V ugrinc in  R a
ta j s 37,5, M ithans p a  s 25 od
stotki.

A ntonu Godcu, Jožetu T rokšarju  
in  F rancu  R a ta ju  je  bilo dodeljeno 
enk ra tno  nadom estilo 45.000 din 
za izdelavo sto ja la  za lopute p ri 
peči za svetlo žarjen je , s čim er se 
je  olajšalo delo in  povečala p ro
duktivnost. Povečanje dohodka 
p ri tej inovaciji n i bilo moč ugo
toviti, nadom estilo pa si av to rji 
delijo  na tretjino . Franjo K rivec

Od Crne do 
Dravograda edini

Č akal je  p ri svojem  »landsber- 
ku«, da se v rne privezalec. »Bo
dite  še malo tu , potem  bo kaj s li
kati, ko bomo dvigali obroč na 
form a vivo.« Pa sva čakala. Be
seda je  dala besedo in  pokazal je  
Pet le t s ta r  p ap ir iz žepa. »Nekda
n ji d irek to r K lančnik  je  p red la
gal, da bi dobil p riznan je  od 
švedske firm e Landskrone, k e r 
je  b il moj »Landsberk« v  tako 
dobrem  stan ju . Sam  d irek to r ga 
je  pregledal in  napisal priporočilo, 
en  izvod im am  jaz, enega pa naj 
bi odposlali.«

»Po koliko letih je 5e bil v dob
rem stanju?«

»Danes sem  jaz  že 24 le t v  fa 
b rik i in je  ves čas v  dobrem  s ta 
nju, pa čeprav  je  že 80-procentno 
izkoriščen. M otor še ni bil v  ge
neralnem  popravilu , zato naj bi 
nii dala L andskrone priznanje, 
ker ves čas jaz  delam  z njim.«

»Ga tudi sami popravljate?«
»Seveda, sam  im am  skrb  za 

njega. Sam  m enjam  olje in  vse 
drugo, so pa tu d i m anjša poprav i

la, ki grej o na servis. Zato se m i 
ne zdi prav , da je  tisto  p riznan je 
nek je obtičalo, da človek n i nič 
vreden, pa si delal vse sobote in  
vse praznike in  nedelje.«

»Je bilo treba?«
»Kako pa mislite, saj sem sam  

na tem  cestnem  dvigalu. Od Č rne 
do D ravograda ni takšnega dv i
gala, kot je  moje.«

»Kakšno je, da je tako redko?«
»Visoko je  14 m etrov, njegova 

nosilnost pa je  okrog 4,5 tone. Je  
zelo priročno, prim erno za vrsto  
del, za rem onte, za montaže, za 
vse, k a r  se v  fab rik i pokvari, po
kličejo mene. To je  edino dvigalo, 
da je  pom em bno za celo železar
no. Boli me, k e r nekateri pravijo , 
da se ne am ortizira, da se ga ne 
splača im eti. Meni ni vseeno, k er 
železarna ne ve, kaj ima. Jaz  m i
slim, da se ga splača im eti, to se 
bo pokazalo potem, ko bo treba 
taka dvigala od zunaj voziti v fa- 
b riko  in  bo ogrom no stalo, že sam  
prem ik. P red lagal sem že, da bi 
ga malo predelali, izboljšali, a vsi

P eter M etu lj s 
svo jim  dvigalom

TOZD PNEVMATIČNI STROJI
M aksu P rim iku  je  bilo dodelje

no enk ra tno  nadom estilo 3.000 din 
za izboljšavo rokovanja s supor- 
tom  na rezkalnem  stro ju , s čim er 
je  o lajšal delo. Povečanje dohodka 
p ri te j inovaciji ni bilo moč ugo
toviti.

TOZD TRO
Ivanu  K rageln iku  je  bilo dode

ljeno tre t je  nadom estilo 55.087 din 
za predelavo stro ja  za rezkanje 
zobnikov, s čim er je  povečal p ro 
duktivnost in  zm anjšal izmeček. 
V če trtem  in  petem  le tu  je  b il z 
inovacijo povečan dohodek tozda 
poprečno letno za 1,113.504 din.

pravijo , da se ne splača, da bo do 
m oje upokojitve že še zdržal.«

»Pa mladi, ni koga, da bi vas 
nasledil?«

»Mladi se za n jega ne zanim ajo, 
k e r  je  vozilo že staro, delo pa od
govorno. Jaz  za sebe vem, da to 
liko pazim, da ne bom koga ubil, 
za druge nesreče pa nikoli ne veš. 
N ajbolj strašno bi bilo koga ubiti, 
k e r novega človeka ne m oreš n a 
rediti, drugo se še vse uredi. Je  
odgovorno, a  plačan nisi za tisto, 
k a r  v  resnici delaš.«

»Pa pravijo, da šofer ni težko 
biti, saj pri delu lepo sediš . . . «

»Jaz pravim , da je  to  delo tež
ko, so veliki treslja ji, hrb ten ica 
trp i. Ne vem, če bo kdo od tistih , 
ki vozijo v iličarja , dočakal upoko
jitev  po norm aln i poti.«

»Toda vaš sin je kljub temu šel 
po vaši sledi.«

»Ker sem jaz  že en k ra t tukaj, 
sem hotel tud i sina v  svoj t ir  
spraviti, am pak ne s prisilo. Im a 
veselje za to. M oja želja p ri tem  
je, da ne b i posebno trpel, saj je  
b iti voznik v iličarja  še vseeno 
boljše kot goniti k ram p in lopato.«

»Ste vi vsa svoja delovna leta 
šofer?«

»Skoraj lahko tako rečem. N aj
prej sem v topilnici mežiškega 
rudn ika vozil »džonsa«, nato pa 
sem bil sprevodnik na lokalnem  
avtobusu za K otlje. Ko je  b ila  
priložnost za fabriko, sem se ta 
koj odločil, saj sem im el ves čas 
veselje za železarno, poleg tega pa 
je  b ila  na avtobusu slaba plača. 
V fab rik i sem potem  dve leti vo
zil samo v iličarja , zdaj pa že dol
go »landsberka« in  v iličarja , k a 
kor nanese, mi je  vseeno, kaj. Sem 
rezerva za vsa vozila.«

»Ampak »landsberk« vam je 
bližji.«

»Ta »landsberk« je  moj vsakda
n ji kruh, ga ne m orem  zavreči in 
ves čas skrbim  zanj. Jaz  samo to 
rečem : m arsikdo v železarni misli, 
da M etulj n i pomemben, toda

kjerko li je  kaj narobe, M etulj z 
»landsberkom « pride. N iti enega 
plavega še nim am , delal sem sko
ra j vse sobote in  praznike. Bova 
k a r  pogledala, za 1. m aj — vsa 
leta nazaj si pišem, zato da kon
trolo vodim, da 15. vidim : ali, u re  
»štimajo«. Za te stva ri sem zelo 
natančen. Poglejte, če bi vse m oje 
nadure  sešteli, b i se jih  nabralo  
lepo število, saj sem vedno v  fa 
briki. Mi je  en k ra t rekel d irek tor 
K lančnik, ker je  vedno, kadar je  
prišel m ed prazniki v  fabriko, 
srečal m ene: »Metulj, vi ste  pa 
zm eraj aktivni!«

»Kaj vas k temu žene?«
»Ne vem, im am  od m ajhnega 

veselje. Ce n i volje za delo, ni 
uspeha. Jaz  sem od m ladega »gor 
plačal«, nisem  kaj dobrega im el 
in  vem, da m oraš delati, če je  tr e 
ba tud i nedelje  in  praznike. R ad 
delam, ne zdi se m i pa prav , da 
nas recim o za 1. m aj dela 60 ljud i 
v fabriki, pa se še ni zgodilo, da 
bi nam  kdo s prvom ajskega sre
čan ja železarjev eno steklenico 
piva poslal. Mi ne m orem o na 
praznovanje, ker nas tovarna rabi, 
nobenega pa ni takega, da bi r e 
kel, pošljim o jim , oni delajo zato, 
da bomo m i po prazn ik ih  lahko 
spet norm alno d e la li . . .«

»Je ob vseh teh delovnih sobo
tah in praznikih za vas še kaj pro
stega časa?«

»O, se ga najde. Sem rib ič In 
hodim  za Dravo. Tam  si človek 
živce pomiri. Vsa družina smo
ribiči.«

»Šoferji in ribiči — o obojih 
med ljudmi zelo rade krožijo ša
le.«

»Ne vem  zakaj, saj smo to l ju 
dje kot vsi drugi.«

K ot vsi drugi? Ne. P e te r  M e
tu lj je  ta k  kot nihče drug, je  sa
mo eden, pa čeprav  sta že celo v  
železarni še dva P e tra  M etulja. 
Takšno veselje do »landsberka«, 
njega — kot m u sam  prav i — m o
re  b iti sam o eno, in  nosta lg ija že 
z rah lo  jezo, ko vidi, da nič ne 
pomaga, tudi.

H elena M erkač



8 I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R Št. 10/1984

Bodoči razvoj mehansko predelovalnih 
tozdov v Železarni Ravne

(nadaljevanje in konec)

UGOTOVITVE V ŽELEZARNI 
RAVNE

Značilno za razvoj mehanskih tozdov 
v zadnjih letih je, da je bil izrazito 
ekstenziven tako pri gradnji novih pro
izvodnih prostorov kot pri širitvi pro
izvodnega programa. Investicijska si
tuacija ni omogočala nabave visoko 
produktivnih zahodnih obdelovalnih 
strojev, ampak je prihajala oprema 
predvsem z Vzhoda. Prav tako pri uva
janju novih proizvodenj niso bile de
lane poglobljene tehnološke študije. 
Optimizacija tehnoloških postopkov in 
uvajanje modemih metod krmiljenja 
proizvodnih procesov se je pričelo šele 
v zadnjih petih letih s pričetkom uva
janja procesnih računalnikov v proiz
vodnjo in z uvajanjem NC tehnologije 
in v zadnjem letu z uvajanjem računal
nika v konstrukcijski proces. Formira
nje bank na IB in računalniku za posa
mezne proizvode prav tako tvori osno
vo za organiziranje bank tehnoloških 
podatkov, ki bodo osnova za CAD/ 
CAM sistem, ki je bodoča vizija tehno
loškega razvoja v Železarni Ravne.

Glavna tendenca bodočega tehnolo
škega razvoja je inovacija obstoječih 
tehnoloških postopkov po metodi pi
lotnega proizvodnega sistema, ki je bil 
že prikazan. Seveda se morajo za ta 
pristop prej opredeliti posamezni tozdi 
in samoupravni organi. Jasen koncept 
razvoja je zelo pomembna opredelitev, 
ker je to dolgoročna naloga, ki pove
zuje široko paleto domačih in tujih 
strokovnjakov.

ANALIZA DOSEDANJEGA 
PROIZVODNEGA PROGRAMA
V grobem lahko razdelimo proizvo

de, ki jih izdelujejo tozdi mehanske 
predelave, v dve grupi, in sicer:

A — Izdelki za vgradnjo v že izde
lane stroje in naprave. Za te izdelke 
sami ne izdelujemo dokumentacije, am
pak jo le prerišemo in priredimo za 
našo računalniško in NC obdelavo. Pri
mer takih proizvodov so individualna 
proizvodnja pri TOZD SID, industrij
ski noži, vzmeti in namenska proizvod
nja. Značilno za to proizvodnjo je, da 
kontinuirano obstaja že več let. Ta pro
izvodnja je bila tudi osnova za kasnej
še nastanke več tozdov, ker so posa
mezne večje individualne proizvodnje 
preraščale v sedanjo maloserijsko pro
izvodnjo. Tipični izdelki so valji, in
dustrijski noži, oprema za naftno in
dustrijo, vzmeti itd.

B — Drugo področje predstavljajo 
proizvodni programi, katere sami raz
vijamo in za katere nismo odvisni od 
tuje dokumentacije. V tem primeru gre 
za kompleksen proizvodni sistem, ki 
zajema vse funkcije, od raziskave trga, 
razvoja dokumentacije, tehnologije, do 
načrtovanja proizvodnega procesa itd. 
V bodoče bo treba za te proizvode iz
delati projekte, na osnovi katerih bodo 
izdelki tehnološko in proizvodno za
ključeni v celovite proizvodne celice. 
Pri tem se pojavljata dva tipa zaokro
ženosti v proizvodne celice: ena zaje
ma samo čisto proizvodnjo, druga pa 
vključuje še konstrukcijski in tehnolo
ški proces, ki zahteva sodelovanje še 
drugih raziskovalnih institucij. V obeh 
primerih je treba težiti k povezavi v 
»repro verigo« znotraj Železarne Rav
ne kakor tudi z zunanjimi delovnimi 
organizacijami v bližini. Praktično to 
pomeni, da je treba formirati zaokro
žene grupe proizvodov, za katere se

lahko izdela kompleksna tehnologija 
po metodah skupinske tehnologije in 
za katere se lahko organizira proizvod
ni proces po metodi celične proizvod
nje. Primer take celične proizvodnje 
je prikazan na sliki, kjer dva stroja, 
povezana v informacijski in proizvodni 
sistem, lahko izdelujeta paleto različ
nih, vendar podobnih izdelkov. Tako 
moramo organizirati grupo proizvodov 
za rezanje, v katero se vključujejo 
TOZD Industrijski noži, TOZD TRO 
in TOZD Kovinarstvo. Drugo grupo 
tvorijo orodja za toplo in hladno pre
delavo, deformacijska orodja, valji itd. 
Sledi grupa proizvodov za naftno indu
strijo, pnevmatična in hidravlična kla
diva, vzmetna tehnika. Za vse te kom
pleksne grupe proizvodov je treba or
ganizirati zaključene proizvodne siste
me, povezane v repro verigo.

Med zelo pomembne grupe proizvo
dov spada tudi prvotna individualna 
proizvodnja, kamor spadajo obdelani 
ulitki in odkovki, ki so običajno za
htevno toplotno obdelani.

Zaradi svoje kompleksnosti se je iz 
obstoječega proizvodnega programa iz
dvojila strojegradnja oziroma proizvod
nja stiskalnic. Razvoj deformacijske 
tehnike v SID je na odločilni prelom
nici, ko mora izstopiti iz dosedanje in
dividualne proizvodnje stiskalnic pre
iti na proizvodnjo deformacijskih cen
trov, v katere bo vključena tehnologija 
dela, mehanizacija, ogrevanje, know- 
how itd. Smo na pragu projektiranja 
deformacijskih linij, katerega bomo 
morali prestopiti, sicer ne bomo šli v 
korak z željami trga. Osnova za reali
zacijo vsaj dela tega programa do leta 
2000 je osvojitev jasnega razvojnega 
koncepta in ustrezna kadrovska oziro
ma štipendijska politika, ki bo pravo
časno pripravila kader za to delo.

V nadaljevanju na kratko prikažemo 
posamezne tozde mehanske predelave 
in realne možnosti njihove usmeritve 
do leta 2000.

TOZD INDUSTRIJSKI NOŽI
Danes je v tozdu zaposleno 215 de

lavcev in proizvede 900 ton industrij
skih nožev. Analiza proizvodnje kaže 
tendenco izdelave dolgih nožev, med
tem ko je proizvodnja okroglih nožev 
zapostavljena.

Vizija prihodnosti tozda Industrij
skih nožev je vsekakor perspektivna, 
saj je nož najstarejše orodje, ki ga je 
uporabljalo človeštvo. Primitivno obli
ko noža iz kamna je uporabljal za ob
delavo že človek v kameni dobi.

Dolgoročni program proizvodnje in
dustrijskih nožev se glede na sedanjo 
stopnjo razvoja in proizvodne oprem
ljenosti lahko izdela za proizvodnjo 
1500 ton nožev. Pri tem je treba zame
njati nekaj amortiziranih strojev z vi
soko produktivnimi stroji. Prav tako 
je treba v sedanji hali formirati tehno
loško zaokrožene proizvodne celice za 
posamezne vrste industrijskih nožev 
(npr. grafični noži, pločevinski noži 
itd.) Poleg sedanjega programa bo tre
ba osvojiti še nože za gumarsko indu
strijo, nože za razrez plastičnih mate
rialov ter nožev za poljedeljske stroje. 
Razvojne tendence morajo biti usmer
jene tudi v razvoj novih vrst rezalnih 
materialov. Tako se mora izločiti seda
nja priprava compound gredic za com- 
pound lamele in pričeti osvajati nože 
z navarjeno rezino. Tehnološka opti
mizacija sedanje proizvodnje z novimi 
stroji in z uvajanjem CAPOSS-E siste
ma za terminiranje pretoka materiala 
predvideva 5% povečanje produktiv
nosti. Do leta 2000 je predvidena do
datna zaposlitev okoli 60 delavcev pri 
proizvodnji 1500 ton industrijskih no
žev. Vzporedno s posodobitvijo obsto
ječega proizvodnega programa bo tre
ba takoj posodobiti proizvodnjo seg
mentnih krožnih žag, ker je tehnolo
gija zanje stara že 30 let. K povečanju 
produktivnosti bi znatno prispevala tu
di mehanizacija vpenjanja industrijskih 
nožev na mize obdelovalnih strojev.

TOZD STROJI IN DELI
Sedanji tozd Stroji in deli ima v ko

vinsko predelovalni industriji v Žele
zarni Ravne specifično mesto. Stroji in 
deli so vedno bili osnovna proizvodna 
celica, iz katere so se v različnih ob

dobjih izločevale različne specifične 
proizvodnje, npr. Vzmetama, Indu
strijski noži, Pnevmatični stroji itd. 
Ta proces je še prisoten, saj so na vi
diku novi obdelovalni sistemi, in sicer: 
valji, oprema za naftno industrijo, itd. 
Tak razvoj mehansko predelovalne in
dustrije je omogočil predvsem izredno 
raznolik strojni park, ki ga pogojuje 
individualna proizvodnja in zelo po
membno dejstvo, da ima celotna ko
vinsko predelovalna industrija v žele
zarni lastno toplotno obdelavo, kar je 
vsekakor pomembna specifika. Razno
lika individualna proizvodnja delov iz 
legiranih jekel, ki imajo tudi zahtevno 
toplotno obdelavo, je razvila dober 
vodstveni in proizvodni kader, ki je 
lahko nenehno osvajal nove proizvode 
in zanje pripravljal pogoje za izločitev 
v lastne proizvodne obrate.

Tudi v bodoče ima ta tozd še vedno 
velike možnosti razvoja. Metoda raz
voja bo ostala enaka, kot je bila do 
sedaj, to je optimirati proizvodnjo po
samezne veje, ki v določenem času pre
raste individualni tip proizvodnje. 
Spremeniti bo treba le princip načrto^ 
vanja novih proizvodnih sistemov, ki 
morajo temeljiti na modemih pristopih 
organiziranja novih tehnologij. Take 
nove proizvodne sisteme bo treba pri
praviti za valje in opremo na naftno 
industrijo. Poleg tega se bo treba lo
titi razvoja novih izdelkov, za katere je 
treba vzporedno krepiti konstrukcijski 
biro. Seveda je celoten bodoči razvoj 
možen le v okviru kadrovskih možno
sti oziroma je odvisen od napredne ali 
zaostale kadrovske miselnosti v žele
zarni. Vedno bolj postaja realno dej
stvo, da je uspešen nastop novih pro
izvodov odvisen bolj od kvalitetnega 
razvojnega kadra kot pa od obdeloval
nih kapacitet. Če naštejemo glavne 
spektre proizvodov, ld bodo imeli pred
nostno vlogo v proizvodnem procesu 
v TOZD SID, potem dominirajo na
slednji izdelki:

— Nov postopek pridobivanja jekla 
po postopku EP2 in vzporedna dopol
nitev kapacitet toplotne obdelave ter 
kapacitete v sedanji kovačnici bodo 
omogočale razvoj in proizvodnjo naj
zahtevnejših strojnih delov. To so va
lji za hladno valjanje, visoko obreme
njena orodja, različni utopi, rezervni 
deli za metalurške naprave, pilger trni,

© N C transportna roka

© skladiSče orodja

© odlagalna postaja za 
paleto

© vodoravni obdelovalni 
center

© voziček za orodja

mi
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© menjalna paleta

© vpenjalna paleta za 
obdelovance

© menjalni voziček za 

© terminal

© nastavljalnlca orodja

Slika : Avtom atizirana proizvodna celica
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V železju

obdelani odkovki in ulitki z zahtevno 
toplotno obdelavo. Ker bosta še naprej 
ostajali kovačnica in livarna glavna do
bavitelja vložnega materiala, bo v bo
doče treba vzporedno obnavljati nove 
kapacitete, da ne bo prišlo do trganja 
tehnološko pogojene repro verige. Gle
de na to, da se jugoslovanska kovinska 
predelovalna industrija vedno bolj 
opremlja z lastnimi kapacitetami za 
obdelavo odkovkov in ulitkov, mora 
biti tendenca v SID, da osvaja take 
proizvode, ki imajo zahtevno toplotno 
obdelavo. Tipičen primer take proiz
vodnje je oprema za naftno industrijo, 
ki predstavlja danes okoli 50%  indi
vidualne proizvodnje. Ostali del indi
vidualne proizvodnje predstavljajo po
leg drugega obdelani odkovki in ulit
ki, katerih proizvodnja je nihala odvis
na od zasedenosti kapacitet v kovačni
ci, livami in strojih in delih.

Druga pomembna veja, ki se je pri
čela razvijati v zadnjem času, je stro
jegradnja. Sorazmerno hiter razvoj te 
veje je narekoval močne spremembe 
tako v organizaciji kot v proizvodnji, 
ker je proizvodnja deformacijskih stro
jev zahtevala drugačne pristope kot 
dosedanja individualna proizvodnja. 
Strojegradnja zahteva bistveno drugo 
tehnološko repro verigo in kooperacij
sko zaledje kot ostala proizvodnja v 
SID. Zaradi razvoja strojegradnje se 
je začel intenzivno širiti konstrukcijski 
biro in druge tehnološke in organiza
cijske razvojne grupe z namenom, da 
zadostijo proizvodnim in tržnim zahte
vam. Razvojna stopnja strojegradnje v 
železarni Ravne še daleč ni na svetov
nem nivoju, kar pa ni odvisno samo 
od železarne, ampak od splošnega raz
voja strojegradnje v Jugoslaviji. Zato 
bo še naprej treba vlagati veliko ener-

Strokovna služba Občinske 
skupnosti za zaposlovanje Ravne 
je  v grad ivu  za oktobrsko sejo 
skupščine odgovorila na v p raša
n ja  ju n ijsk e  konference delegatov 
Železarne Ravne.

(Ne)pravočasna dostava gradiva
Strokovna služba je  vedno upo

števala rok za dostavo gradiva 
po poslovniku o delu skupščine. 
U gotavlja, da se je  velikokrat za
taknilo  ali na pošti a li v sam ih 
OZD, večkrat pa je  gradivo pozno, 
ker kasni že z Zveze skupnosti za 
zaposlovanje.

Nagrade funkcionarjev Zveze 
skupnosti za zaposlovanje

P odpredsednik  in predsedniki 
Petih odborov Zveze skupnosti za 
zaposlovanje p rejem ajo  kot nag ra
do dv ak ra tn i poprečni mesečni 
OD za p re jšn je  leto, predsednik 
skupščine pa je  poklicni funkcio
nar.

S trokovna služba bo spreje la 
predloga Železarne Ravne glede 
ob jav ljan ja  im en prisotn ih  dele
gatov in  glede dostave števila iz
vodov grad iva Zveze skupnosti za 
zaposlovanje.

Pripravništvo
M aja letos je  skupščina Gospo

darske zbornice Slovenije sp re je
la P rav iln ik  o p rip ravn ištvu  in 
strokovnih izpitih prip ravnikov  v 
gospodarstvu. V njem  je  oprede
ljeno, da OZD sam a določi, kdo

gije v povezovanje z Metalno, Litostro
jem ter drugimi DO, da bodo nastale 
razvojno in proizvodno zaključene for
macije, ki bodo lahko nudile tržišču 
celovite deformacijske module. Končni 
cilj je nudenje inženiringov za defor
macijsko tehniko.

Do sedaj opisana analiza TOZD 
SID, ki zaposluje okoli 500 delavcev 
in ima 900 ton skupne proizvodnje, 
od tega deformacijskih strojev 25% , 
valjev 10% , opreme za naftno indu
strijo 15% , individualne proizvodnje 
20%  in 30%  ostalih proizvodov, da
je naslednje možnosti nadaljnjega raz
voja:

1. Naprej je treba optimirati tehno
loške postopke z uvajanjem novih oro
dij in z zamenjavo amortiziranega 
strojnega parka. Ta ukrep bi lahko za 
30%  povečal fizično proizvodnjo do 
leta 1990 pri enakem številu zaposle
nih. Praktično to pomeni, da je treba 
izločiti proizvodnjo valjev in jo tehno
loško in organizacijsko optimirati po 
principu proizvodnih celic znotraj 
TOZD SID. V naslednji fazi mora sle
diti optimizacija proizvodnje opreme 
za naftno industrijo, ki tržno prav tako 
kot valji predstavlja za bodočnost za
nimivo proizvodnjo. Seveda se morata 
oba programa načrtno osvajati tako, 
kot je prikazano v uvodu.

2. Neprimerno zahtevnejši razvojni 
projekt je strojegradnja. Dosedanja 
stopnja razvoja ni omogočila izvoza na 
zapadna tržišča, zato je treba bistveno 
spremeniti razvojni koncept. Cilj mora 
biti vsaj 50%  proizvodnje izvažati, 
ostalih 50%  pa za domači trg. V raz
vojnih programih drugih proizvajalcev 
deformacijskih strojev je že opaziti 
vključevanje elektronskih krmilnih ele
mentov, kar vodi v NC — tehniko tu-

so pripravniki. Med sprejem anjem  
tega p rav iln ika  so se v  občinskih 
skupnostih  za zaposlovanje in  tud i 
na Zvezi skupnosti za zaposlova
n je  zavzem ali za to, da bi bilo 
p rip ravn ištvo  vneseno v vzgojno- 
izobraževalni program , k e r b i le 
tako zagotovili op rav ljan je  p r i
p ravn ištva  vsem, ki so končali 
šolanje. S takim  stališčem  pa se 
n ista  s tr in ja la  n iti P IS  n iti s tro 
kovni svet SRS za vzgojo in  izo
braževanje. Menijo, da je  m la
dostnik šolanje zaključil s tem, 
ko je  p re je l spričevalo. S tv ar OZD 
pa je, da presodijo, ali je  s tem  
že dovolj usposobljen za sam o
stojno delo ali m ora oprav ljati 
pripravništvo. Za enotno op rav lja 
n je  pa so zadolžene gospodarske 
zbornice in  splošna združenja.

Vrtnar je deficitaren poklic
V SRS smo se dogovorili, da 

med prednostne usm eritve n ad a lj
njega razvoja spada tudi km e
tijstvo, zato smo v  prednostno li
sto vnesli oba vzgojno-izobraže- 
valna program a — km etovanje in 
km etijstvo. K er je  poklic v r tn a r  
ena od sm eri vzgojno-izobraže- 
valnega program a km etijstva, smo 
ga uv rstili v prednostno usm eri
tev. Celotno področje izobraževa
n ja  za km etijske poklice je  vne
seno v  prednostno listo predvsem  
zato, da bi tud i na ta  način po
spešili razvoj km etijstva, ne pa 
zaradi izrednih  m ožnosti zaposlo
vanja.

(Vir: gradivo za sejo skupščine)

di že stiskalnice. Obdobje gradnje po
sameznih strojev je v glavnem že mi
mo, zato se bo treba lotiti proizvodnje 
zaključenih deformacijskih celic, v ka
teri bodo vključeni stiskalnica, meha
nizacija in orodje ter nudenje know- 
ho\v-a. V ta razvojni in proizvodni 
koncept je obvezno treba vključiti Me
talno, Litostroj, ISKRO, Fakulteto za 
strojništvo in druge razvojne centre ter 
druge delovne organizacije, ki imajo 
razvito tehnologijo proizvodnje odkov
kov. Poleg delitve razvojnih nalog mo
rajo biti proizvodno razdeljene tudi po
samične komponente deformacijskih 
modulov ali deformacijskih linij.

Poleg modernizacije obstoječih stro
jev so na vidiku novi proizvodi: To so:

— kovaški rotacijski stroji
— stroji za ravnanje
— mlini za prašnate materiale
— stiskalnice za prašnate materiale
— laserski merilni stroji
— senzorska oprema
— robotizirana delovna mesta itd.
Kot je že bilo omenjeno, je glavni

omejitveni faktor intenzivnosti razvo
ja kader. Poleg domače kadrovske in 
štipendijske politike za lastne kon
strukcijske in razvojne biroje bo treba 
v bodoči razvoj vključevati tudi tuje 
razvojne centre za reševanje specifič
nih nalog. Razvojni projekti morajo 
zagotavljati vsaj 30 %  izvoza na zapad, 
sicer ne bo deviznih sredstev za na
bavo moderne tehnološke opreme, ki 
je potrebna za ohranjanje kontinuitete 
konkurenčne sposobnosti novih pro
izvodov.

TOZD PNEVMATIČNI STROJI
Pnevmatični stroji so v zadnjih de

setih letih doživljali izrazito težko kriz
no obdobje. Zanašanje tozda na pomoč 
tujih partnerjev je razvojno in proiz
vodno močno osiromašilo celoten pro
izvodni sistem. V zadnjem času se sta
nje popravlja tako na razvojnem po
dročju kot v proizvodnji. Nove proiz
vodne hale in nov prostor za razvojni 
oddelek bodo ob premišljenem bodo
čem razvojnem konceptu omogočile 
nadoknaditi sicer zamujeni razvoj.

Značilno za sedanje obdobje je, da 
se tozd sooča z dvema proizvodnima 
programoma: eden je obstoječa pnev
matika, ki razvojno ni več zanimiva, 
proizvodnja pa bo ostala vsaj še do 
leta 2000, in nova nastajajoča hidrav

lična tehnika, ki je v železarni na za
četni stopnji razvoja. V zadnjem letu 
nekoliko ojačan konstrukcijski biro je 
omogočil razvoj prvih hidravličnih kla
div, ki bodo predstavljala bodoči pro
izvodni program v novih halah, ki so 
sedaj v gradnji. Sedanji delovni pogoji 
za 200 zaposlenih, ki realizirajo 500 
ton proizvodnje (250 ton pnevmatičnih 
strojev, 140 ton orodij, 90 ton lafet) 
je na meji možnosti odvijanja proiz
vodnega procesa.

Bodoči proizvodni program bo za
jemal opremo za naslednja področja:

— opremo za gradnje cest
— opremo za gradbeništvo
— opremo za komunalna dela
— opremo za vrtalne vozove

Osnovni proizvodni program poleg 
obstoječe pnevmatike bodo tvorili:

— hidravlična razbijalna kladiva 
teže do 750 kg

— hidravlična vrtalna kladiva teže 
30^-300 kg

— vrtalni vozovi na kolesih in go
senicah teže do 5000 kg

— vrtalni drogovi
— adapterji
— spojnice
— trdokovinske vrtalne krone
Za realizacijo razvojnega programa 

bo potrebno tesno sodelovanje s tovar
nami hidravlične opreme v Jugoslaviji, 
s tozdi znotraj železarne in z razvojni
mi oddelki zunaj. Tesno sodelovanje 
bo potrebno tudi z drugimi proizvajal
ci gradbenih strojev v Jugoslaviji. Če 
je kje potrebna inženertng organizacija, 
potem je to prav tu. Že danes obstaja 
60 %  potrebne opreme, katero je treba 
samo še skompletirati v nov proizvod. 
Ker mora nova oprema zadostiti teh
nološkim zahtevam modernega rudar
stva, bo potrebno tesno sodelovanje 
tudi z rudarskimi instituti in z geolo
škimi zavodi v Jugoslaviji. Nekaj takih 
sodelovanj je že vzpostavljenih, npr. 
Geotehnika Zagreb itd. Poseben pro
blem predstavlja proizvodnja mono- 
blok svedrov in drugega orodja iz vot- 
losvedrnega jekla. Rešitev je samo v 
razvoju tehnologije valjanja votlosvedr- 
nega jekla za potrebe monobloka in 
vrtalnih drogov za hidravlična vrtalna 
kladiva ali pa vzpostavitev ustreznih 
kooperacijskih ali kompenzacijskih od
nosov s tujimi partnerji.

ŽELEZARJi DELEGATI



10 I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R Št. 10/1984

Ker je v izdelavi projekt moderniza
cije tozda Pnevmatični stroji in ker po
novno tečejo razgovori s tujim partner
jem, bo razvojna im celotna proizvod
na problematika obširno obdelana.

Do leta 1995 se predvideva proiz
vodnja okoli 600 ton pri minimalno 
povečanem številu zaposlenih.

TOZD TRO
Proizvodni program se je razvil na 

osnovi potreb domače pohištvene in
dustrije. Na ta način se je z razliko od 
Industrijskih nožev, kjer se izdelujejo 
ploščati noži, razvila proizvodnja rota
cijskih orodij za obdelavo lesa, plasti
ke in papirja.

Sedaj je zaposlenih 322 delavcev, ki 
izdelajo 200 ton orodij.

Z razvojem novih rezalnih materi
alov v svetu se je tudi v TRO pojavila 
potreba po proizvodnji trde kovine vr- 
ste-K, ki se uporablja za obdelavo lesa 
in kamna. Z razvojem trde kovine se 
je poleg obstoječega spektra proizvo
dov odprla mova proizvodnja, ki bazi
ra na trdi kovini, in sicer:

— trdokovinski valji za papirno in
dustrijo

— TK krožni moži
— TK ploščati noži
— TK podporne letve za brezko- 

nične brusilne stroje
— TK vodice
— TK vrtalne krone za dopolnitev 

programa tozda Pnevmatični stroji
— TK orodja za štamcanje
— TK deformacijska orodja
Pri razvoju držal za rotacijska orod

ja se je treba lotiti uvajanja grupne teh
nologije oziroma razvoja Bankaster si
stema. Bodoči razvojni programi in po
večanje proizvodnje so še posebej za

nimivi zato, ker se lahko zaposlijo žen
ske in ker razvoj prašnate metalurgije 
pogojuje razvoj stiskalnic za prašnate 
materiale iz programa TOZD SID. Po
dobno kot v drugih tozdih je treba tudi 
v TRO modernizirati obstoječo pro
izvodnjo. Na modernizacijo najbolj ka
že proizvodnja trdokovinskih žag in 
proizvodnja hoby krožnih žag.

TOZD ARMATURE
Proizvodnja armatur zahteva organi

zacijo celotnega kibernetskega sistema, 
sicer pride do motenj, kar se v končni 
fazi odraža kot izpad proizvodnje. Ker 
je koncept podrobno opisan v uvod
nem poglavju, ga tu ni treba ponovno 
opisovati.

V osnovi je kljub zelo slabo organi
ziranemu marketingu proizvodni pro
gram do leta 1995 začrtan. Temu pro

gramu je povečini prirejen tudi strojni 
park, razen nekaj izjem, katere bo tre
ba dopolniti, razvojni in proizvod
ni program je usmerjen v nerjavne ar
mature, ki se uporabljajo v kemiji in 
drugi procesni tehniki, kjer nastopajo 
agresivni mediji. Bodoča tendenca pro
izvodnje armatur je usmerjena še v ar
mature iz nerjavnih jekel 2 vsebnostjo 
ogljika pod 0,06%. Podrobnejša ana
liza proizvodnega programa daje na
slednje vrste armatur:

— nerjavne armature iz nerjavnih 
jekel z vsebnostjo ogljika nad 0,06 %  C. 
(ravni in poševni ventili, zasuni, kro
gelne pipe, membranski ventili, lopu- 
tasti ventili, spojnice, itd.)

— nerjavne armature s C pod 
0,06%

— plinske armature
— armature za naftno industrijo
— armature za kriogenotehniko
— armature za živilsko industrijo
— armature za nuklearno tehniko
— armature za proizvodnjo zdravil
Celoten spekter armatur je predvi

den v ročni in avtomatski izvedbi, zato 
bo potrebno sodelovanje s proizvajal
ci krmilnikov ter pogonov, kot so IS
KRA Avtomatika STROJNA, HYPOS 
itd.

Drugi program, ki bo sledil, so ne
rjavne črpalke, ki so predvidene za pro
izvodnjo v sodelovanju z Elektrokovi- 
no. Glede na to, da proizvodna hala še 
ni popolnoma zasedena z obdelovalni
mi stroji, je do leta 2000 še možno po
večati število zaposlenih od sedanjih 
130 na vsaj 220 ter dvigniti proizvod
njo od sedanjih 800 na 1500 ton.

V bližnji prihodnosti bo treba v toz
du Armature najprej odpraviti hibe, 
ki so podrobno opisane v poročilu tri
mesečne aktivnosti. Šele po tehnolo-

opreme za blum ing

škem, organizacijskem in kapacitetnem 
oplemenitenju proizvodnega sistema 
bo mogoče preiti na inženiring organi
zacijo proizvodnje armatur.

TOZD KOVINARSTVO
Tozd je nastal s prevzemom dela 

proizvodnega programa TOZD SID. 
Ze ob nastanku je bila predvidena tes
na povezava Kovinarstva z enim ali več 
tozdi v železarni. Povezanost se danes 
odraža v proizvodnji nožev za poljedel
stvo, proizvodnji strojev s TOZD SID 
in s TOZD Pnevmatični stroji pri pro
izvodnji vrtalnih voz. Značilno za Ko
vinarstvo je, da ima znaten del stro
kovnih služb organizacijsko vezanih na 
osnovno materialno proizvodnjo, zato 
se močno približuje kibernetski shemi. 
Razvojna in proizvodna učinkovitost 
tozda je sorazmerno dobra, saj je v

kratkem času proizvodno osvojil v r
sto tehnološko zahtevnih proizvodov.

Osnovni pogram predstavljajo:
— ozobljeni venci — gotovo obde

lani
— stroji za razrez kovinskih mate

rialov
— noži za kmetijstvo
— dvižne ploščadi
— orodja za opekarne
— zvarjenci za vrtalne vozove in 

gradbene stroje
— obstoječi program individualne 

proizvodnje.
Sedanjo proizvodnjo okoli 1650 ton 

je realiziralo 160 zaposlenih. Bodoči 
razvoj bo predvsem diktiral izvoz, zato 
je bodoče treba tesno sodelovati s stro
kovnimi službami v železarni.

TOZD ORODJARNA
Tozd Orodjarna je ključni člen pri 

razvoju drugih tozdov materialne pro
izvodnje. S pospešenim lastnim razvo
jem pa še vedno bolj pridobiva po
membnost, saj se prek njega lahko re
alizira osvajanje novih proizvodov, no
vih tehnologij, testiranje orodij itd. Za
to ostane tudi v bodoče vezni člen med 
razvojnimi službami in proizvodnimi 
tozdi. Vedno zahtevnejše naloge pri 
osvajanju in testiranju deformacijskih 
linij v sodelovanju s SID bodo zahte
vale tudi nove proizvodne prostore in 
prostore za pripravo dela in krmiljenje 
proizvodnje. V najkrajšem času bo za
to treba preseliti iz orodjarne razrez 
materiala in pripravo compounda. Bo
doči proizvodni program predvideva 
naslednjo proizvodnjo oziroma aktiv
nosti:

-— proizvodnja orodnih plošč
— proizvodnja vpenjalnih priprav 

za tozde materialne proizvodnje
— proizvodnja prototipnih proizvo

dov
— proizvodnja in testiranje defor- 

macijsldh orodij za nudenje tovarn na 
ključ

— opremo za mehanizacijo in avto
matizacijo delovnih postopkov v Žele
zarni Ravne ter uvajanje robotov na 
težka delovna mesta

— usluge za druge tozde in zunanje 
delovne organizacije

Tendenca Orodjarne mora težiti k 
prodaji znanja in manj k povečevanju 
materialne proizvodnje. Težnja mora 
biti tudi za uporabo ostankov iz toz
dov SID in Industrijskih nožev za pro
izvodnjo priprav in orodnih držal.

Narava dela v Orodjarni, kjer so
časno poteka stalna proizvodnja, kot 
so orodne plošče, s trenutnimi usluga
mi in osvajanji, zahteva fleksibilno or
ganizacijo, v kateri se lahko vsak tre
nutek ažurirajo nove informacije. V 
bližnji prihodnosti bo zato treba flek
sibilno povezati konstrukcijsko grupo 
za orodja z razvojnimi tehnologi in z 
operativnimi delavci v orodjarni, ki 
delajo pri osvajanju.

Skupna proizvodnja Orodjarne je bi
la v letu 1983 300 ton pri 88 zaposle
nih. Kadrovsko bo treba orodjarno oja
čati vsaj na 100 zaposlenih do leta 
1978, sicer ne bodo sledili razvojnim 
programom drugih tozdov materialne 
proizvodnje.

TOZD VZMETARNA
Vzmetama je bila do sedaj vključe

na v materialno repro verigo z Valjar
no. Delna sprememba proizvodnega 
programa Valjarne daje nekoliko moč
nejšo oskrbo z vložkom za vzmeti. Na 
drugi strani pa novi sistemi vzmetenja 
vozil sicer počasi, vendar kontinuira-

Pri starem  železu

no zmanjšujejo uporabo listnadh vzme
ti. Prav tako so instalirane kapacitete 
in parabolične vzmeti v Jugoslaviji pre
velike za domače potrebe. Taka situ
acija je narekovala sklep, da Vzmetar- 
na nadaljuje proizvodnjo listnatih 
vzmeti do leta 1987. Dodatno se osvoji 
proizvodnja listnatih vzmeti s koniče- 
nimi konci listov, medtem ko ne za
čnemo osvajati poraboličnih vzmeti. 
Če bo povpraševanje po listnatih vzme
teh do leta 1988 upadlo za toliko, da 
proizvodnja ne bo več rentabilna, bo 
Vzmetama spremenila proizvodni pro
gram. Za nadomestitev se predvideva 
proizvodnja valjev ali proizvodnja 
opreme za naftno industrijo.

Proizvodnja listnatih vzmeti bo v 
vsakem primeru postala kritična zaradi 
izredno težkih pogojev dela. V nasled
njih letih je v vsakem primem nujno 
potrebna posodobitev oziroma uvaja
nje mehanizacije. Uvajanje mehaniza
cije in avtomatizacije pa je upravičeno 
le, če je proizvod perspektiven in pro
izvodno rentabilen.

ZAKLJUČEK
Osnutek razvoja mehanskih tozdov 

ima namen opozoriti strokovne in sa
moupravne organe na pomembno funk
cijo vseh proizvodnih sistemov. Orga
nizirano načrtovanje in sprejemanje 
razvojnih programov ter njihova reali
zacija je kompleksen kibernetski si
stem, ki teče od motivacije posamezni
kov do zasledovanja izdelanega proiz
voda pri uporabniku. Smernice razvo
ja, ki so na kratko nakazane za posa
mezne tozde, imajo namen animirati 
delavce v strokovnih službah in tozdih, 
da dodajajo pripombe, na osnovi kate
rih bi se kasneje lahko lotili konkreti
zacije posameznih razvojnih progra
mov. V smernicah razvoja niso dane 
dolgoročne vizije razvoja, ampak so 
namenjene za osvajanje novih proizvo
dov do leta 1990. To pomeni, da je 
zadnji čas, da izberemo proizvode in 
zanje pričnemo načrtovati proizvodnjo, 
prodajo, kadre itd.

Uvodni del poročila pa ima namen 
opozoriti na veliko kompleksnost siste
ma, če sami pristopimo k razvoju, os
vajanju in proizvodnji novih izdelkov. 
Glede na to, da je obdobje kupovanja 
zastarelih licenc mimo, nam ne preosta
ne drugega, kot da zagrizemo v vse or
ganizacijske in proizvodne težave in 
postopoma rešujemo lastne programe-

Dr. Tone Pratnekar

M ontaža  nove stikalne



glasilo mladih delavcev železarne ravne
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p r i l o g a  i n f o r m a t i v n e g a  f u ž i n a r j a
Leto XI Ravne na Koroškem, 15. oktobra 1984 St. 10

»M ladi fu žin ar«  izh a ja  k o t  
m e seč n a  p r ilo g a  In fo r m a tiv 
n e g a  fu ž in a rja . U red n išk i  
od b or: S aša  M ešk o , Irm a  
F a jm u t, B arb ara  S u šn ik ,  
M arjan a  K jo r p e n č e v  In S li
v o  J aš , k i  o d g o v a r ja  tu d i za 
v seb in o  »M ladega fu žin arja«

10 LET MLADEGA FUŽINARJA
V saka oble tn ica je  dogodek zase, in  če so 

ponavadi to še takšne, kot jo  letos p raznu je 
»Mladi fužinar«, 10 le t izhajanja, potem  im a 
vse to  še poseben poudarek. G lasilo m ladih 
železarne R avne ni samo njihovo glasilo, 
tem več je  postal »Mladi fužinar« v vseh teh  
le tih  še nekaj več. Zdavnaj je  p rerase l m eje 
železarne, postal je  pom em ben za in fo rm ira
n je m ladih OK ZSMS R avne in  ne nazadnje 
tud i regije. O bjavljal je  najrazličnejše p r i
spevke s področja dela te r  živ ljen ja m ladih 
koroške krajine, sprem ljal problem e in uspe
he, s katerim i so se m ladi soočali v  posam ez
n ih  sredinah. S kratka, v  vseh teh  le tih  je  bil 
glasilo, ki je  znalo p risluhn iti m ladem u člo
veku na takšen  ali d rugačen način. In  ravno 
zaradi tega so ga m ladi vzljubili, saj so našli 
v  n jem  delček sebe. Seveda pa tud i p roble
mov te r  težav n i m anjkalo. Vsa ta  le ta  je  
p rim anjkovalo  in  še p rim an jku je  m ladih do
pisnikov, ki bi s svojim i prispevki polnili 
stolpce »Mladega fužinarja«. Več ali m anj se 
v n jem  pojav lja jo  ena in  ista  im ena, ljud je 
pač, ki so m u ostali zvesti vsa ta  le ta  in  tud i 
njiim gre posebna zahvala, da je  tako  redno 
izhaja l te r  da je  dosegel takšen jubilej.

K akšna pa je  bila sestava urednišk ih  od
borov v teh  desetih  letih?

P rv a  štev ilka M ladega fuž inarja  je  izšla 
avgusta 1974. T ak ra tn i u rednišk i odbor so se
stav lja li: Rudi M linar, N ada O rtan, Robert 
Robnik, p rv a  urednica p a  je  bila Z la tka S tr 
gar. O ktobra 1976 je  postala u rednica Vida 
Gregor, u redniški odbor pa so sestav ljali: R u
di M linar, Jože Pačnik, Sonja T ra tn ik  in 
M arjana Volm ajer. 1977. le ta  sta b ila  v u red 
niški odbor vključena še F ran jo  M iklavc in 
Silvo Jaš, konec istega leta p a  še C enter za 
obveščanje in  propagando p ri OK ZSMS 
Ravne.

V začetku le ta  1980 je  postal u redn ik  Silvo 
Jaš, poleg n jega pa so b ili v uredniškem  od
boru še Jože Ju rak , Zdravko F ajm ut, Vida 
Kovač in  K arlo  K revh. O ktobra istega leta 
je  začasno u re ja la  M ladi fužinar M arjana 
K jorpenčev, člani uredniškega odbora pa so 
bili P e te r M etulj, Irm a F ajm u t in  K arlo 
Krevh.

Od feb ru arja  1982 napre j M ladi fužinar 
spet u re ja  Silvo Jaš, v  u redniškem  odboru pa

so še Saša Meško, Irm a F ajm ut, B arbara  
Sušnik te r  M arjana Kjorpenčev.

V teh  skopih stavkih  smo vsaj bežno p ri
kazali te r  orisali pom em bnost izhajan ja  M la
dega fužinarja  v  teh  letih . Vsi pa im am o n a j
brž iste želje, tako  tisti, k i ga urejam o, kot 
tud i sodelavci in  nazadnje sam i bralci, da bi 
tud i v  prihodnje izhaja l redno, d a  bi znal 
p risluhn iti m ladim  in da bi se njegova kva
lite ta  vsaj po zvrsti prispevkov še izboljšala.

Ob koncu torej izrecimo samo iskrene že
lje : »Srečno, M ladi fužinar«, v  drugo deset
letje!«

S. J.

v

Se nekaj vtisov in misli o zvezni mladinski 
delovni akciji ,,Posočje '84"

Tako kot se je  počasi zaključilo  poletje, so 
se z n jim  končale tu d i le tošn je m ladinske 
delovne akcije. V »Mladem fužinarju« bomo 
še pisali, razg lab ljali in  analiz irali le tošnje 
delo b rigad irjev  in  ne nazadnje tud i »krizo 
m ladinskega prostovoljnega dela«, ki v lada 
v Sloveniji že nekaj časa, letos pa je  doži
vela svoj v rh . V tem  k ra tkem  sestavku pa 
naj nanizam o še nekaj misli, vtisov in  doži
vetij z zvezne delovne akcije »Posočje ’84«. 
S tvari in  dogodkov se je  v treh  m esecih zv r
stilo toliko, d a  se vseh p rav  gotovo ne da 
opisati, nekaj pa je  vendarle  takšnih, ki za
služijo, da jih  objavim o.

Zvezna m ladinska delovna akcija  »Posočje« 
je  bila letos že osmo leto, vse od po tresa 1976. 
leta, ko so začeli b rigad irji širom  naše domo
vine g rad iti te r  odprav ljati posledice potresa. 
To njihovo delo se je  nadaljevalo  vse do d a
nes. In  v vseh teh  le tih  se je  na Posočju 
zvrstilo tisoče brigadirjev , sleherni izmed

Mladi se zanim ajo za računalništvo

n jih  pa je  d a l svoj delež te r  prispevek  k 
čim h itre jš i razvitosti tega dela naše domo
vine. Na le tošn ji akc iji se je  v  treh  izm enah 
zvrstilo 670 b rigad irjev  iz dom ala vseh kon
cev naše domovine, naselje  pa je  za razliko 
od p re jšn jih  let, ko so b rigad irji bivali v  Ko
baridu, letos bilo v  prostorih  nekdan je k a 
sa rne  v  Bovcu. B rig ad irji se za rad i tega niso 
počutili čisto n ič  p rik ra jšan i, ker so bivali za 
obzidjem, nasprotno, zelo h itro  so se v k lju 
čili te r  privad ili takšnem u načinu  življenja, 
pa tudi rezu lta ti z delovišča in  področja 
družbenih  dejavnosti so pokazali, da je  res 
tako. B rigad irji so delali na 30 deloviščih, 
v rednost vseh del pa je  presegla tri m ilijarde 
dinarjev . Tudi dom ačini so se rad i p r id ru 
žili b rigadirjem , k a jti spreje li so jih  za svoje. 
Tolminci so se spomnili, da so tu d i oni ho
dili na akcije, v  brigade. Nepozabna so bila 
srečanja m ladih s k ra jan i Logaršč, S lapa ob 
Idrijci, Pečine, Zatolm ina, Čezsoče, Bovške 
planote in  še bi lahko naštevali. B rigad irji 
so pričeli živeti s k ra jan i Bovca in k ra ja n i z 
akcijo. P reberim o nekaj m isli iz b rigad irsk ih  
biltenov:

»Koliko moči je  v  teh ljudeh  tukaj. Živijo 
v tej čudoviti, pa vendar k ru ti pokrajin i, 
streha na oni hiši se že podira. S tarec, ki živi 
tam kaj, je  ne m ore več popraviti. K je so 
njegovi otroci, vnuki, da bi m u rekli: »De
dek, tvo ja dom ačija ne bo razpadla. Sedaj, 
ko im am o vodovod in cesto, ti pripeljem o po
ljedelske stro je  in vse, k a r  bomo rab ili za 
delo na polju. Vsi bomo prije li za delo, zopet 
boš gledal klasje, ko se bo poigravalo s son
cem tam  na n jivah  za tvojo kmetijo.« In 
dedku bi se gotovo u trn ila  solza sreče. V i
dim  ga, kako sedi sključen tam  na trh lem  
tn a lu  in nas z nasm eškom  opazuje. Tudi sam  
bi rad  p rije l za delo, za lopato, samo če bi 
mogel. V endar dedek, ne tru d i se! Mi b riga
d irji ti pripeljem o vodo, zgradim o nov dom, 
k je r bo več prostora tudi za srečo. V rnili se 
bodo tvoji otroci in ti zaželeli dobrodošlico. 
Tudi oni delajo tam  daleč v tovarnah  in  slu 
žijo s svojim  trudom  lepšo prihodnost. Tudi 
oni delajo, zato pa smo mi sedaj tuka j, zato 
ti pomagamo. Lepo bi bilo, če bi ju tr i p r i
nesli tis tim  ljudem  nekaj d rv  za zimo, saj ne 
m orejo opraviti vsega sami. Mnogo je  še, to 
variši, mnogo je  še treba vložiti tru d a  v to 
zemljo, da bo zopet oživela. Kdo drug ji bo 
zopet daroval srce, če ne mi m la d i. ..«



12 M L A D I  F U 2 I N A R Št. 10/1984

T udi takšn ih  prim erov n i m anjkalo

Uspehi, ki so jih  dosegli b rigad irji na po
dročju  in te resn ih  dejavnosti, tud i niso zane
m arljiv i: 266 b rigad irjev  je  zaključilo  m la
dinsko politično šolo E dvarda K ardelja, 88 
jih  je  končalo tečaj iz cestno-prom etnih  
predpisov, 103 lo to  tečaj, tečaja iz prve po
moči se je  udeležilo 73 brigadirjev . Še bi lah 
ko našteva li najrazlične jše  krožke (teh je  bilo 
v  vseh izm enah od 12 do 14). Omenimo naj 
sam o to, da so bila športna srečan ja b riga
d irjev  z vojaki ali k ra jan i Bovca in  okolice 
vedno p risrčna. Po vseh teh  podatk ih  se člo
vek vpraša, ali so im eli sploh kaj prostega 
časa, da napišejo  dnevnik, pismo ali pa m or
da pesem? Malo, zelo malo. A vendar dovolj, 
da so m ed n jim i nasta le  vezi p rija te ljs tv a , pa 
sk rite  sim patije  in  tud i ljubezen. In  iz lju 
bezni nastanejo  tud i verzi, kot so tile:

U zoru
brigad irko  m oja, 
budi te  pjesm a,
zove te  h im na tvo ja-hej haj brigade.
U  srcu, u  koraku,
kunem o se na v jernost TITU i partijskom

znaku.

Brigadirji na Posočju

U zoru, b rigad irku  moja, 
u  tvo je kose sunce u tkače zrake.
U tvo je ru k e  snagu i p lave oči, 
i p jesm u tak u  d ragu-hej haj brigade, 
brigad irko  m oja . . .

Dovolj je  bilo časa, da so se navezali na 
kraj in  n a  ljudi. Vzniklo je  na stotine in  ti
soče novih poznanstev. Med n jim i samimi, 
m ed dom ačini in  m ed k rajan i. Nepozabna so 
bila za b rigad irje  doživetja v S tarem  selu, 
k je r so beton irali pot skozi vso vas, pa na 
Kneži, P lanoti. N ešteto novih spoznanj so si 
b rigad irji pridobili in  vedno je  bilo veselo ob 
n jihovem  prihodu. Ob slovesu pa tisoče ob
jem ov in  stiskov, p a  solze sreče in  žalosti.

V enem  od brigad irsk ih  b iltenov piše:
»B rigadirska pesem  se raz liva  čez polja, 

čez gozdove. V m ladih srcih  se je  naselilo 
nekaj novega — zadovoljstvo nad  tem, da 
boš pom agal nekom u, ki m u je  tvo ja pomoč 
potrebna. Veselje, k er si m ed sebi enakim i, 
k je r lahko pozabiš vse skrbi in  težave, d rob
ne in  tis te  velike, ki si jih  p rinesel s seboj v 
brigado; s trah  pred  žulji, p red  razbolelim i 
ro k a m i. . .  M isli se v rtijo  le okoli tega, kako 
boš zasadil p rv i k ram p v to  skopo posoško 
zemljo, kako boš prenesel p rve žulje. N imaš 
časa m isliti na dom, n a  bližnje, le ob prostih  
tren u tk ih  ti  m isel poleti kot p tica nazaj tja, 
k je r  so tvo ji dom ači in  tisti, ki jih  im aš rad. 
Počasi tečejo dnevi, zlasti prvi, a k a r  n aen 
k ra t bomo m orali narazen, vsak  na drugi ko
nec Slovenije in  Jugoslavije. Tu se sklepajo 
nova poznanstva in  p rija te ljs tv a  in  ta  se bodo 
krep ila  te r  razv ija la  potem  le še v  pism ih, 
ki bodo počasi v le tu  in  več nehala potovati 
sem te r  tja . Cas nezadržno h iti in  obrazi, ki 
si jih  spoznal tu , v  brigadi, bodo počasi za
čeli b ledeti v  tvojem  spom inu, v  tvojem  s r 
cu. V n jem  bodo ostali samo še lepi trenutk i, 
ki si jih  preživel na zvezni delovni akciji »Po
sočje«.

B rigad irji p rih a ja jo  in  odhajajo, spet p r i
ha ja jo  novi, polni so poleta. Od ranega ju tra  
do poznega večera, ko jih  b rigad irska h im na

»Hej haj brigade« zaziba v m iren  sen. Veseli 
in  p rešern i so, pa tud i hudom ušni in  nagajivi. 
Vsi pa so nosilci novega tuka j na Posočju in 
ne sam o tukaj, tem več povsod po domovini. 
Tudi načrti dela za prihodn je leto  so že p r i
pravljeni, dela je  še veliko in  lju d je  so se 
navadili b rigadirjev . P a  tud i b rigad irji so 
vzljubili ta  košček dom ovine in  rad i bodo še 
prišli.

Nekega poletnega večera 1978. le ta  je  ob 
tabornem  ognju nasta la  pesem, ki je  postala 
h im na akcije »Posočje«:

Oj, POSOČJE i okolna sela 
u  tebe me sreča donela, 
u  teb i tr i sedm ice biti, 
s tobom  ču se uv jek  ponositi.
U tebi sam  p rv i pu ta  sada, 
pozvala m e voljena brigada.
Oj, POSOČJE, p lan ine te  krase, 
ti si m ene pridobilo zase.
P lanove češ m oje ostvariti, 
voleo b ih  stalno s tobom biti.
A brigada, koja m e pozvala, 
uv jek  če jo j zato b iti hvala.
A sad zdravo k rivudava cesto 
i POSOČJE aikcijaško mesto!

N aj ta  p reprosta  pesem  m ladih  src b rig a 
d irjev  zaključi ta  k ra tk i sestavek o akciji 
»Posočje«. In  s to pesm ijo so povezani nešte
ti  spomini, nepozabni trenu tk i, k i smo jih  
preživeli n a  akciji. V stajanje, telovadba, pa 
delo na trasi, popoldne pa cela v rs ta  tečajev, 
športn ih  srečanj, zvečer brigad irsk i večeri, 
ku ltu rn i program i ob tabornem  ognju, pa 
spet vsta jan je, telovadba, t r a s a . . .  Tako m i
ne. Za m noge veliko prehitro . Ko bodo tole 
p rebirali, bodo brigadirsk i dnevi in  z n jim i 
tud i akcija  »Posočje« za Ivana, Bojana, pa 
Vesno, Silva in  H asana le še lep te r  p r ije 
ten  spom in do naslednjega leta, ko se bodo 
m orda spet srečali na ka teri od številn ih  de
lovnih akcij.

Silvo Ja š

MPPŠ V MARIBORU
2. F ron tnost kot vsebinski princip, ki je 

zajem al znanost, tehnološki razvoj, izobraže
van je

— inform iran je ; m lad insk i klubi, sam opo
moč, m entorstvo;

— ekološka in  m irovna g iban ja
— financiran je  ZSMS
— 25. m aj in  proslave, SLO in DS.

P lenarne  seje so obravnavale :
— Jugoslav ijo  in  njeno m esto v  m ednarod

nem  prostoru  (predvsem  trenu tno  situacijo  
in n jeno  a lternativo  razvoja)

— razvojne m ožnosti do le ta  2000 in  kaj 
lahko nared i ZSMS in m lada generacija

— uresn ičevanje stališč 11. kongresa ZSMS.
Na sekcijski razprav i o g iban ju  »znanost

mladini« so bila poudarjena n eka te ra  a k tu 
alna vprašan ja  o vlogi tega gibanja. Sekcij- 
ske d iskusije so p rikazale problem atiko uvo
za tu je  strokovne litera tu re , ki posredno p r i
zadeva m lado generacijo, in  opozorile na p ri
m an jk lja j dom ače lite ra tu re , nam enjene po
pularizaciji znanosti. Izpostavljen  je  bil v i
d ik  objektivno težjega organiziran ja in  iz
redne ak tivnosti v okviru  tega g ibanja, saj 
gre pri tem  za visoke m ateria lne stroške, za 
po trebno skupinsko delo in  zunanje sodelav
ce; sam  m en to r -  učite lj je  ob slabši povezavi 
šole z okoljem, z združenim  delom  prepuščen 
lastn i iznajdljivosti p ri reševan ju  problem ov.

O delovanju  m lad insk ih  klubov, katerih  
število  vedno bolj pada, so pa za ZSMS po
trebni, so bile postavljene neka te re  teze, 
ki naj bi pripom ogle k obstoju teh  klubov:

— predvsem  je  treb a  m ladinsko ku ltu ro  
obravnavati kot del celovite ku ltu re

— zagotoviti b i bilo treb a  norm alne pogo
je za delo (financiranje, p ro s to r . . . )

— vsak  m ladinsk i k lub  naj im a svoj žiro 
račun, člani naj bodo le m ladinci in  še n e 
k a teri (na p rim er: šola).

V M ariboru je  od 7. do 9. 9. 1984 potekala 
m ladinska pole tna politična šola (MPPS), ki 
smo se je  udeležili tud i m ladi iz Železarne 
Ravne. Vsebinsko je  bila sestav ljena iz sek
cij skih razprav, ki so po tekale v dopoldan
skem  času, in  iz p lenarn ih  zasedanj, ki smo 
se jih  udeleževali popoldne. Sekcijska zase
dan ja  so po tekala v dveh skupinah:

1. F ron tnost kot organizacijski princip 
(predvsem  ZSMS in n jen a  vloga v  političnem  
sistemu)

so urejali tud i pašnike
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Srečanje m ladih različnih delovnih organizacij Jugoslavije v Zagrebu

O m ladinskih  delovnih akcijah  (MDA) je  
bilo ugotovljeno, da se jih  iz le ta  v leto ude
ležuje vedno m anj m ladincev. O tem, da so 
MDA potrebne, ni dvom a (vsaj tako zastav 
ljene, kot so v Sloveniji), vendar pa je  n u j
no potrebno odprav iti šepanje, ki se kaže v 
organiziranju , in fo rm iran ju  in  p ri p r ip ra v 
lja n ju  m lad ih  n a  MDA. M ladi v  Jugoslaviji 
ne upoštevam o skupnega jezika p ri rešitv i 
organizacijskih problem ov, saj je  n a  p rim er v 
drugih  republikah  princip organiziranja ta k 
šen, da lahko ustanovi MDA vsaka občinska 
konferenca ZSM, ne da bi se o tem  v repub
lik i vsaj dogovarjali in  karkoli usklajevali. 
Ovire pri vk ljučevan ju  v MDA predstav lja jo  
šola, DO, pa tud i gospodarski trenutek , ko 
si m orajo mnogi m ladi z delom  čez poletje 
zaslužiti po treben  denar za življenje. Sele 
tak ra t, ko bo širša družba (dom, šola, okolje) 
spoznala, da je  samo podpora na p ap irju  p re 
malo, se bo sprem enil tu d i odnos do dela in  
bodo MDA lahko zaživele.

Sekcijske d iskusije in  pregled uresn ičeva
n ja  sklepov 11. kongresa ZSMS so nam  po
kazale, k je  m ladinska organizacija p ravza
p rav  je. Osnovna problem a sta financiran je

P rip rav iti gradivo, ki bi čimbolj celovito 
in  vsestransko prikazalo problem atiko finan 
ciran ja  OK ZSMS v  KOROŠKI R EG IJI, je 
naloga, ki smo si jo  zastavili na eni izmed 
sej sek re ta ria ta  MS ZSMS za KOROŠKO.

Nam en grad iva pa n i le v  tem, da sprego
vorim o in seznanim o DPO in DPS v  koroški 
regiji, tem več tud i v tem, da na osnovi raz
p rav  in  ugotovitev sprejm em o konkretne a k 
tivnosti za h itro  in  dolgoročno reševanje f i
n an c iran ja  OK ZSMS v KOROŠKI R EG IJI.

Ob ocenjevanju  prisotnosti in  vključevanju  
ZSMS v sam oupravno in  politično živ ljenje v 
naši regiji v preteklem  obdobju nismo zado
voljni, k ljub  vsem u pa opažam o pozitivne 
prem ike. Vse več je  vk ljučevanja m ladih v 
procese družbenega dogovarjanja, vk ljučeva
n ja  v  politični sistem  socialističnega sam o
uprav ljan ja , pa vendar smo še daleč od te 
ga, da bi lahko trd ili, da smo priso tn i m no
žično in  neposredno, kot bi si želeli in  kot 
bi bilo nu jno  za uresničevanje vloge ZSM. 
Vsi vemo in  se zavedamo, da družbena uve
ljav itev  m ladih k ljub  nekaterim  posebnostim  
ni ločena od naprednega družbenega razvoja 
v celoti. U stvarja lna  vloga m ladine se lahko 
u resn iču je sam o v  pogojih in  oblikah preo
b razbe te m e ljn ih  d ružben ih  odnosov z izg ra
jevan jem  sam ouprav ljan ja , družbenih  pogo
jev  in  razm er, v katerih  delovni lju d je  ob
vladujejo  sadove svojega dela. Ravno v uve
lja v ljan ju  m ladine pa se zrcali tud i stopnja 
uresn ičevanja hum anistične in  dem okratične 
vsebine socializma.

Osnova idejnopolitične in  akcijske enotno
sti m lade generacije je  v  n jen ih  skupnih 
živ ljenjskih  interesih , da se bori za razvoj 
sam oupravnih  socialističnih odnosov, za vo
dilno vlogo delavskega razreda v  družbi, za 
enakopravnost, b ra tstvo  in  enotnost narodov

in kadrovanje. M ladi se ne bomo mogli isto
vetiti z drugim i družbenopolitičnim i organi
zacijam i tako dolgo, dokler ne bomo mogli 
p ri svojem  delu sam i razpolagati z enako ko
ličino d en a rja  kot druge DPO. Članov ZSM 
bo vedno m anj, ZSMS bo ostala forum ska 
organizacija z nekaj profesionalci, če bo m la
dinska organizacija še napre j v rokah tistih , 
ki ne znajo delati brez pomoči in  nadzora ne
koga nad seboj. K ot da bi se bali, da bomo 
s svežimi idejam i sprem enili družbeno življe
n je in  ga obrn ili n a  glavo.

P oleg  sekcijsk ih  raz p ra v  in  p le n a rn ih  sej 
je  b ila  M PPŠ tud i k u ltu rno  bogata. Spoznali 
smo delo m ladih  ustvarjalcev , ki so bili n a 
g rajen i z »zlato ptico«. Na voljo so nam  bili: 
fotografska razstava, video diskoteka in  kon
cert glasbene skupine SRP.

Če zaključim , bi lahko rekla, da so bile te 
me sekcijskih razp rav  tem eljito  izbrane in  za
to zanim ive in  da so bile d iskusije zelo zrele. 
Če bodo vsa dognanja in  spreje te  teze padle 
v prave roke, potem  se bo ZSMS rešila  raz
potja, na katerem  je  sedaj.

Saša Meško 
OO ZSM S DS K SZ

in narodnosti, za k rep itev  neodvisne in  ne
uvrščene politike. Ob vsem  tem  pa ne m ore
mo in  ne smemo zanem ariti izg ra jevan ja si
stem a organiziran ja m ladine, ki bo omogo
čilo vsestransko izražan je in  u sm erjan je  n a j-  
raznovrstnejših  interesov — ekonom skih, so
cialnih, političnih in  drug ih  v socialistično 
smer. Vse oblike o rgan iz iran ja  m ladine im a
jo velik  pom en in  funkcijo  v  povezovanju 
interesov m ladine s širšim i in teresi družbe, 
v n jeni socialistični vzgoji in  vk ljučevanju  v 
družbeno življenje.

P rav  ob opredeljevanju  nalog in  m ožnosti 
ZSMS, da uresn iču je svojo vlogo v  politič
nem  sistem u socialističnega sam oupravljanja, 
je  še kako pom em bno m ed drugim  tud i v 
osnovi urejeno  FINANCIRANJE ZSMS, zato 
je  že sk ra jn i čas, da o tem  spregovorim o, a 
ne n a  proračunski način, tem več o v p raša
n jih  zagotav ljan ja vsebine in  možnosti za 
uresn ičevanje opredeljene vloge ZSMS.

D ejstvo je, da že nekaj le t bolj ali m anj 
glasno opozarjam o na zaskrb lju joč finančni 
položaj ZSMS, ki iz dneva v  dan vse bolj in 
bolj om ejuje delo OK ZSMS v regiji.

O m ejevanje izdatkov za splošno in skupno 
porabo v  zadnjih  letih , posebej še v  le tu  
1983, je  izredno zaostrilo tud i problem e de
lovanja organov OK ZSMS in izvajan je  de
javnosti ZSMS. R elativno m ajhna sredstva, 
s katerim i so razpolagale naše štiri OK ZSMS 
v regiji, so se z dogovorjenim i povečanji 
p ro raču n sk ih  sredstev  in  z ve lik im i porasti 
m a te ria ln ih  stroškov  že več kot p repolovila. Z 
drugim i besedam i povedano smo p ro račun
ska sredstva, ki p redstav lja jo  okrog 82 °/o 
vseh sredstev, s katerim i razpolagajo OK 
ZSMS, porabili ali pa jih  bomo porabili iz
ključno za osebne dohodke 4 m ladinskih  
profesionalcev in  za OD ene in  pol tehnične

sekretarke, nekaj dopisov, znamk, najem ni
no prostorov, elektriko.

Iz tega sledi ugotovitev, da so z večjo stop
njo, kot so narašča la (padala) sredstva za de
javnost, naraščali v  skladu z dogovori osebni 
dohodki zaposlenih v  OK ZSMS v regiji in 
izdatki za m ateria lne stroške. Vse to pa nas 
je  v  le to šn jem  le tu  p ripelja lo  do tega, da sko
ra jd a  ne razpolagam o več s sredstv i za de
javnost (prim er: p red  4 leti smo dali za p a
ket pap irja  okoli 95,00 din, danes 800,00 din, 
za prevoz b rigad irjev  okoli 17,00 d in /k m  d a
nes 65,00 d in /k m , za b rigad irsko  m ajico  s 
tiskom  120,00 din, danes okrog 400,00 din, da 
ne om enjam o ogrevanja, elektrike, PTT sto
ritev  . . .  Na račun  tega smo krčili dejavnost, 
saj so se p roračunska sredstva vsako leto po
večevala za poprečno 16 %>).

M imogrede bi om enili m izerno situacijo  v 
OO ZSMS v OZD, KS in šolah, katerim  v 
večini p rim ero v  o s ta ja  le č lan a rin a  in  s red 
stva, p ridobljena z organizacijo delovnih ak 
cij, plesov in  drug ih  finančno pridobitn iških  
akcij. Zavedam o se nu jnosti am aterskega de
la, razv ijan ja  prostovoljnosti, vendar ne r a 
zumemo, da v osnovnih organizacijah ni de
n a rja  za osnovno družboslovno literaturo , za 
organizacijo sem inarjev, kaj šele za druge, 
p rav  tako pom em bne zadeve, ki so nu jne za 
razv ijan je  m lade generacije. O kvirni grobi 
podatki o tem, s kakšnim i sredstv i razpola
gajo m ladinske organizacije, so katastrofaln i. 
Ob vsem  tem  si lahko postavim o vprašan je 
odgovornosti odgovornih.

Ni prvič, da smo si postavili vprašanje, kam  
nas bo to  pripeljalo . K aj lahko še storim o v 
svojih vrstah? M arsikaj, bo nekdo rekel, res 
je. P rv ič  lahko ukinem o profesionalce, toda 
kaj, ko njihovo število kom aj dosega število 
strokovnih služb v  eni izmed sam oupravnih  
in teresn ih  skupnosti, teh  pa je  seveda veliko 
več.

Lahko opustim o vso dejavnost, sem inarje, 
akcije, lahko  še več m ladih, ki se kalijo  v 
ZSM, prepustim o ulici, saj že zdaj za samo 
dejavnost o sta ja  letno  približno 50,52 din na 
posam eznega člana, vse ostalo pa so že vn a
p rej znani in  razdeljeni stroški od najem ni
ne do telefona, ogrevanja, e lek trike . . .

Sredstva, ki jih  posam ezne DPS nam enijo 
za delo OK ZSMS v  SR Sloveniji, so od občine 
do občine različna. Odvisna so od ekonom ske 
moči in  razvitosti posam eznega okolja, v  n ji
hovi višin i pa se kaže tud i različno razum e
van je  in  v rednotenje dela m ladinske organi
zacije. V išina sredstev  v  naši reg iji n i odvi
sna od posam eznih ob jektivnih  k rite rijev  (šte
vilo m ladih, število akcij, število OO ZSMS), 
am pak  tem eljijo  na prej navedenem  te r  bolj 
ali m anj uspešnem  boju  za sredstva v p re tek 
lih  letih, predvsem  p a  razum evanje drugih. 
So p rim eri v SR Sloveniji, da celotna sred 
stva za dejavnost OK ZSMS prispevajo  DPS 
iz proračuna, p ri nas le  od 70—80 °/0.

P ri podatkih, s katerim i razpolagam o, bi 
se lahko  vpraša li, zakaj razpolaga OK ZSMS 
v občini, k i im a 4294 m ladih, z okoli
1.188.000.00 din, d ruga, k je r  j ih  je  3.700, pa z
2.230.000.00 din? K je so razlogi za takšne raz
like? (Podobnih prim erov  lahko naštejem o še 
več). T akšne razlike so prej nesprejem ljive 
s tega vidika, k e r so tem eljne naloge in  ob
veznosti posam eznih OK ZSMS enake.

5.613.000 din, s katerim i razpolagajo vse 
š tiri OK ZSMS v  koroški regiji, res niso 
m ajhna sredstva, a le na p rv i pogled, dokler 
jih  ne p rim erjam o z višinam i neprem išljenih  
poslovnih odločitev, investicij s sredstv i, ki 
so potrebna za zd rav ljen je  tam , k je r  bi jih  
lahko z ustrezn im i aktivnostm i preprečili.

Ni zanem ariti tu d i dejstva, da je  v  rep. 
organih DPO razen v  ZSMS in  ZZB zaposle
nih večje število političnih in  strokovnih 
kadrov. S prem išljeno organizacijo dela bi 
lahko število  zaposlenih om ejili tu d i n a  tem  
nivoju.

P redlagam o v  razm išlan je tu d i varian tn i 
predlog, da bi nam esto  sek re tarjev  oz. p red 
sednikov reg. forum ov uvedli koordinatorje. 
Funkcijo  koord inatorja  pa bi za določeno 
obdobje oprav lja l profesionalec posam ezne 
DPO v  občini. S postopno deprofesionalizacijo 
ne le  na regijskem , am pak  tud i n a  repub li
škem  in  zveznem  n ivoju  bi lahko ogrom na 
sredstva usm erili za družbenopolitično d e jav 
nost.

Financiranje občinskih konferenc ZSM S
v Koroški regiji
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V razpravah , k i jih  bomo vodili* m oram o 
upoštevati dejstvo, da vsakršno nereševamje 
navedenih  problem ov lahko položaj še po
slabša. Zato predlagam o, da je  treba n a jti 
nov način  fin an c iran ja  OK ZSMS. M ožna je 
uporaba enakega načina, kot je  v veljavi za 
pravosodne organe. S redstva  za dejavnost OK 
ZSMS v  občinah koroške regije se naj bi 
dodeljevala na podlagi k rite rijev , ki bi veljali 
za regijo  in  republiko (naj navedem o n ek a
tere) :

— m ateria ln i stroški,
— sredstva za OD funkcionarjev  in  adm i

n istra tivnega kadra
— sredstva za dejavnost.

PROBLEMI ZARADI PROBLEMOV
K ljub  odločilnem u vplivu m ladinske o rga

nizacije v  povojnih le tih  v  organ iz iran ju  de
lovnih akcij drži, da so ta k ra tn e  splošne 
družbene in  politične okoliščine jem ale m la
dinski o rganizaciji »skrb«, da poišče objekte, 
h  katerim  bi p ritegn ila  svoje članstvo. O zrač
je  je  nam reč b ilo  takšno, da je  bilo zelo lahko 
p riti do odločitve, k je  o rgan iz ira ti akcije, n a 
d a ljn je  o rganizacijske in  tehnične p rip rave 
pa je  seveda prevzela organizacija  m ladih. V 
n ad a ljn jih  fazah razvoja m lad insk ih  delovnih 
akc ij p a  se  je  m o ra la  m lad in ska  o rgan iza
cija vse bolj ubada ti s težavam i, kako poiska
ti objekte, p ri ka te rih  bi sodelovala. Z lasti 
se je  to  odražalo v časih »velikih zatišij« in 
posebej v  času razp rav  o tako  im enovani 
ren ta b iln o sti ozirom a ekonom ski u p rav ičen o 
sti m ladinskih  delovnih  akcij. T ak ra t je  m o
ra la  organizacija m ladih  b iti p rave  boje, da 
b i obvarovali idejo  sodelovanja b rigad irjev  
v  g rad n ji velik ih  in  pom em bnih družbenih  
objektov. Očitno takšen  nov položaj ni mogel 
zagotoviti kon tinu iranega in  zanesljivega raz
m aha b rigad irskega g ibanja, zarad i česar so 
se nu jno  zm anjšale možnosti za to, da bi ve
liko m lad ih  sodelovalo p r i g rad itv i posam ez
n ih  objektov. Celo v  času novega »booma« 
delovnih akcij (od začetka sedem desetih let) 
lahko govorim o sam o o povečanem  štev ilu  
»velikih« gradbišč, kvan tita tivno  gledano, ne 
pa tud i o občutnejšem  povečanju  možnosti, 
da b i več m lad ih  sodelovalo n a  n jih . Razen 
častn ih  izjem, kot je  g rad itev  proge Beo
grad—B ar, d rugega tira  proge Šam ac—Sa
rajevo  in  nek a te rih  odsekov avtom obilske ce
ste  »B ratstvo-enotnost« in  m orda še kakšne, 
delovne ak c ije  iz tis teg a  obdobja niso nud ile  
možnosti, d a  b i se posam ič »prim erjale« s 
kakšno iz tis tih  slavnih  časov, ki so že daleč 
za nam i.

Podatek, da vse zvezne m ladinske delovne 
akcije v  le tu  1982 po številu  udeležencev n i
so dosegle števila b rigad irjev , ki so gradili 
progo Brčko—Banoviči, n iti Doboj—B anja 
Luka — zlasti pa ne prvega tira  proge S a- 
m ac—Sarajevo, je  k a r  dovolj. D anašnje m la 
dinske delovne akcije so vendarle  v  m arsi
čem ali pa vsaj v  večini p rim erov  po objek
tih, ki jih  g rad ijo  ali pa po nalogah, ki jih  
tam  opravljajo , več ali m anj lokalne. S tem  
n ikakor ne želimo zm anjševati vrednosti lo
kalnega pom ena, m arveč skušam o nared iti 
samo prim erjavo, ki se nam  ne zdi nepri
m erna. O rganizatorji m ladinskih  delovnih 
akcij so danes (to pa so m ladinske organiza
cije), objektivno prisiljeni, da dalj časa išče
jo m ožnosti za angažiran je m ladinskega pro
stovoljnega dela, da poiščejo pota za sam ofi- 
nanc iran je  takšne dejavnosti, da zagotovijo 
vsaj m inim alne s ta rtn e  razm ere in s tem  n a 
prav ijo  prak tično  iz delovnih akcij (ne samo 
po svoji volji) p rave m ajhne tozde, ki bodo 
delovali po vseh načelih poslovanja takšn ih  
organizacij. Izh a ja ti m oram o iz tega, da m ora 
vzgojno-izobraževalna oblika, idejnopolitična 
investicija u s tv a rja ti dohodek, in to takšen, 
ki se m eri z ekonom skim i ali natančneje  z 
golimi finančnim i m erili. T akšne okoliščine 
so logičen izid prek in itve  prakse, po kateri 
so delovne akcije  nehale b iti aktivnosti, k i

Posam ezne k rite rije  pa bi bilo treb a  se
veda natančno  opredeliti in  v n jih  p redv i
devati dogovorjene višine za posam ezne m a
terialne stroške, OD, število  zaposlenih, akcije  
in  dejavnosti, k i se financirajo iz proračunov  
DPS.

D iferencirano  pa b i se  m orali o b ravnavati 
po tem  tu d i indeks za vsako letno  povečanje 
sredstev.

Ob vsem  tem  pa m oram o upoštevati tudi 
reševanje problem atike financiran ja  OO 
ZSMS v OZD, šolah in  KS.

M iroslav G arb

jih  financira  družba, saj so postale ak tivno
sti, k i se m ora sam a f in a n c ira ti . . .  Če za hip 
pozabimo na ta  orgam izacijsko-ekonom ska 
dejstva, pridem o do vprašan ja, kaj je  sam a 
m ladinska organizacija dobivala in  dobiva z 
organiziran jem  delovnih akcij? Tu m oram o 
stva ri vsekakor m eriti s političnim i m erili. 
E na b istvenih  ugotovitev, zlasti če upošteva
mo daljše obdobje obsto ja m lad insk ih  delov
n ih  akcij, je  v tem, d a  je  bil ugled m ladinske 
organizacije ne le m ed m ladim i, m arveč tudi 
v  d ružbi nasploh večji in  širši, ko so po teka
le velike akcije, pa da se je  tako ali drugače 
zm anjševal, ko teh  akcij n i bilo. T rdili bi 
lahko, da se je  tud i sam a organizacija znot
ra j krepila, ko je  bila v ržena v  ogenj velikih 
odgovornosti, slabela p a  je, ko takšn ih  odgo
vornosti n i m ogla prevzem ati. Če izhajam o 
iz preproste  resnice, da samo velika dela po
ra ja jo  velika  im ena, n i brez im ena ugotovitev 
resnica, da v zvezi z delovnim i akcijam i ni 
bilo več mogoče govoriti o m lad insk i o rgani
zaciji, m arveč tu d i o n jenem  članstvu  oziro
m a širše o m lad i g en e ra c iji. . .

(se nadalju je)
S. J .

Težave in problemi 
mladih upov

V tem  prispevku  b i se rad  poglobil v p ro 
blem atiko o rgan iz iran ja  jav n ih  nastopov m la
dih glasbenih skupin  in  kan tav to rjev  na K o
roškem . K ot ste lahko že večkrat b ra li v 
razn ih  prispevkih, na K oroškem  delu je veli
ko m ladih skupin, še več pa je  kan tav to rjev , 
ki pa n im ajo  velik ih  izgledov za nastop v 
javnosti. P red  dvem a ali trem i le ti je  OK 
OO ZSMS R avne n a  K oroškem  ustanovila 
CKD (center za ku ltu rno  dejavnost mladih). 
P rve  m esece so člani CKD svojo nalogo vzeli 
resno v roke. O rganizirali so ples m ladosti 
za 25. m aj, na katerem  je  ig ra la  skupina 
»Stratosfera« v plesni dvoran i restav racije  
M erx. O bisk n a  tem  plesu je  bil velik  in  
vzdušje je  bilo dobro. Pol le ta  za tem  so or
ganizirali nastop z naslovom  »Ravne p red 
stavljajo«. N astop je  bil v T itovem  domu. 
Na tem  nastopu, ki je  tra ja l m alo več kot 
dve uri, je  nastopalo veliko m ladih  skupin, 
še več pa kan tav to rjev . Med njim i sta  tud i 
nastopila že poznana Duo KORA. Vsak n a 
stopajoči je  zaigral tr i do š tiri pesmi. P red 
stava je  bila d v ak ra t v  istem  dnevu, en k ra t 
za osnovnošolsko m ladino, drugič pa za vse, 
ki so si jo  želeli ogledati. D vorana je  bila 
ob ak ra t polna in vzdušje m ed poslušalci do
bro. Za to p redstavo  je  bilo spet zatišje, če
p rav  je  ta k ra t CKD obljubil, da bodo šli z 
n jo  po celi koroški regiji, a ostali so le  p ri 
besedah. Čez dobrega pol le ta  so organizirali 
podoben nastop. Ta je  bil na prostem , in  to 
na rokom etnem  igrišču na stadionu. V glav
nem  so bili isti nastopajoči, vendar bi jih  
bilo še več, če bi bila za ta  nastop boljša re 

klam a, tako pa večina ljud i zanj ni vedela 
in  je  bilo tud i poslušalcev m anj. Na nastop so 
prišli tud i gostje iz Celja, in  to  skupina »Lo
kalna TV«, ki je  izvaja la  novo zvrst glasbe 
»novi jazz«, s katerim  je  pa zbila že tako 
slabo vzdušje m ed gledalci. Med tem i p r ire 
ditvam i pa je  CKD organiziral tr i plese: dva 
s skupino F  plus v dvorani ZB Š entjanž 
in  en  ples s skup ino  »Hazard« n a  R im skem  
v re lcu  v  K o tljah . To so to re j v  g lavnem  vsi 
nastopi, k a te re  je  CK D  organiziral.

Moje m nenje in  m nenje vseh, ki se kakor
koli u k v arja jo  z glasbo, je, da je  CKD p re 
malo delal n a  tem, da b i pom agal m ladim  
skupinam  n a  poti v javnost. L ahko bi orga
nizirali več nastopov, kot je  bil tis ti v T ito
vem  domu.

Drugi, še večji problem  m ed m ladim i 
u stv a rja lc i pa so dvorane za javne nastope in  
m ladinske plese. P ri vseh dvoranah  so n a j-  
večji problem  cene, ki so ponekod zelo viso
ke. Na K oroškem  im a skoraj vsak malo večji 
k ra j svojo dvorano. Na P rev a ljah  in  v  Črni 
im ajo zelo lepi novi dvorani, ki pa sta  na ža
lost zelo slabo izkoriščeni. Skoraj vsi vemo, 
da im a D ružbeni dom  P revalje  že vseskozi 
finančne težave. N ikoli n i denarja  za renovi- 
ran je , n ikoli pa tu d i ni plesov v njem . P red  
k ra tk im  sta  sicer b ila  dva plesa, toda še za 
tis ta  dva so dvorano kom aj dobili. Torej se
daj n astane vprašan je, zakaj dvorane ne dajo 
bolj na razpolago, k a jti le tako bi dobili de
n a r  zanjo. N ajveč plesov in  najbolj obiskani 
pa so v dvoran i ZB Šentjanž. Toda k a r  n a 
en k ra t je  organizacija ZB Š entjanž rek la : 
»Dosti je  plesov, ne dam o več dvorane!« Na 
vprašan je, zakaj je  tako, so odgovorili, da so 
prišle pripom be s ta re jših  prebivalcev Š en t
janža, češ d a  se dvorana uničuje, da se na 
plesih preveč popiva, kad i in  pohujšuje m la
dina, M oje m nenje je, da sigurno m ora vsak, 
ki je  m ladoleten, dobiti od sta ršev  dovolje
n je  za ples, pa tu d i den a r m u m orajo dati, 
da im a za vstopnino in  za kakšno pivo; od 
tistega p iva pa še ne bo p ijan  in  počel k a k r
šne koli neum nosti, da pa m ladina kadi, nam  
je  pa že dolgo jasno. Med drugim i p a  im a 
dvorana ZB Š entjanž zelo visoko ceno, ki se 
v rli okoli 6.000 do 7.000 din za en ples. Če pa 
v računam o še ogrevanje, pa nas pride dvora
na okoli 10.000 d in  n a  noč, k a r  pa sploh ni 
malo, k a jti takšne cene si skupina, v  kateri 
je  poprečna s ta ro st 18 let, ne m ore privoščiti, 
k e r so odvisni od vstopnine. Mislim, da bi 
m orali odgovorni lju d je  na takšne stva ri bolj 
trezno m isliti, k a jti dvorane nism o zgradili 
ne mi ne oni, am pak  naši dedje. Zgradili so 
jo  pa zato, d a  b i se lju d je  v  n je j zabavali, se 
ku ltu rno  izobraževali in  sproščali, ne pa da 
sedaj dvorana sto ji prazna, propada pa p rav  
tako, kot če b i bil v  njej vsako soboto ples.

K ot sem  že dejal, je  na K oroškem  dosti 
dvoran, vendar so skoraj povsod isti p roble
mi. K ot vidite, im ajo m ladi upi zelo veliko 
problem ov, n a  p rim er zelo velik  problem  je  
n a jti p rostor za vaje ansam bla in  še druge 
stvari, k i jih  ne bi našteval. Na koncu bi rad  
apeliral na vse, ki kakorkoli m orete pom agati 
m ladim  ljudem , da to storite. D ajte  jim  mož
nost ig ra ti n a  kakšnem  boljšem  plesu, saj je  
m ed njim i dosti dobrih, ki tudi igrajo  n a 
rodno in  zabavno glasbo, ne pa sam o rock, 
kot jim  vsi pripisujejo.

V lado P a te rn u š

MODROST SUFIJEV

V prašali so su fija  A buda:
»Kaj je  bo lje  — b iti m lad ali star?« 
O dgovoril je :
»Biti s ta r  pom eni im eti m anj časa pred  se

boj in več nap ak  za seboj. Sam i presodite, kaj 
je  bolje.«

»*

Ko sta  se srečala m odrec in  sufi, je  modrec 
deja l:

»K ar jaz  vem, on vidi.«
Sufi je  odvrnil:
»K ar jaz  vidim , on ve.«

MDA — mladost
(nadaljevanje iz p re jšn je  številke)
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Obsežni načrti 
Družbenega standarda

POČITNIŠKI DOM NAJ NUDI 
VEC

Dela pri spalnem  trak tu  bodo 
pozimi nadaljevali, tako da bo 
lahko odprt do 27. 4. 1985. Morali 
pa bi prihodnje leto združiti sred 
stva za u red itev  igrišč in  p a rk i
rišč. B ivanje v starem  dom u bi 
posodobili z dodatnim i tuši, m ajh 
nim i bo jle rji in  WC. Zelja in  po
treb  pa je  še veliko:

— zgraditi nadhod p rek  ceste na 
plažo, tam  pa postaviti peskovnik 
za m alčke in  kiosk za žejne

— ured iti pralnico (nov praln i 
stroj) in  sončno ogrevanje

— avtoservis sprem eniti v  re 
stavracijo  z bifejem  za nočno za
bavno življenje, da bi b il v domu 
po 22. u ri res m ir

— z dograditvijo  spalnega tra k 
ta  (56 več postelj) bo restav racija  
še m anjša kot zdaj, zato m oram o 
v le tih  1985—90 zgraditi prim erno 
kuhin jo  in  pokrito  restavracijo . 
S tem  bomo lahko podaljšali tudi 
sezono.

STARI SAMSKI DOM POTRE
BUJE VRATARJA

V novem  sam skem  domu je  v ra 
ta r, zato je  v n jem  red, v starem  
ga k ljub  sklepu še ni, zato tud i 
reda ni. M oramo ga zagotoviti, 
sam ski dom pa tud i obnoviti. P ri
hodnje leto bo že nujno zam e
n ja ti okna in u red iti fasado.

REORGANIZACIJA DRUŽBENE 
PREHRANE ZAHTEVA ZAPO

SLITEV 41 NOVIH DELAVK
S 1. 1. 1985 naj bi tozd D ružbe

ni s tandard  prevzel:
— vso prosto prodajo  h rane v 

železarni
— prip ravo  in  razdeljevanje 

h ladnih  m alic
— prevzem  in razdeljevanje 

toplih malic.
Nova organizacija bo zahtevala 

zaposlitev 41 novih delavk, z njo 
bi u red ili tu d i dietno prehrano, v 
kom binaciji s počitniško prakso 
v  glavni sezoni pa v počitniškem  
dom u prišli do kvalitetnejšega 
kadra.

Če bo nova organizacija sp reje
ta, m oram o tud i kup iti jediln i 
pribor, krožnike, kozarce, skode
lice itn. in  kup iti nov avto za 
prevoz hrane.

K er sklep delavskega sveta, da 
je  ob določitvi cene malice treba 
določiti tudi, kdo bo pokrival 
stroške malice, ni uresničen, bo 
po p redvidevanjih  nepokrita raz
lika do 1,4 m ilijarde. K er pa ni 
realiziran  n iti sklep o pokrivan ju  
razlik  m ed dejansko in v železar
ni dogovorjeno ceno za letovanje, 
bo tu  m an jka la  dodatna s ta ra  m i
lijarda . — To je  treb a  u red iti do 
konca leta.

IVARCKO IN OSVEN
U darniško smo že veliko n a re 

dili na Ivarčkem  in  še hitimo. 
P rihodn je  leto bo treb a  u red iti 
p litvi del jezera z obalo za otroke 
in  starejše, ob prehodu k  m ini- 
golfu pa betonsko plesišče. — P r i
šlo bo p rav  za 1. m aj pa tud i sicer.

Dogovori za nabavo dvosedežni
ce tečejo, treba pa bo p rav  tako 
zagotoviti sredstva v obdobju 
1985—90, da se u red i sedežnica 
Ivarčko—Ošven pa rek rea tivna  in  
tekm ovalna sm učarska proga. 
Brez ceste in  park irišč ne bo šlo. 
Če pa bomo Ivarčko pozimi upo
rab lja li še za druge zimske špor
te, bo treb a  m isliti tud i na pokri
to restav racijo  in  prenočišča — 
z novogradnjo ali pridobitvijo  
Sm učarske koče.

Ob cesti Ivarčko—Rim ski v re 
lec bi lahko u red ili kam p, razm i
slili pa tudi o kakršnikoli v k lju 
čitvi R im skega vrelca v sklop te 
ga rekreacijskega kompleksa.

OSEMSTEZNO KEGLJIŠČE BO 
VELIKA PRIDOBITEV

O bratovati naj bi začelo ta  m e
sec in  bo zanesljivo dobro izko
riščeno. T reba pa bo na DTK po
večati garderobe, število tušev in 
san ita rij. Z unanja asfa ltna  igrišča 
naj b i bila p rav  tako končana 
oktobra.

Zelje in  potrebe so tu  še velike: 
50-m etrski bazen z ogrevano vo

Kabel »cveti«

do, obnova stadiona, zgraditev 
trim skega kabineta, ured itev  sm u
čišča na Poseki za nočno sm uča
nje.

Veliko smo na področju d ruž
benega standarda že nared ili in 
zgradili, veliko pa nas še čaka. 
N ačrti so obsežni in  lepi, pa tudi

M ajhna d rugačnost p o le tja  v 
železarn i je  bil m ed m nožico 
nas tisočev Tajec Mr. E haw alit 
Thavornsin. P riše l je  v okv iru  
m ednarodne izm en jave š tu d en 
tov  teh n ičn e  sm eri, po p rip o ro 
čilu  n jegove šole, zato da bi bil 
dom a z novim i izkušn jam i še 
bolj koristen .

D a je  od  drugod, se je  p r i s re 
čan ju  videlo  že na p rv i pogled, 
to d a  25 let, pa že učite ljsko  
službo in  le to  do m ag iste rija  bi 
m u  težko  prisodil. Toda v  resn ic i 
je  fan t končal n jihovo  sedem 
le tn o  osnovno šolo, tr ile tn o  sre d 
njo, tak o  im enovano  »sekundar- 
ko«, in  nato  sedem letno  te h n ič 
no. Z daj n a  te j šoli p redava 
stro jn iš tvo , vsak  dan  od 8. do 
16. u re, po tem  pa še pozno v 
noč š tu d ira  za m ag iste rij.

P ri nas je  delal v  k o n s tru k 
cijskem  oddelku  tozda R PT  p ri 
J u r i ju  P ra tn e k a rju . R isal je  
s tro je  in  n jih o v e  dele, p ridno, 
ves ših t tih o  za svojo desko. 
»V začetku  sem  im el veliko  do
m otožje, po tem  p a  sem  spoznal 
p rija te lje , k i m e popoldne pelje jo  
m arsikam . Tako so m i pokazali 
kn jižnico , m uzej, cerkev, to  so
boto grem  n a  U ršljo  goro. M oja 
na jb o ljša  p r ija te lja  s ta  »Sanny« 
in  »Danny«, k i m i pom agata, 
da ne m islim  to liko  n a  dom ovi
no.«

E haw alitova dom ovina je  T a j
ska. Leži v Indokdni ob T ajskem  
zalivu, ob B urm i, L aosu in  K am 
bodži. V elika je  n eka j takega 
k o t n aša  država, v  n je j živ i 33 
m ilijonov  ljud i, največ Tajcev, 
in  je  neuvrščena. E h aw a lit je  
dom a v  B angkoku, v  glavnem  
m estu , v  h ru p n em  betonu , »kjer 
je  vse  d rugače  ko t tu  na K oro
škem , k je r  so gore in  je  lepo.«

»Vse« drugače, ka j je  še to? 2 e  
podnebje. T am  je  tropsko, k i je  
vroče in  vlažno, n a jh la d n e je  do 
15 °C. »Pri vas so zim e m rzle, 
tu d i do -  20° C,« je  začuden in  
priznava, da m u je  k lju b  po le tju  
h ladno. D rugačen  je  naš  delovni 
čas ko t n jihov . T am  se povsod 
začne ob osm ih in  t r a ja  do š ti
r ih  popoldne, zato so b ile naše

dragi. Zato se m oram o odločiti, 
kaj je  bolj nujno, kaj m anj, kaj 
je  treba  nared iti v prihodnjem  
letu, kaj kasneje, pač glede na 
to, kaj v tem  težkem  času lahko 
sfinanciram o.

(Vir: poročilo tozda D ružbeni 
standard)

ju tra n je  u re  zanj zgodnje, a se 
je  navadil. N avadil se je  tu d i 
naše d rugačne h ran e  in  posta l 
z n jo  nadvse zadovoljen, po
sebej z m esom  in  krom pirjem . 
M anj občutne, a vseeno dovolj 
zaznavne so b ile  zanj raz like  v 
d ružben i u red itv i n jihove in  n a 
še države. »Mi im am o k ra lja  in

Ehaivalit Thavornsin

še velik  p rep a d  m ed rev n im i in  
bogatim i.« Za naše sam o u p rav 
lja n je  in  T ita  je  slišal v sred n ji 
šoli, k a j več n e  ve. tu d i zanim a 
se ne. S icer je  hodil na naše  ses
tanke, a  k a j, ko  n i n ičesar r a 
zum el.

22. sep tem b ra  je  Tajec iz naše 
železarne šel dom ov. P rež ive l je  
tu k a j t r i  mesece, dopoldne v 
g lavnem  za risa lno  desko  in  
»včasih so m e popeljali po že
lezarni«, popoldne v  H otelu  
M erx na Cečovju s p isanjem  p i
sem  dom ov, beležen jem  v tisov  in  
večk ra t s p rija te lji. Zelo je  bil 
vesel, da se je  lahko  v rn il. S 
seboj je  odnesel »veliko novega 
znan ja  in  lep ih  m isli na p r ija te -

TAJEC V ŽELEZARNI

Vsak na enem  koncu
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lje. »Rad sem  bil tuka j, rad  se 
tu d i v račam  z nov im i iz k u šn ja 
m i, k i jih  bom  upo rab il p re d 
vsem  p r i učite ljevan ju .«  V p r i
hodnje , po m ag iste riju , bo tud i 
še učil, en k ra t, p a  p rav i, d a  bo 
tu d i še p riše l k  nam . Toda to

KS PREVALJE-POLJE 
IN TRG

Na pobudo k ra jev n ih  konferenc 
SZDL P revalje -P o lje  in  T rg  je  
bila sep tem bra v D ružbenem  do
m u na P rev a ljah  jav n a  razprava 
o problem ih teh  dveh k ra jev n ih  
skupnosti. Udeležilo se je  je  lepo 
število k rajanov , p redstavn ik i ob
čine, stanovanj sko-kom unalnega 
pod je tja  in  delovnih organizacij v 
KS z nam enom , da b i se o proble
m atik i skupno pogovorili u po rab 
n iki in  izvajalci.

K ra jan i so im eli največ v p ra 
šanj s kom unalnega področja: o 
obvoznici skozi P revalje , nanaša
n ju  fine asfa ltne  prev leke na 
glavno cesto, u red itv i hudourn i
škega potoka Flis in  kanalizacije, 
o as fa ltiran ju  nek a te rih  cest, p li
novodu za ind ividualne hiše itd. 
Veliko pripom b je  bilo na novo 
ustanovljeno stanovanj sko-kom u- 
nalno podjetje, k e r  je  pač njegova 
dejavnost povezana z vsakim  k ra 
janom . Odgovori izvajalcev na 
v p rašan ja  in  pripom be so b ili te 
m eljiti, a m alo obetajoči, saj se 
povsod zatika p ri finančnih  sred 
stvih. Za tem eljite jšo  predstavo 
so izvajalci s številkam i razlagali, 
kako dotekajo  sredstva, koliko jih  
gre za redno vzdrževanje, koliko 
za investicije itd. Tako so se k ra 
ja n i seznanili tu d i s to p roblem a
tiko  in  povsem  laže doum eli in 
upravičili nerealiz irane plane, n i
so pa mogli up rav ič iti ležernosti, 
k i se po m nenju  m nogih krep i p ri 
izvajalcih. N azoren p rim er za to 
trd itev  je  nerazum ljivo  vedenje 
strokovnih  služb ob načrtovan ju  
plinovoda za ind ividualne hiše v

bo potem , zdaj se je  v rn il k  
svo jem u dek le tu , s taršem , trem  
b ra to m  in  š tir im  sestram , nogo
m etn im  ko legam  — od nov ih  k 
s ta rim  p rija te ljem .

H elena M erkač

KS Polje. V prašan ja k ra janov  iz 
ankete in javne  razprave v  zvezi 
s tem  je  KS posredovala u strez
nim  službam , a odgovorov ni. Čas 
je  vse prehitel, pa čeprav bi bili 
odgovori na ta  vp rašan ja  nujni, 
saj im a veliko k ra janov  zaradi 
visoke sam oudeležbe do plinovoda 
odklonilno m nen je in  bi mogoče 
strokovna inform acija vp livala na 
pozitivne odločitve posameznikov. 
Za Polje  in  Spodnji k ra j, k je r  
zdaj vsaka h iša k u ri po svoje, in 
je  ozračje zelo onesnaženo, je  to 
pomembno. Zdaj je  zadnji sklep 
SKIS, da naj bi letos, ko bodo na 
plinovod prik ljuč ili dva nova blo
ka, p rik ljuč ili tud i nekaj ind iv idu
aln ih  h iš in  za n jih  izračunali s tro 
ške ogrevanja s plinom , k a r  bo 
p rv i tov rstn i poskus v  Mežiški do
lini. Če bodo rezu lta ti sp rejem lji
vi, bodo drugo leto  v  KS Polje po
ložili sekundam i plinovod po n a 
črtu  za vse P revalje.

Sodeč po udeležbi in  po d ina
m ičnem  razp rav ljan ju  bi kazalo z 
javn im i razpravam i takšne v rste  
n adaljevati tud i v  prihodnje. Uči
nek se m ora sčasom a zagotovo po
kazati tud i v  intenzivnejšem  delu 
izvajalcev, čeprav še zm eraj v 
okviru  finančnih  možnosti.

KS HOLMEC
Zelo n ep rije tn a  je  b ila  za ljud i 

KS Holmec novica s sestanka 
predstavnikov  SKIS in  KS, da 
letos še ne bodo dobili vodovoda 
od sm etne jam e do m ejnega p re 
hoda. Ni nam reč dovolj denarja , 
saj vsi podpisniki še niso podpi
sali pogodbe o sovlaganju. SKIS 
je  sicer hotela še pred  letošnjo

zimo položiti cevi za vodo iz m e
žiškega Sumca, a je  potem  le p re- 
vagalo m nenje KS, da naj se vsa 
dela (tudi g rad n ja  črpališča in 
vodnega hram a) opravijo  n aen 
k rat. Po ob ljubi SKIS naj b i tako 
začeli g rad iti vodovod aprila  d ru 
go leto, končali pa ju lija , do ta 
k ra t pa dobili sovlagatelje. Tako 
dolgo bodo m orali po trpeti še tudi 
ljud je, čeprav že zdaj zaradi hude 
onesnaženosti vode ne m orejo piti, 
m arsik je  pa zaradi nizkega p r i
tiska tud i p ra ti s stro jem  ne.

Iz letošnjega p lana SKIS je  za 
KS Holmec izpadla tu d i cesta 
D raksler—O berov križ, pa čeprav 
je  že šest le t p lanirana.

U reditev  spom inskega p ark a  na 
P o ljan i se ljud i KS Holmec še 
posebno tiče, k e r je  P o ljana v  tej 
KS. Večina se ne s trin ja  s tako 
široko zasnovo ureditve. Najbolj 
se bojijo  selitve stanovalcev iz 
H rastove hiše, ki naj bi postala 
m uzej.

KS STROJNSKA REKA
Ta KS je  b ila  v M ežiški dolini 

edina, ki do zdaj ni im ela svojega 
ku ltu rnega d ruštva, a vseeno za 
tako m ajhno KS ku ltu rno  dovolj 
bogato življenje. Tako je  bila 
ustanovitev  d ruštva  v  septem bru 
le  form alnost, n u jn a  za korak  s 
časom.

U stanovni občni zbor je  pokazal, 
da so lju d je  v  te j KS resnično za 
kulturo. P riš li so vsi vabljeni, 
k rona zboru pa je  bilo na koncu 
petje, »že p rva v a ja  pevskega zbo
ra«, ki naj bi ga v okviru  d ruštva 
ustanovili, če se bo našel pevo
vodja. Pevcev je  v KS veliko, p r i
znanih  p ri Š en tanelskih  pavrih , 
p ri Vresu. Poti na v a je  so dolge, 
in  če bi b il kak  zbor bliže, doma, 
b i zagotovo pritegnil. Tako je  
glavna p rihodn ja  naloga pevske 
sekcije v  okviru  novega d ruštva 
iskan je pevovodje. D ruge sekcije 
bodo delale po že u sta ljen ih  pro
gram ih. D ram ska skupina bo n a
štud ira la  predstavo  ali dve, reci
tacij ska bo skrbela za proslave, 
plesna nam erava p rip rav iti sam o
sto jn i nastop.

Ob teh  n ačrtih  pa v reški k u l
tu ri o sta ja  še eno odprto v p raša
n je  — knjižnica. V m atični S tu 

dijsk i knjižnici že dolgo opozar
ja jo , da je  »predsoba« m lad inske
ga dom a za kn jižne police n e
ustrezna in  da je  izposoja slaba 
k ljub  novim  ljudem , ki se selijo 
v  Reko. Zato je  ku ltu rno  društvo 
na ustanovnem  občnem zboru 
sklenilo, da bo treb a  »vprašanje 
knjižnice« rešiti. N ajbrž se bo 
prostorsko dalo v okviru  sanacije 
m ladinskega doma, ki jo  skupno 
n ač rtu je ta  OO ZSMS in KS 
S tro jnska Reka, za dobro delo je  
upanje, k e r je  m ladina pred  k ra t
kim  izvolila novi knjižničarki, za 
večjo izposojo pa bo treb a  malo 
propagande.

Tako im a k u ltu ra  v KS S tro jn 
ska Reka za v  prihodnje polne ro 
ke dela, tud i v času, ko se bodo 
na občinski ravn i p rip rav lja li do
kum enti za uradno  registracijo  
društva.

KS KOTLJE
Tudi K otlje so v  v rsti več d ru 

gih k ra jev n ih  skupnosti ustanov i
le svoje tu ristično  društvo. L ju 
d je se vanj zelo rad i včlanjujejo , 
in  kot kaže, bo zelo množično. 
P ropagandna akcija je  b ila  dobra. 
Uspela je  že tud i p rva  akcija d ru 
štva — izlet v neznano.

V tej KS SKIS uresn iču je p lan  
za letos. Ob cesti skozi naselje  so 
K otuljci dobili pločnik. Iz p re jš 
n jega sam oprispevka je  b il poleti 
dograjen  tud i prizidek h k u ltu r
nem u domu.

P red  zadnjo oktobrsko nedeljo, 
ko bodo K otuljci proslavili svoj 
k ra jevn i praznik, še tečejo in ten 
zivne p rip rav e  nanj. Letos bodo 
prv ič na ta  dan  svojim  krajanom  
za dolgoletno delo podelili p rizna
nja.

KS MEŽICA
Zdaj sredi oktobra so v Mežici 

že najb rž  odprli in te rn a t ru d n i
škega šolskega centra. Gotov je  
bil že septem bra, čakati je  bilo 
treb a  le  še na pohištvo. Vsa g rad
bena dela so izvedli v roku do 15. 
avgusta, zato so načrtovali, da ga 
bodo lahko odprli s šolskim le 
tom, a žal se je  zavleklo zaradi 
opreme, nekaj časa pa je  vzelo 
tu d i odp rav ljan je  napak  po teh 
ničnem  pregledu. Sprem eniti je  
bilo treb a  tud i način  ogrevanja, 
saj je  bil načrtovan  s plinom , zdaj 
pa bo z oljem.

In te rn a t je  g ra jen  po vseh p red 
pisih  republiške izobraževalne 
skupnosti. V sobah — spalnicah 
bodo po tr ije  dijaki, v  hiši je  tudi 
jediln ica, m ladinska soba itd.

Letos je  v in te rn a tu  23 učencev, 
za drugo leto pa načrtu jejo , da bo 
zasedenih vseh 70 mest. Če bo di
jakov  rudniškega cen tra  prem alo, 
bodo v tem  dom u lahko tu d i d ija 
ki ravenske sredn je  šole.

(Vir: inform acije p redstavnikov 
KS in  m ežiškega rudnika)

KS JAVORNIK-ŠANCE
Na Javo rn iku  so končno z več

letno zam udo — ne glede na 
gradbeni rok, am pak glede na po
trebe k rajanov  — le odprli vrtec 
in  jasli in s tem  v glavnem  rešili 
problem  otroškega varstva. Sicer 
pa javorniško naselje še ni v ce
loti urejeno, ponekod m anjka 
cestna razsvetljava in  tud i vseh 
nasadov in otroških igrišč še ni. 
Predvsem  pa Javorn ičane jezi, ker 
G radis in stanovanjska skupnost 
ne odprav ita gradbenih  napak, kiJavorn ik  — Šance

Po Mežiški dolini
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Zadnje lis tje

povzročajo zam akanje v rhn jih  
stanovanj in  odpadanje ploščic, v 
stanovan jih  nekaterih  blokov tudi 
ogrevanje ni zadostno.

Javom iško  delegacijo, ki p ri sa 
m oupravni stanovanjski skupno
sti vztra jno  zahteva odgovore na 
svoja v p rašan ja  in  odpravo n a 
pak, so neka te ri že začeli postran i 
gledati, vodstvo k rajevne skup
nosti pa jo  podpira, saj zastopa 
m nen je večine, in  meni, da je  že

sk ra jn i čas, da Jav o rn ik  neham o 
obravnavati kot nedograjeno n a 
selje. T reba ga je  kom unalno u re 
d iti in  ozeleniti, da bo okolje p r i
jetnejše.

Konec septem bra se je  iztekel 
rok  za izdelavo idejnega p ro jek ta  
za telefonsko napeljavo  na Š an- 
cah, k a r  d a je  upanje, da bodo 
končno tud i v  tem  delu  k ra jevne  
skupnosti dobili telefone.

M. P.

krožka, »da je  vse to, k a r  imamo, 
sad  dela in  tru d a  n jihovih  s ta r 
šev. P a  kaj m alo pomaga. Če n iti 
oni sam i nim ajo  pravega odnosa 
do teh  skupnih  stvari, kako ga bo
do privzgojili otrokom ? In  kako 
bom o m i vcepili otrokom  spošto
van je  do družbene lastn ine, če ne 
vid ijo  zgleda odraslih?!«

V tem  je  to rej problem . Kako 
doseči, da bodo lju d je  nekaj dali 
na to, k a r  v  k ra ju  imamo, da se 
bodo začeli zavedati, da je  to  
s tv a r  vseh, nam enjeno p r ije tn e j
šem u b ivan ju  tu d i zunaj doma, in  
da če uničujem o nasade in  n a p ra 
ve na igriščih, uničujem o lastno 
b ivalno okolje.

»Nekaj se pa v  zadnjem  času 
je  spremenilo,« je  v  vsem  doga
ja n ju  le našla svetlo luč K am ni- 
kova, »odkar im am o cvetličarski 
in  v rtn arsk i krožek, so prostori v 
šoli veliko bolj zeleni kot prej. 
Otroci, k i sam i posadijo in  negu
je jo  cvetlice, jih  tud i varujejo , da 
jih  drugi ne uničijo. Povsem  jim  
ne uspe, predvsem  zunaj šole ne, 
a njihovo delo in  p rizadevanje se 
vendarle  že pozna.«

M orda je  tu  k ljuč za rešitev  
problem a. N ajprej b i m orali n a jti 
nekoga, k i b i se zavzel za stvar. 
Ta bi m oral poskrbeti, da bi n a 
se lje Javo rn ik  dokončno uredili. 
Zdaj ko je  zgrajen  vrtec, ni več

razloga, da ne bi zravnali še vzhod
ne s tran i naselja  in  postavili o tro
ška igrišča in  zasadili nasade še 
tam , k je r  b i naj b ili po načrtih . 
A m pak k u re ja n ju  okolja bi ta  
»nekdo«, kolikor še ni prepozno, 
m oral p ritegn iti k ra jane, da bi 
čutili, da je  to njihovo. M orda bi 
potem  naprave in  nasade varo 
vali tako kot šolski cvetličarji. 
Več b i j ih  p ri u re ja n ju  sodelovalo, 
m anj bi bilo nasprotnikov lepega 
okolja in  m anj moči bi imeli.

Sicer pa se nam  ni treb a  samo 
spraševati in  dom nevati. Pojdim o 
pogledat v Črno, k je r  lju d je  sam i 
skrb ijo  za svoj k ra j, in  v p raša j
mo n jih , kako so to  dosegli, č e  
pa mislimo, da je  tam  preveč za
sebnikov in  sta rih  krajanov , J a 
vorn ik  pa je  povsem »družbeno« 
naselje, gremo npr. v  Novo Go
rico, ki je  tudi m lado in  m enda 
zelo urejeno  mesto. Brez tega 
ogledovanja in  spraševanja pa ve
mo, da m arsik je  u stanav lja jo  tu 
ristična, h o rtik u ltu rn a  in  olepše
valna društva. M orda b i kazalo 
kaj takega ustanoviti tu d i p ri nas, 
pa b i potem  organizirali tekm o
van je  v  olepševanju nam esto v 
un ičevanju  okolja. Saj nekaj ljudi, 
zavzetih za lepoto k raja , vendarle  
imamo, m ar ne?

Mojca Potočnik

SOS ZA OKOLJE

P red  dnevi je  na uredništvo In 
form ativnega fužinarja  poklicala 
ravna te ljica  osnovne šole Koroški 
je k la rji: »V resn ih  skrbeh  sem  za 
okolico naše šole. P rid ite  in  sto
r ite  kaj, da ne bo šlo vse po zlu.«

K aj lahko na u redn ištvu  to v a r
niškega časopisa naredim o za ko
šček sveta, ki se podira (ali pa 
še ravno ne)? No, lahko  gremo, 
popišemo stan je , razm išljam o in, 
kolikor smo tam k ajšn ji k ra ja n i — 
ja z  (toliko, da ne rečem  žal) — 
sem, tud i predlagam o rešitve, ki 
jih  p risto jn i sprejm ejo  ali pa tud i 
ne. Za kaj p ravzaprav  gre?

Se ne do k ra ja  zgrajeno nase
lje  Jav o rn ik  je  pred  nekaj le ti do
bilo lepo novo šolo, im enovano 
COS Koroški jek larji. Okoli n je  
so zasadili okrasno grm ičevje in  
posejali tra te , v bližini pa so še 
športna in  o troška igrišča (nekaj 
jih  doslej še ni). Vse to ni posebej 
ograjeno in  pod ključem , am pak 
odprto  in  na razpolago krajanom , 
p rav  tako  tud i te lovadnica in  še 
neka te ri p rostori v  no tran josti 
šole.

R avnateljico, voditeljico šolske 
zadruge in  druge učitelje  skrbi, 
k e r  k ra ja n i — otroci in  odrasli — 
n im ajo  nobenega odnosa do te  
skupne lastn ine  in do svojega živ
ljen jskega okolja. Spom ladi lomijo 
cve tje  z grm ičevja, da je  oskub

ljeno kakor kura , ki je  ušla k ra 
gulju, grm ovje p red  šolo je  o tro 
kom b ližn jih  blokov s treh a  za 
bunkerje , drugod pa prostor za 
skrivne prehode, tr a ta  in  am fi
te a te r sta  nogometno igrišče, s tre 
ha na prizidku, zidovi, okna, klopi 
ob šoli, rekviziti na igriščih pa v iri 
neštetih  m ožnosti za izživet j e u n i
čevalskih strasti, k i so jih  Jav o r- 
ničani, kakor je  v ideti po okolici 
šole, prepolni.

»In to  nam  delajo«, je  pouda
rila  ravna te ljica  K atica K aradža, 
»naši otroci, k i so do srede po
poldneva z nam i, v  šoli, gotovo z 
glasnim  ali tih im  pristankom  s ta r 
šev — ali pa vsaj brez njihove 
vednosti. Toda šola res ne m ore 
prevzeti celodnevnega varstva  
otrok, če je  že prevzela skrb  za 
n jihov učni uspeh.«

»Pa se ti  otroci obnašajo do 
družbene lastn ine  v  šoli drugače 
kot po pouku?«

»Ravno to  je, da ne. Saj velika 
večina ni taka, am pak so m ed n ji
m i učenci, ki nared ijo  nekaj n a 
robe, takoj ko pridejo  učitelju  iz
p red  oči. Zato im am o opremo, 
predvsem  m oderne naprave, iz
rab ljene  bolj, kot bi smele b iti v 
15, 20 letih.«

»Otrokom dopovedujemo,« je  
povzela Heda K am nik, m entorica 
šolske zadruge in  cvetličarskega Senčne črte

■■■
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Z  D  R  A  V  J  E

K U L T U R A

NOVOSTI V PREHRANI DOJENČKA
M orda boste rekli, da to že ve

ste, da s tem  ni vredno izgubljati 
besed in  časa. Ze res, da v  p reh ra 
ni dojenčka ni b istvenih  sp re
memb, vendar so nova spoznanja 
p reh ram bn ih  strokovnjakov vse
eno narekovala nekaj novosti v 
režim u p rehrane, ki pa so lahko 
b istvene za kasnejše zdravje.

Dobili ste dojenčka, povečanje 
družine vas je  razveselilo, vendar 
ste  se znašli tu d i p red  problem i 
vsakdan je  nege in  prehrane, še 
zlasti tedaj, če je  to  vaš prvoro
jenec. M aterino mleko, to rej do
jen je , je  daleč najbo ljši način  p re 
h rane  dojenčka, vsaj v  p rv i polo
vici p rvega leta. Le redke so m a
tere, ki res ne m orejo do jiti svo
jega otroka. To nam  dovolj zgo
vorno dokazujejo p rim eri iz pol
p retek le dobe, ko so m atere  dojile 
o troke celo v koncentracijsk ih  t a 
boriščih, v  vo jašk ih  bolnišnicah 
in  partizansk ih  porodnišnicah ali 
kasneje  na osvobojenem  ozemlju. 
To dokazujejo tu d i vsi p rim itivn i 
narodi. T reba je  le zares hoteti 
in  se potruditi, zlasti v  p rv ih  ted 
nih, ko se m ati in  otrok šele n a 
v a ja ta  in  spoznavata, in  se do
je n je  šele vzpostavlja. Ravno v 
tem  prehodnem  obdobju nared i
mo na jv ečk ra t usodno napako, 
k a jti že ob najm an jšem  dvom u o 
zadostni količina m leka po navadi 
vržem o »puško v  koruzo«, sežemo 
po steklenički, z do jen jem  pa p re 
neham o. P ri tem  igra veliko vlogo 
tu d i ožja okolica, zlasti s ta ra  m a
m a po tej ali oni p la ti ali d ruga 
sorodnica. M lada m am ica si n a 
m reč vsak  otrokov jo k  razlaga 
kot znak lakote. Šele sčasoma lo
či p rav i »lačni jok« od drugih  n a 
činov joka.

Ob prvem  obisku v  posvetoval
nici za otroke (po 3. tednu s ta ro 
sti) čestokrat z obžalovanjem  ugo

tovimo, da m lada m am ica ne doji 
več, čeprav  so j i  v  porodnišnici 
dali o tem  kup  napotkov in  p ra k 
tičnih  nasvetov, čeprav  ji  je  o 
do jen ju  govorila sestra  v  m ate
rinsk i šoli in  patronažna sestra 
ob obisku na domu. K aj to rej se
daj? Z apravili smo enkra tno  p r i
ložnost, da b i svojem u o troku  dali 
na živ ljenjsko pot s seboj na jbo lj
šo doto. Z m aterin im  m lekom  bi 
nam reč p il še celo vrsto  obram b
n ih  snovi, k i podpirajo  in  jačajo  
njegove obram bne sposobnosti 
pro ti boleznim . M aterino m leko je  
najbo lje  prilagojeno njegovim  
prebavnim  sposobnostim , im a ve
dno pravo tem peratu ro  in je  brez 
klic, na razpolago ob vsaki u ri 
dneva ali noči.

P rebavne sposobnosti dojenčka 
se razv ija jo  šele postopom a, zato 
je  p rav  v  zgodnjem  obdobju še 
posebno občutljiv  na napake v 
p rehran i. N jem u »tuje« beljako
v ine in  druge m olekule nam reč 
zlahka p reh a ja jo  skozi celice čre
vesja  v  k ri in  tam  povzročajo 
zgodnje preobčutljivostne reakci
je  (alergične reakcije). Novejša 
spoznanja govorijo celo o tem, 
da je  neprav ilna  p reh ran a  dojenč
ka k riva  za obolevanje tu d i drugih  
organskih sistem ov. A nglosakson
ski av to rji so ugotovili, da so šte 
vilna obolenja d ihal p ri dojenčku, 
ki ni bil dojen, vsaj posredno v 
zvezi s tem, kakor tud i alergične 
m anifestacije na koži in  celo k a 
snejše bolezni srca in  ožilja (hi- 
pertonija), če je  za to že prisotna 
dedna nagnjenost v družini.

Kaj torej storiti?
Če nam  do jen je resnično ne gre, 

se bomo odločili za sprem em bo 
prehrane, vendar šele potem, ko 
smo se tud i s tehtn ico  prepričali, 
da otrok ni p ridobil na teži.

»M am ice«

Mlečni pripravki (adaptirana 
mleka) so skoraj vsi iz k rav jega 
m leka, podobni sestavi m aterine
ga m leka, vendar nim ajo  v  celoti 
vseh n jegovih lastnosti. Po kv a
lite ti se uvrščajo  takoj za m ateri
nim  mlekom. Priporočam o hum a
no I in  hum ano II, beb iron  S 26 in  
S 75. Če le -teh  ni na tržišču, po
sezite po mleku v prahu »pom ur- 
ka«. Podrobna navodila za p rip ra 
vo so n a  ovitku.

Navadnega, konzum nega (trgo
vinskega) mleka za p rehrano  do
jenčka ne priporočam o, predvsem  
zato, k er je  preveč posneto in  ni 
dovolj pasteriz irano  (razkuženo), 
saj se nam  večk ra t celo skisa.

Tudi druge dodatke (sadni sok, 
sadno-zelenjavne kaše, meso in  
rum enjak) uvajam o v  p rehrano  
dojenčka kasneje ravno  zaradi 
možnosti zgodnje alergične rea k 
cije.

P re h ra n a  im a torej p ri o h ran it
vi zd rav ja  vašega dojenčka zelo 
pom em bno vlogo, zato n i vseeno, 
kako ga boste hran ili. Če m u ho
čete le dobro, p risluhn ite  in  upo
števa jte  nove napotke! Vsa n a-

Sočni sadeži

da ljn ja  ustna  in  pisna navodila 
boste dobili ob obisku v  posveto
valnici za otroke.

Vaša otroška zdravnica 
Božena Č retnik

JESENSKI OBETI
Pom em bna novost v  ku ltu rnem  

dogajan ju  na R avnah  je  letos gle
dališki abonma, ki se bo pričel 
26. ok tobra s p redstavo  Duška 
Kovačeviča B alkansk i špijon. V 
okviru  B orštnikovega srečan ja jo  
bo igralo m ariborsko gledališče. 
N ato bo v Titovem  dom u vsak 
mesec po ena abonm ajska p red 
stava.

Za o troke bo ZKO zopet — k a 
kor že lan i — organizirala sobotne 
matineje. V sakih 14 dni se bodo 
ob sobatah  dopoldne v rstile  lu t
kovne, gledališke in  m orda tud i 
film ske p redstave za otroke. Ne 
vem o še, kdaj bo na sporedu prva 
m atineja, vendar pa so otroci svoj

p rv i k u ltu rn i zalogaj v  le tošn ji 
jesen i že dobili, in  to  v  tednu  
otroka (od 28. septem bra do 7. 
oktobra), ko so v  v rtc ih  igrale r a 
venske lu tkarice  Mojco P o k ra j-  
culjo, v k ra jevn ih  skupnostih  pa 
m ežiške Hišo te te  B arbare.

Koroško glasbeno jesen p rip rav 
lja jo  ZKO štirih  koroških občin 
skupaj. Na R avnah  je  že b il (12. 
oktobra) m ladinski koncert p ian i
sta  Ja n k a  Šetinca in  v iolinista 
Igo rja  Ozima, večerni koncert pa 
s ta  im ela glasbena um etn ika v  
Slovenj G radcu.

M ira O m erzel-Terlep in  M atija 
T erlep  bosta letos nastopila z 
ljudsk im i g lasbili le v občinah 
Slovenj Gradec, R adlje  in  D ravo
grad, k e r s ta  na R avnah  gostovala 
že lani.

V novem bru bodo ljub ite lji 
glasbe na R avnah lahko poslušali 
Collegium m usicum  s solistko I re 
no G rafenauer, zatem  pa še p ia 
n ista  M arka Letonja.

Decem bra se bosta izm enjala 
ravensk i (v Slovenj Gradcu) in  
S lovenjgraški p ihaln i o rkester 
(nastopil bo v  č rn i) .

Vse koroške občine že nekaj 
časa sk rb ijo  tud i za k u ltu rn e  n a 
stope v  dom u starostn ikov v  C r- 
nečah. Tako so m orda ti še n a j
bolj na tekočem  s k u ltu rn im i do
g a jan ji na Koroškem.

O n ačrtih  posam eznih d ruštev  
za zdaj še ne vemo veliko, ta jn ik  
A lojz P ikalo pa upa, da si bodo 
le  želela sodelovati na kulturnem  
koledarju in  bodo sporočala d a
tum e p rired itev  Zvezi ku ltu rn ih  
organizacij vsaj do dvajsetega v  
m esecu za naslednji mesec, da 
j ih  bodo na ko ledarju  še lahko 
upoštevali.

Tudi b rez ko ledarja  že vemo, da 
Koroška osrednja knjižnica dr. 
Franc Sušnik letošnjo jesen  p ra 
znuje 35-letnico obstoja in  nena
dom estljivega ku ltu rnega poslan
stva, zato se bo v mesecu knjige 
(15. okt. — 15. nov.) zvrstilo  več 
prired itev , m ed n jim i podelitev
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3 5  LET ŠTUDIJSKE KNJIŽNICE
N jen  u rad n i naziv  je  seveda m nogo daljši, k a k ršn i so pač u rad n i 

nazivi v  našem  času. Med ljudm i pa velja  celo še k ra jš i — samo 
»študijska«.

U stanovljena je  b ila  z odlokom tak ra tnega  OLO D ravograd 3. 3. 
1949. P rve  knjige je  dobila od gim nazije, p a  nem ške iz jav n ih  kn již
nic v ok ra ju  (precej kom pletov s ta rih  klasikov), d ruge s posredova
njem  NUK, z darovi in  tudi že z lastn im i nakupi.

Zam islil in  vodil jo  je  dr. F ranc Sušnik, p rva kn jižn ičarka je  b i
la  iz p rvega rodu ravensk ih  m atu ran tov  — M arija O sojnik-Suhodol- 
čanova; leto  kasneje se ji je  prid ružil F ranci Paradiž, partizan, kul
tu rn ik , tuberan.

V ravenskem  gradu  je  bilo ta k ra t precej drugače kot danes: v 
sedanjih  b raln icah  in  salonih so b ili razred i in  zbornica, v obeh vo
galnih kam rah  in  na podstrešju  profesorska stanovanja. Dopoldne 
smo bili v  razred ih  dijaki, popoldne smo se van je  v račali kot bralci. 
Šele ko so se prv i razred i jeseni 1952 preselili v  novo gimnazijo, je  
štud ijska dobila potrebni m ir in  prostor za rast.

S pomočjo železarne so obnovili prostore, dobili novo opremo, 
obogatili knjižno zalogo, sredi 50 le t povečali število kn jižn ičarjev  na 
tri, da je  lahko knjižnica streg la od ju tra  do večera.

Iz tis te  dobe je  neizbrisna podoba poprečnega zim skega popol
dneva na g radu: v  veliki b raln ici s kn jigam i v rokah  n a  tleh  prvo 
in  drugošolčki, za mizam i starejši, v  m ali b raln ici višješolci in  š tu 
denti, tud i odrasli vmes.

Š tu d ijsk a  je  ra s la  in  š irila  naloge po p o treb ah  časa. Ob tra jn ih  
nalogah — zbirati, hran iti, obdelovati gradivo in  ga d a ja ti v  upora
bo — je  navzven  š irila  sodelovanje z zam ejsko  K oroško in  z lju d sk i
m i knjižnicam i v občini, navznoter pa je  ustanav lja la  in  u re ja la  
študijski, časopisni in  družboslovni oddelek, rokopisno in  fotografsko 
zbirko. V es čas je  odp ira la  v ra ta  delavcem  in  km etom ; B laž M avrel 
s svojim  nahrb tn ikom  »bukel« in  delavci, k i so prišli po besedo in  
knjigo k  dr. Sušniku, niso nikoli omogočali kakega nad iha elitništva. 
To je  bilo vedno le  na ponudo vsem  skozi knjižno bogastvo.

Tako so seveda dela in  naloge daleč p rerasle  p rv i naziv in  je  
štud ijska dobila naziv K oroška osrednja knjižnica, b ila  pa je  tud i s 
posluhom  poim enovana po dr. F rancu  Sušniku. In  seveda dela danes 
v n je j precej več strokovnih delavcev in  delavk  kot nekoč.

Zaželimo n jim  in ustanovi še mnogo plodnih desetletij v času, ki 
kn jigam  ni prijazen.

M arjan  K olar

priznanj naj zvestejšim  bralcem .
Še višjo — 75-letnico delovanja 

pa 20. oktobra p raznu je  P ihaln i 
o rkester DPD Svoboda Prevalje, 
k i jo  nam erava proslaviti s p raz
ničnim  koncertom.

Letošnjo jesen  bomo im eli Ko
rošci znova priložnost slišati pev
ske zbore S lovenskih železarn; na 
R avnah se bodo srečali 17. no
vem bra.

Ob vseh teh  ku ltu rn ih  prizade
van jih  živi sam osvoje živ ljenje 
tudi likovna umetnost, ki je  n jeni 
u stvarja lc i m orda ne p red stav lja 
jo  tako  na glas kot npr. godbeniki

Naši delavci so 
kiparjem  Forme 
v ive  veliko  po

magali

Miro Prodnik, Sedeči

in pevci glasbena dela, pa vendar 
je  ne b i mogli pogrešati.

L ikovniki so na R avnah  in  v 
drugih  k ra jih  občine letos poleti 
veliko ustvarja li. Udeleženci F or
m e vive so se na razstav i v  likov
nem  salonu predstavili že avgu
sta, slikarji, k i so sodelovali v 
slikarsk i koloniji, pa bodo svoja 
dela predstav ili gledalcem  no
vem bra.

Svet Likovnega salona načrtu je  
ob tem  še naslednje razstave: 
oktobra dela V iljem a Jakopina in 
A ndre ja  G rošlja, decem bra pa 
razstavo D ruštva koroških likov
nikov. Ali bo vm es tud i razstava 
o troških  del na tem o »borba, delo, 
sadovi«, ki jo  p rip rav lja  ZKO, do 
zaključka redakcije In form ativne
ga fužinarja  še ni bilo znano.

Mojca Potočnik

REGIJSKI POSVET 
GLEDALIŠČNIKOV

Med pogostimi očitki na gleda
liških rev ijah , ko strokovnjaki 
ocenjujejo  predstave, je  tud i ne
ustrezen izbor gledališkega dela 
glede na sposobnosti dram skih 
skupin  — igralcev in  režiserjev. 
P redvsem  zato so zveze ku ltu rn ih  
organizacij Koroške reg ije  sep
tem bra v D ravogradu p riprav ile  
posvet s strokovnjakom  ZKO M a
ribor Janezom  K arlinom  in T ine
tom  Varlom. Bil je  v dveh delih, 
najp re j za lutkovne, otroške in 
m ladinske, nato  za odrasle gleda
liške skupine. Udeležba je  bila 
dobra, po K arlinovih besedah ta 
ko, kot ne bi b ila  v  vsem m aribor
skem  območju.

S trokovnjaka sta  nekatere 
d ram ske skupine poznala že z

vsakoletn ih  revij, d ruge so jim a 
predstavili, in  na ta k i osnovi sta 
potem  zlahka svetovala prim erna 
dela. Na p rim er: v  L ibeličah je  
predvsem  ženska skupina, rada bi 
igrala nekaj ljudskega, p rep ro 
stega in  bo po nasvetu  lahko p a
m etno izb irala m ed Osmimi žen
skam i, K m etijo, M rtvim  ku ren 
tom, Tvegano poroko itd. Na d ru 
gi stran i pa so bile želje zgornjega 
konca Koroške k ra jin e  glede na 
P oljano  »nekaj v  tem  stilu«, in  
R avenčanom  sta  strokovnjaka na 
p rim er predlagala M atkovičevo 
delo Na koncu poti.

Beseda na posvetu je  stekla 
tud i o izobraževanju režiserjev. 
Udeleženci le tošnjega republiške
ga sem inarja  v  R adencih so bili

nad n jim  razočarani, ker je  bil 
p restrokoven in  preeksperim enta- 
len, zato so predlagali, da b i ra je  
o rganizirali področne sem inarje, 
na p rim er posebnega za Koroško 
regijo. Še bolj kot nad tem  pa so 
se režiserji navdušili za drugi 
predlog: dobivali bi se na v a jah  
posam eznih gledaliških skupin  vsi 
— strokovnjak i in  režiserji — in 
se učili na konkretnem . O bčutek 
je, da bi tako največ odnesli za 
svoje delo. Zveze ku ltu rn ih  o rga
nizacij so takšna izobraževanja 
p rip rav ljene in  sposobne organi
zirati, po navdušenju  gledališkega 
posveta v  D ravogradu pa bi tudi 
udeležencev m oralo b iti dovolj.

H. M erkač

VRAČAM SE K STARIM ČASOM, LJUBEZEN
DA STORIM

Nekoč je  velja l za čudaka, kdor 
je  naokoli po s ta rih  h išah  b r 
skal za rjav im i sabljam i ali po
lom ljenim i svetim i podobicam i na 
steklu, dandanes pa m ora že kot 
znam enje »imenitnosti« v iseti ali 
s ta ti v im enitn ih  stanovanjih  tudi 
kaj starega, lesen baročni kipec, 
o ljna ta  slika ali pištola prednjača. 
Cene tem  predm etom  so šle v rto 
glavo navzgor in kupec m ora im e
ti  predvsem  denar, veselje za zbi
ra n je  s ta rin  je  m anj pomembno. 
Tudi srca za sta re  čase ni treba 
im eti, dovolj je  samo denar.

Jaz  gotovo nisem  eden tistih , ki 
bi lahko da ja l velike denarje  za 
to, da bi se potem  pobahal s k ak 
šno im enitno starino. Tudi žena 
je  delavka, p ri h iši sta  še dve 
punčki (ki tud i hočeta svoje), živ
lje n je  je  iz dneva v  dan bolj d ra 
go, tako je  ljub ite lj s ta rin  naših 
dni precej drugačen od ljub ite lja  
izpred nekaj let. O sta rih  časih, 
o lju d eh  in  n jihovih  srečnih ali 
m anj srečnih usodah m u ne m o
re jo  pripovedovati v  svoji nem i

govorici dragoceni baročni angel
čki, gotske M arije ali s srebrom  
okovane pištole. Ali verjam ete, 
koliko pa lahko o s ta rih  časih po
ve drobna značka, obnošena m e
dalja  ali s ta ra  oguljena in  zble
dela fo tografija? Ti drobni p red 
m eti so nam reč slika o s ta rih  ča
sih, kot si jo u stv a rjam  jaz. Vsak 
izmed n jih  ima svojo zgodbo. O dli
kovanje za 40 le t gasilske službe 
je  lahko dobil samo gasilec, ki je  
služil zvesto k a r  š tiri dolga deset
letja . P redstav ljam o si m ladega 
fanta, ki si je  prvič posadil na 
glavo svetlo gasilsko čelado, z ra 
ven pa osivelega starca, ki so m u 
ostali samo še spomini.

Na sta rih  fo tografijah  so obrazi 
iz m inulih  časov tako živi, kot 
da so še danes z nam i. Glej ju , 
mladoporočenca, kako svetlo z re
ta  v prihodnost, zadaj na sliki 
pa piše »Guštanj 1899«. K je  sta, 
m lada človeka, kam  ju  je  odne
sla n ju n a  živ ljenjska pot? K je je  
ostal vojak, ki se je  fotografu 
postavil p red  lečo kam ere v  svoji
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K  soncu

uniform i, s puško in  bajonetom ? 
V katerem  ja rk u  na k rvav i soški 
fron ti je  ostal? Koliko k rv i je  p re 
lil ustaš, ki je  m ed svojim  begom 
izgubil svojo m edaljo  za h rabrost 
p ri nas na Koroškem ? O stala je  
v zemlji, obtolčena in  počrnela, 
dokler je  n i nekdo našel in  danes 
je  v  m oji zbirki. T akšna, kot je, 
nič zlatega in  bogatega ni na n je j, 
n i veliko v redna — če gledam o s 
stališča bogatih  zbiralcev starin . 
Baročni kipci in  gotske M arije so 
vse kaj drugega — to so m ilijo
n i . . .  K aj pa s ta re  fotografije? 
Ali so to tu d i m ilijoni? Da, je  
mogoče odgovoriti, tu d i m ilijoni, 
toda ne m ilijoni d inarjev . V n jih  
je  sk ritih  m ilijon lepih  občutkov, 
p redstav  in  sanj. T ihe in  nem e 
počivajo te  s ta re  orum enele po
dobice v  škatlah , predalih  ali 
album ih. Ko um rejo  ljud je, u m re
jo  z n jim i tud i n jihove fo tografi
je  in  spomini. N ekaj le t še poči
vajo  pozabljene, potem  končajo

Bili smo v  K očevju
U pokojenci z R aven  sm o se 

16. avgusta  1984 že če trtič  letos 
odpelja li n a  izlet, to k ra t v  K o
čevje.

P o  k ra jše m  p o stan k u  n a  V ra n 
skem  sm o se skozi L jub ljano  
odpelja li k  U rhu , k i  leži n a  342 
m etro v  visokem  griču  vzhodno 
od L jub ljane , oddaljen  dobro  
u ro  hoda od m esta. G rič  je  do
b il im e po sta rodavn i, že več
k ra t  p ren o v ljen i podružn ičn i 
cerkv i, posvečeni nem škem u 
škofu  U lriku .

U rh  p r i L ju b lja n i je  eden  
na jbo lj p re tre s ljiv ih  spom insk ih  
k ra je v  iz NOB. Tu je  grobnica 
ak tiv is to v  O F in  borcev, k i so 
j ih  belogard isti to d  m učili in  
um orili. Na ploščadi nad  grob
nico je  veličasten  spom enik  z 
izk lesan im i p rizo ri ran jencev , 
beguncev, ta lcev  in  m učencev 
na  vogalih  m arm ornega  podstav 
k a  z b ro n astim i postavam i, ki 
p red s ta v lja jo  zmago, osvobodi
te v  in  obnovo. M učilnica je  bila 
v  k le ti b ivše m ežnarije . K akšn ih  
sto  ko rakov  za spom enikom  sto ji 
lipa  z železnim  obročem  (že za-

zavržene ali m ed s ta rim  papirjem . 
Niso več zanim ive, sam o m rtve  
in  t u j e . . .

Zakaj s ta ri časi?
V prašanje je  neposredno in  za

to  skoraj boleče. A li je  živ ljen je 
naših  dni takšno, da sili k  begu 
v  sta re  čase ali pa želja p rev lada 
sam o v  nek a te rih  izmed nas? Ali 
m orajo b iti v človeku posebni raz
logi, da želi živeti tud i tu ja  živ
lje n ja  in  ne samo svoje?

Poglejte v  že pozabljene škatle  
ali v že le ta  in  le ta  zaprte  p red a
le, mogoče je  tam  notri sk rita  m a
lenkost, drobna m edalj ica, s ta ra  
značka ali orum enela fo tografija 
ljudi, ki so že dolgo pozabljeni, 
in  ob tem  pom islite, da je  m ed 
nam i nekdo, ki m u bodo ti drobni 
predm eti veliko povedali. S tarine, 
tu d i tiste, ki so v redne m ilijone, 
so v resnici v redne sam o toliko, 
kolikor jih  kdo v  resnici razum e 
in  spoštuje.

F ran jo  P rap ro tn ik

raščen ), k je r  so p riv ezan e  ž rtv e  
m učili in  s tre lja li. C erkev  je  
sp rem en jen a  v  m uzej grozodej
stev, okolica pa je  u re je n a  ko t 
p a rk . G robnico  n a  golovskem  
k u c lju  p r i U rh u  so u red ili le ta  
1955.

Od tu  sm o naše  po tovan je  n a 
d a ljev a li skozi V elike Lašče in  
R ibnico v  K očevje, kam or smo 
p risp e li opoldne. Lepo so nas 
sp re je li v ta m k a jšn ji NAMI, 
k je r  sm o se okrepča li in  od 
žejali.

K očevje im a svoj poče tek  v 
dvorcu, ki so ga zgrad ili O rten -  
b u rža n i v 14. s to le tju  v b ližn jem  
M ahovniku. N aselje ob n jem  
om enja lis tin a  iz le ta  1363 že z 
im enom  K očevje. Ko so 1. 1418 
O rten b u rža n i izum rli, je  p rišlo  
v ob last ce ljsk ih  grofov. F rid e 
r ik  III. C eljsk i je  1. 1471 pov
zdignil naselje  v m esto. V tu r 
šk ih  časih je  im elo obzid je s 
š tirim i stolpi v o k lju k u  Rinže. 
P r i  K očevju  so 1. 1847 odkrili 
prem og, 1. 1894 pa je  m esto po
sta lo  končna posta ja  loka lne  že
leznice. L eta 1872 je  K očevje 
dobilo  gim nazijo .

Dogodki m ed zadnjo  svetovno 
vojno  so p riv ed li do izselitve 
K očevarjev  in  velikega upada 
p reb iva lstva . Je sen i le ta  1943 je  
b il v  K očevju  zbor poslancev 
slovenskega naroda , k i je  sp re 
je l pom em bne sklepe.

P od  nem ško okupacijo  je  bilo 
K očevje v ečk ra t prizorišče h u 
d ih  borb . D ecem bra 1943 je  n a  
m ostu  R inže padel kom andan t 
X IV . d iv iz ije  M irko Bračič, n a 
ro d n i hero j. N a m estu , k je r  je  
s ta l grad , je  zdaj lep  trg  z v e 
ličas tn im  spom enikom  osvobo
ditve.

N a p o v ra tk u  sm o se še u s ta 
v ili v  R ibnici, k i se je  razv ila  
ob g radu , obdanem  z vodo in  
b ila  n a js ta re jša  p ra fa ra  n a  Do
lenjskem . V trg  je  bila povzdig
n je n a  p re j ko t K očevje. Že v 
14. s to le tju  je  im ela  sedem letno  
la tin sko  šolo. G rad  s p ridv ižn im  
m ostom  je  b il m ed  vo jno  bom 
b ard iran , a je  sedaj delno ob 
n o v ljen  in  je  v n jem  dobil 
p ro sto re  e tn o g ra fsk i m uzej, v 
k a te re m  je  zb ranega m nogo g ra 
d iva o izum irajoč i dom ači obrti. 
V p ro d a ja ln i TD so n aš i upo 
ko jenci kupovali izv irne  su h o 
ro b a rsk e  izdelke.

Od tu  smo se odpelja li skozi 
K am n ik  po lepo spe ljan i in  as
fa ltira n i cesti v  G orn ji grad, 
k je r  sm o se za n ek a j časa u s ta 
vili.

V G orn jem  g rad u  so le ta  1140 
b en ed ik tin c i u stanov ili sam ostan . 
Ko je  cesar v  15. s to le tju  sam ostan  
uk in il, je  obsežno posestvo po
d a ril novo u stan o v ljen i lju b lja n 
ski škofiji. Š kofje so kot fevdalci 
gospodovali v  G orn jem  g rad u  
do 1. 1783, ko so se preselili v 
L jub ljano . Malo p re j so dokon
čali g rad n jo  veličastne  baročne 
cerkve, k i še zdaj v zb u ja  obču
dovan je  s svojim i ž lah tn im i ob
likam i. P oleg  cerkve so dali škof
je  sezida ti graščino za svojo 
rezidenco. M ed zadnjo  vo jno  je  
b il več ji del g raščine požgan. 
T ržne  p rav ice  je  G orn ji g rad  
p ridob il v  14. sto letju .

N a te m  iz le tu  so naši upoko
jenc i m arsik a j v ide li p rv ič  te r  
b ili zadovoljni, z znan jem  pa 
posta li bogatejši.

E rv in  Wlodyga 

POGLED K SOSEDOM

DRUŠTVO 
UPOKOJENCEV CRNA
U pokojensko d ru štv o  v  Č rni 

š te je  700 članov, k a r  pom eni, da 
je  v č lan jen a  več ina  u p o k o jen -

ODBOJKA
V finalu  jugoslovanskega po

kalnega tekm ovanja Slovenije so 
se v  K ra n ju  pom erile ekipe Ble
da, N arodnega dom a iz L jub ljane 
in  ravenskega Fužinarja . R aven
čani so v  odločilnem srečanju  
prem agali B lejce s 3 :1  in  osvo
jili republiški naslov pokalnih  p r 
vakov. V nadaljevan ju  pokalnega 
tekm ovanja pa jim  je  žreb dolo
čil za naspro tn ika moštvo več
k ratnega državnega p rvaka  M la
dost/M onter iz Zagreba.

Na finalnem  tu rn ir ju  v K ran ju  
so R avenčani prvič nastopili v

cev, k i živ ijo  v  te j k ra je v n i 
skupnosti. U ra d u je  v  s tav b i k u l
tu rn e g a  dom a, k je r  im a ob p i
sa rn i še k lubske prostore.

K ot je  povedal ta jn ik  Ivan  
M iklavžina, d ru štv o  p redvsem  
u re ja  dokum ente  za prosilce po
k o jn in  in  pom aga tis tim , k i n a j
teže živijo.

Letos so jim  p risk rb e li k u r ja 
vo, pom agajo  pa jim  tu d i p r i 
n a k u p u  ozim nice. V endar je  
pom oč d ru š tv a  m očno odvisna 
od dobre vo lje  delovn ih  o rga
n izacij in  posam eznikov, k i p r i
spevajo sredstva zanjo. Društvo 
upoko jencev  v č r n i  nam reč 
ed ino  v občini n im a gostilne 
n iti  se ne u k v a r ja  s kako  drugo 
pridob itveno  dejavnostjo , s k a 
te ro  b i u s tv a rja lo  la s tn a  s red 
stva . P om agata  m u  p redvsem  
R u d n ik  M ežica in  G ozdno go
spodarstvo  Črna, n eka j pa d ru š 
tvo  izkup i tu d i z izdelki, k i jih  
član i in  članice n ared ijo  sam i 
in  m u  jih  podarijo  za prodajo . 
V g lavnem  so to  p le ten ine  in  
d ru g a  ročna dela iz te k s tila  in  
lesa, k i j ih  raz stav ijo  m ed tu r is 
tičn im  tednom  v p ro sto rih  k luba.

K lubsk i p ro sto ri so tu d i m ed 
le tom  žarišče d ružabnega živ
lje n ja  č rn sk ih  upokojencev. N aj
ak tiv n e jš i je  ženski krožek. 
U pokojenke se v k lu b u  zberejo  
vsak  ponedeljek  popoldne, si tu  
izm en ju je jo  recep te  za pecivo 
(pečene dobro te tu d i p rinese jo  
»ocenit«) te r  p re izkuša jo  in  se 
učijo  vzorcev in  te h n ik  razn ih  
ročn ih  del. D uši te  dejavnosti 
s ta  H elena H raševec in  Z vonka 
P red ik ak a , vod ja  krožka.

M oški se bolj n av d u šu je jo  za 
izdelke iz lesa, v en d a r jih  izde
lu je jo  dom a. P ra v i m o js te r za 
te  reči je  p redsedn ik  F erdo  Jug , 
k i tu d i sicer zna poskrbeti, da v 
d ru š tv u  vse sk lepe in  naloge 
uresn ič ijo .

Č rnsk i upoko jenci se veliko 
u k v a rja jo  tu d i s športom  in  r e 
k reacijo . N ajveč ig ra jo  šah , k e 
g lja jo  in  s tre lja jo . Na tek m o v a
n jih  so dosegli že v rs to  lep ih  
uspehov.

U pokojenci in  upoko jenke  iz 
Č rne zelo rad i hodijo  n a  izlete 
po S loveniji, k i jih  p rav  tako  
o rgan iz ira  d ruštvo . Ni se še zgo
dilo, da bi m orali k a te reg a  za
ra d i p rem ajh n eg a  zan im an ja  od
povedati.

Za v sestransko  ak tivno  delo 
je  D ruštvo  upoko jencev  Č rna 
letos p re je lo  občinsko p riznan je .

M ojca Potočnik

popolnem  sestavu, s Filipančičem , 
ki se je  po dveh le tih  ig ran ja  za 
m ariborski S tavbar v rn il v svoj 
m atični klub, te r  Banom, ki m u 
je  potekel enoletni suspenz v m a
riborskem  klubu. Z ekipo je  bil 
znova tud i B ojan M lakar, ki se 
je  v rn il z m ladinskega evropske
ga p rvenstva  v  F ranciji, k je r  je  
zastopal barve  Jugoslavije.

P rvenstvo  v  II. zvezni ligi se 
je  pričelo p rav  te  dni, ljub ite lji 
odbojke na Koroškem  pa se u p ra 
vičeno nadeja jo  dobrih  iger in v i
soke u v rstitve  Fužinarjeve ekipe. 
»Novinca« v  ekipi tre n e rja  U r-

DEJAVN0ST DRUŠTVA UPOKOJENCEV

Rekreacija in šport
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V preži

nau ta, Igor Filipančič in M arijan  
Ban, gotovo p redstav lja ta  okre
pitev, p rav  tako tud i Košak, Če
p lak  in  Pokeržnik, ki so se vrn ili 
od vojakov. T ren erju  je  na voljo 
k a r  15 igralcev. Sicer v  ekipi le 
tos ne bo B oru ta  in  A ndre ja  U r- 
nau ta, p rv i je  p renehal z ig ra
n jem  odbojke, d rugi pa je  m oral 
k  vojakom , toda am bicije R aven
čanov so v  novem prvenstvu  
k ljub  tem u precejšnje. M orda 
lahko pričakujem o celo uvrstitev  
v  I. zvezno ligo.

V avgustovskem  prestopnem  
roku pa so se okrepila tud i de
kleta. Za F užinar bosta znova, po 
enoletnem  ig ran ju  na Reki, nasto
pili A nita G oltnik in  G ordana 
Lorber, v  klub pa se je  ponovno 
v rn ila  Juračeva, seveda pa raču 
najo  tud i n a  H rastnikovo. Tako 
b i m orda tud i varovanke tren e rja  
Jožeta G ostenčnika lahko, ob dob
r ih  igrah, seveda, sodile v  krog 
favoritin j za 1. m esto v  II. zvezni 
ligi. Seveda pa odbojkaricam  F u 
žinar j a ne bo lahko doseči tega 
cilja, najm očnejši nasprotnici jim  
bosta nam reč bivši prvoligaški 
ekipi Zeljezničar iz O sijeka in 
Nova Gorica.

Tudi letos so odbojkarji Fuži
n a r  j a sodelovali na trad icional
nem  m ednarodnem  tu rn ir ju  p r i
ja te ljs tv a  (23. septem bra) na Reki 
in  med šestim i ekipam i zmagali. 
R avenčani so najp re j v svoji sku 
p in i gladko prem agali Bor iz T r
sta  in  domačo Rijeko z rezu lta 
tom  2 :0, nato  pa v finalnem  sre
čan ju  še Bled, p rav  tako z 2 :0. 
V tekm i za tre t je  m esto na tu r 
n ir ju  so Rečani prem agali domači 
B ulevard  z 2 : 0.

O dbojkarice F užinar j a so n a 
stopile 22. 9. na tu rn ir ju  v  L ju b 
lja n i in  osvojile 1. m esto pred  
Bledom in P artizanom  z Viča.

i n v a l i d s k i  Šp o r t

L etošnje republiško prvenstvo 
invalidov v  nam iznem  tenisu  in 
p lavan ju  je  b ilo  v  soboto, 22. sep
tem bra, na Ravnah, organizacija 
pa zaupana ISD Sam orastnik. 
T ekm ovanja se je  udeležilo blizu 
100 invalidov športnikov, R aven
čani pa so im eli največ uspeha v 
p lavanju . P e te r  Ozmec je  zm agal 
dvakra t, v prsnem  in hrb tnem  
slogu, po en  naslov republiškega 
p rvaka pa sta  osvojila Vlado Ho
m an in  Vlado Brum en. P ri žen-

V sredstv ih  obveščanja veliko 
berem o in slišim o o nezdravih 
razm erah  v  jugoslovanskem  no
gometu, o p restopanju  in  p rep la- 
čevanju  igralcev, podkupovanju 
sodnikov in  podobno. Z aradi ta 
kih stvari m arsikdo nogometa n i
m a rad, čeprav  resničnih lju b i
te ljev  n iti raznovrstne neprav il
nosti in  zakulisne kuh in je  ne m o
rejo  odvrn iti od te  priv lačne 
športne igre. K er tak ih  tud i med 
železarji ni malo, smo se odločili, 
da povprašam o predsednika NK 
F užinar D raga M ežnarja, kako je 
z nogometom p ri nas. Rade volje 
nam  je  ustregel. D ejal je : 

»Razm ere v  jugoslovanskem  no
gom etu se odražajo tud i v  nogo
m etu  na Koroškem, čeprav v

skah sta  se s p rv im a m estom a v 
prsnem  p lavan ju  izkazali K om ar
jeva in  Spanževova. ISD Sam o
rastn ik  R avne je  p rip rav il tekm o
van je  vzorno, zato društvo  u p ra 
vičeno računa tud i na organiza
cijo republiškega p rvenstva inva
lidov v  keg ljan ju  na novem, 8- 
steznem  kegljišču v  Domu telesne 
kulture.

KEGLJANJE
K egljači Fužinarja , ki so v 

p retek lem  obdobju osvojili 1. m e
sto v  drugi slovenski ligi, so uspe
šno pričeli tud i sezono 1984/85. 
Ob 25. obletnici KK Hmezad in 
o tvoritv i prenovljenega kegljišča 
so nam reč v  Žalcu p rip rav ili mo
čan tu rn ir  m oških in  ženskih ekip, 
nanj pa povabili tud i kegljače 
in  kegljačice F užinarja, s k a te 
rim i tam k ajšn ji k lub tesno so
deluje. Z lasti m oška ekipa Fuži
n a rja  v postavi Lesnik, Havle, 
G rabner (Kopm ajer), P odojster- 
šek, P arad iž in  M lakar je  dosegla 
lep uspeh z osvojitvijo  drugega 
m esta m ed osmimi ekipam i. P ri
čakovano je  zm agala ekipa Celja 
p red  F užinar jem  in Čardo iz M ur
ske Sobote, za ekipo C arde pa je  
nastopil tud i rep rezen tan t M iro 
S teržaj.

M anj uspešna je  b ila F užinar je 
va ženska ekipa, ki je  bila med 
štirim i ekipam i zadnja. Zm agale 
so keg ljavke C elja p red  T rig la
vom iz K ran ja , Hmezadom in F u
žinar jem , za Ravenčanke pa je  
največ (412) kegljev podrla vete
ran k a  H afnerjeva.

Zalčani so organizirali tud i te k 
m ovanje dvanajsterice posam ez
nikov, nanj pa povabili po enega 
kegljača iz slovenskih klubov. Od 
F užinarja  je  nastopil M lakar in z 
rezu ltatom  908 podrtih  kegljev 
osvojil odlično 2. m esto in  lep 
pokal. Zm agal je  N areks iz Celja, 
tre t ji pa je  bil Cagalj, K ovinar 
Štore.

Na letošnjem  republiškem  p r 
venstvu za dvojice v Celju sta 
nastopila tud i kegljača F užinarja  
Ferdo P aradiž in  Ivo M lakar, 
p rvaka  koroške regije. Z rezu lta 
tom  1711 kegljev (Paradiž 874 in 
M lakar 837) sta  osvojila 13. do 15. 
m esto in  tako za las zgrešila u v r
s titev  v  finale dvanajsterice n a j
boljših  dvojic Slovenije.

I. M.

m anjšem  obsegu. Tudi mi občuti
mo nepravilnosti, kot s ta  neob
jek tivno  sojenje in  prekupčeva
n je  z igralci, na odnos do našega 
k luba pa vpliva tud i neuspešnost 
jugoslovanskega nogom eta v  sve
tovnem  m erilu. Ko je  npr. Jugo
slavija slabo igrala na svetovnem  
prvenstvu , so nam  na prošnjo za 
odsotnost igralcev odgovarjali: 
K aj bo hodil na tekmo, ko pa naši 
tako slabo ig rajo  nogomet.

Vseeno bi rekel, da je  in teres za 
nogom et m ed našim i ljudm i ve
lik ; ne toliko strokovni kot nav i
jaški. č e  na tekm i zmagamo, je  
vse dobro, če izgubimo, nam  že 
očitajo, da porabim o preveč de
narja.«

»Kakšne so razmere v koroškem 
in še posebej v ravenskem nogo
metu?«

»O koroškem  — n iti občinskem 
— nogom etu ne m orem o govoriti, 
k e r nam  ne uspe sestaviti enotne 
ekipe, čeprav smo organizirani v 
koroški nogom etni zvezi. Vsak 
večji k ra j v dolini im a svoj nogo
m etni k lub in  z n jim  hoče zado
voljiti svoje nogom etne am bicije. 
Po portoroških sklepih lahko n a
stopa v naj višjem  republiškem  
rangu  le en k lub iz občine, torej 
vsi ostali n im ajo veliko možnosti 
za napredovanje.«

»Kako da tega v klubih ne uvi
dijo?«

»Zelo je  močna trad ic ija  in  lo
kalne am bicije prev ladujejo  pred  
skupnim i interesi. To je  za zdaj 
težko preseči. M orda bo v prihod
nosti bolje. U panje nam  daje m la
dinska selekcija, ki nam  jo je  že 
uspelo sestaviti.«

»Zakaj pa mora biti nosilec se
lekcije ravno NK Fužinar?«

»Fužinar im a sorazm erno do
volj sredstev  in  tud i strokovno 
dobro zastavljeno delo, vendar pa 
b i bil lahko nosilec selekcije tudi 
k a teri d rugi klub v  občini. Lani 
smo to m ožnost dali K orotanu. 
V k lubu bi m orali p rip rav iti e la
borat, k i bi pojasnil, kako bodo 
to kadrovsko in  finančno zmogli. 
Tega niso naredili. P rem alo se 
zavedajo, da sodelovanje v višjem  
rangu  zahteva tem eljite jše delo, 
več znan ja  in  denarja.«

»Pa govorimo o nogometu kot 
amaterskem športu.«

»Smo am ate rji in  naš klub bo 
am atersk i tud i ostal, čeprav je 
am aterizem  že v 2. slovenski ligi 
vprašljiv . Odnos do športa je  da
nes drugačen, kot je  bil včasih. 
Ni več tis te  zagnanosti in  čistega 
ljub ite ljstva . Vsak išče korist zase. 
M ladi n im ajo pravega odnosa do 
dragih  rekvizitov in  ne cenijo re 
sničnih koristi, ki jih  im ajo od 
športa, to  pa je  zdravo žvljenje 
in  krep itev  te lesnih  in  duševnih 
sposobnosti.«

»Kaj pa igralci dobijo od klu
ba?«

»Opremo in  p rehrano  po tek 
m ah. Glede na to, da im ajo s ta 
re jš i igralci do š tir ik ra t tedensko 
tren inge ob vsakem  vrem enu, raz
m išljam o, da bi b ili upravičeni 
tu d i do obroka po treningih.«

»So Fužinarjevi nogometaši 
uspešni?«

»Med koroškim i klubi so dokaj 
uspešni v  vseh kategorijah . Člani 
nastopajo  v  2. republiški ligi 
vzhod, m ladinci (selekcija) so se

lani prebili v 1. slovensko ligo, 
kadeti in  p ion irji (3 skupine) pa 
igrajo  na tekm ah, ki jih  organizi
ra  K oroška nogom etna zveza. V 
glavnem  zm agujejo. V tem  se že 
odraža redno in  skrbno delo z 
naraščajem .«

»Je to tudi zasluga klubovega 
odbora?«

»Tudi. Vodstvo kluba sem p re 
vzel pred  trem i leti, ko je  bil v 
resnih  težavah. V n jem  so bili 
ljudje, ki živijo s srcem  za nogo
met, prem alo pa so delali načrtno 
in  ustvarjalno . Zdaj delam o bolj 
organizirano in  rezu lta ti se že k a 
žejo v  uspehih  moštev, čeprav še 
ne v  toliki m eri, kolikor je  vlože
nega dela.«

»Kako delate?«
»Vsak ponedeljek imamo sesta

nek, na katerem  tren e rji poročajo 
o svojem  delu in  se pomenimo o 
nalogah v naslednjih  dneh.«

»Za kaj si v klubu najbolj pri
zadevate?«

»Zavedamo se, da uprav ljam o 
s sorazm erno velikim i sredstvi, 
približno 100 s ta rih  m ilijonov na 
leto, ki j ih  dobimo od TKS, z zbi
ran jem  rek lam nih  oglasov in  iz 
drugih  virov. Ta denar m oram o 
upravičiti. Prizadevam o si za 
m nožičnost in  za kvalite to  ig ra
nja.«

»Kakšni sta?«
»V k lubu je  več kot sto nogo

m etašev. Vse ekipe — od naj m la j
ših do članov — so v okviru  K o
roške nogom etne zveze m ed n a j
boljšimi, čeprav predvsem  p ri s ta 
re jših  še nismo dosegli zaželenega 
cilja, u v rstitve  v 1. slovensko ligo, 
k a r  pa ne bi bilo težko, če bi bilo 
sodelovanje m ed klubi boljše. P ri 
naj m lajših  pa se m i rezu lta ti ne 
zdijo najbolj pomembni. Glavno 
je, da jim  omogočamo sodelova
n je  v športu  in  jih  ne prepuščam o 
ulici. Želimo jih  naučiti osnov no
gometa, še bolj pom em bne pa so 
delovne navade, ki si jih  pridobi
jo  z rednim i treningi. Poskušam o 
jih  vzgojiti v dobre športnike.«

»Prav nogometašem pogosto oči
tajo nešportno obnašanje.«

»Naši tren e rji si za vzgojo m la
d ih  nogom etašev zelo prizadevajo. 
P resegli smo miselnost, da nogo
m et ig rajo  le najslabši učenci. 
Med člani našega kluba so že tud i 
odličnjaki. T ren erji sprem ljajo  
uspeh varovancev in  tistim , ki 
im ajo negativne ocene, ne dovo
lijo  tren ira ti. Dober športn ik  ne 
m ore b iti slab učenec in  tud i n a 
sprotno ne.«

»Glede na dogajanje na nogo
metnih igriščih bi lahko rekli, da

STANJE IN PERSPEKTIVE KOROŠKEGA 
NOGOMETA
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trenerji v svojih prizadevanjih 
niso najbolj uspešni.«

»Zal so razm ere v našem  nogo
m etu take, da velikokrat izničijo 
vzgojna p rizadevan ja  trenerjev . 
Veliko je  k riva  sodniška organiza
cija, neprav ilen  odnos nekaterih  
sodnikov do nogom etašev in m ar
sikdaj krivično sojenje.«

»Ali sodniška in nogometna or
ganizacija nista povezani?«

»Sodniška organizacija delu je 
povsem sam ostojno tako v jugo
slovanskem  kot tu d i v  regijskem  
merilu.«

»Kako pa ste zadovoljni s tre
nerji?«

»Trenerski kader je  zadovoljiv, 
glede na v laganje ZTKO pa bi 
lahko bil boljši in  številnejši. 
Im am o sam o tren e rje  — am ate r
je. Im eli smo tud i poklicnega tre 
nerja , pa nism o znali rešiti njego
vega statusa. To je  velika škoda 
za ravensk i nogomet. T renerji, ki 
se uk v arja jo  z nogometom ob red 
nem  poklicnem  delu, se športu  ne 
m orejo toliko posvečati, čeprav 
tren ira jo  zaradi veselja in  ljubez
ni do nogometa.«

»Kolikšen pa je njihov hono
rar?«

»Za šolsko u ro  dobijo 40 d in a r
jev, vsak  pa opravi po 6 do 8 u r  
tren inga na teden, nekaj jim  p r i
znam o tud i za priprave. Za sode
lovanje na tekm i dobijo še polo
vično ali celo dnevnico, odvisno 
od oddaljenosti k ra ja  tekm ova
nja.«

»Omenili ste, da tudi naše klube 
pesti prestopanje igralcev. Kam  

odhajajo?«

Z budili sm o se v m rzlo  g o r
sko ju tro . N a h itro  sm o se o b 
lek li in  se u red ili, z v ročim  ča
jem  sm o si p reg n a li d rg e t iz te 
lesa in  se z u p an jem  napo tili v

»Klubi ob m eji im ajo težave 
zaradi bližine A vstrije. T am kajš
n ji klubi jih  lahko plačajo in s 
tem  pritegnejo  nogometaše, ki 
smo jih  vzgojili in  izšolali mi. Ve
činom a pa hodijo ig ra t v koroške 
slovenske klube, zato jih  p ri p re 
stopu ne oviram o, le toliko se zgo- 
vorimo, da po v rn itv i iz A vstrije  
zopet ig rajo  za m atični klub. K er 
pa odhajajo  najbo ljši igralci, to 
močno vpliva na kvalite to  našega 
nogometa.«

»Kljub temu pa ima tudi ra
venski nogomet svoje perspektive 
in cilje. Kakšni so?«

»Želimo si predvsem  boljšega 
sodelovanja m ed klubi v občini. 
Ce bi im eli občinsko selekcijo, 
uv rstitev  članov v  1. slovensko li
go ne bi b ila  vprašan je. P red  dve
m a letom a smo bili že blizu tega 
cilja, ko pa smo odločilno tekm o 
izgubili, je  več k ljučn ih  igralcev 
odšlo in  naslednje leto smo se že 
borili za obstanek v vzhodni slo
venski ligi. Letos zopet upam o na 
uv rstitev  v  v išji rang, vendar je  
mnogo odvisno že od p rv ih  te 
kem  v sezoni. N ačrte za p rihod 
nost gradim o predvsem  na m la j
ših  igralcih. M ladinci so že do
segli, k a r je  v  naših  razm erah 
največ mogoče — uv rstitev  v prvo 
slovensko ligo. V tej ekipi igrajo 
nogom etaši skoraj iz vseh k ra jev  
v občini. Upamo, da se bo to so
delovanje nadaljevalo  tud i p ri 
članih in  v tem  vidim  svetlejšo 
perspektivo  ravenskega in  koro
škega nogometa.«

Mojca Potočnik

tem o, p rep red en o  z m eglo, iz k a 
te re  je  rosilo . D a le  n e  bi zares 
začelo deževati!

S tezo sm o bolj s lu tili ko t v i
deli. Laže je  b ilo  tis tim , k i so

S PLANINSKIM DRUŠTVOM NA JALOVEC

Okrebčilo pod vhodom

Jalovec

si svetili. T oda  ju tro  se je  km alu  
začelo o d p ira ti. M egla se je  u m i
k a la  in  odstira la  razg led  n a  b liž 
n je  v rh o v e  Ju lijcev . P o t je  b ila 
zložna in  dalo se je  o z ira ti nao 
krog  in  razm išlja ti. K lju b  tem u, 
d a  nas je  hodilo  v  ko loni več 
k o t petdese t, m e p ri te m  n ihče  
n i m otil. T a  ov ira  je  to re j že 
pad la. N am reč, težko  sem  se 
odločila za skup insk i izlet v go
re. P ro s tra n o sti in  tih o te  gor
skega sv e ta  v en d a r ni mogoče 
uživata v  m nožici, se m i je  
zdelo. Z daj vidim , da se da. 
D ruga reč je  h itro st. H odim  po 
časi, kdo  m e bo na po ti učako- 
val? V čeraj se je  v o dn ik  zna
šel d rugače. Ko sm o se začeli 
vzpon j a ti n a  M ojstrovko, m e je  
u v rs til n a  čelo kolone. H odila 
in  lezla  sem, k ak o r sem  mogla, 
k je r  n i šlo, m i je  pom agal vod
n ik , sledila' pa m i je  p ra v  tako  
izkušena p lan inka, k a r  m i je 
v liva lo  obču tek  v arn o sti in  mi 
d a ja lo  pogum , d a  sem  lezla n a 
p re j, čeprav  se m i je  ponekod 
zdelo, da hočejo n a re d iti iz m e
n e  a lp in istko , tako  s trm o  se  je  
vzpen ja la  steza. »Vaja za Ja lo 
vec,« je  k ra tk o  po jasn il vodnik.

P o t nas je  p riv ed la  pod v rh  
te  m ogočne gore. K o sm o ga 
zagledali, ga je  ožarjalo  sonce. 
R azveselili sm o se. V čeraj se 
n am  je  sk riv a l v  m egli; ko  smo

bili v rh  M ojstrovke, nas je  celo 
zasipala b ab ja  jeza. D anes bo 
to re j drugače, gora, k i jo  želim o 
osvojiti, nas bo sprejela .

Z zavetišča pod Špičkom  ra z 
g led  n i bdi več tako  sončen. 
Č eprav je  o sk rb n ik  venom er 
ponavljal: »Nikogar n e  silim  n a  
vrh , kdo r ne m ore, n a j n e  gre,« 
je  o sta la  p r i koči le  peščica. iz
le tn ikov , o sta li sm o se zagrizli 
v s trm ino . T istim , k i n e rad i 
gledam o v  globino, je  m egla k a r  
u strezala . P o  svo je je  napo ln ila  
p ro sto r in  z večjim  pogum om  
sm o g rab ili za k lin e  in  iskali 
stopanje v  skalah .

Zdaj nism o več hodili v  s t r 
n je n i v rs ti, am pak  so nas ra z 
pored ili v več sk u p in  m ed p la 
n in sk e  vodnike. Tako je  bolj 
varno. Tudi zarad i kam enja , k i 
se la h k o  sproži n a  p>oti.

N aša sk u p in a  je  šla prva, jaz 
spe t tak o j za vodnikom . V če ra j
šn ji vzpx>n m i je  p reg n a l živi 
s tra h  p red  ska ln im i s trm in am i 
in  prev isi, a  bo lje je, da je  po
m oč p r i rok i, ko t d a  M  prišla  
prepozno. Na g rebenu  Jalovca 
n i k a j ok levati. N a dv e  s tran i 
nep reg ledna  globina, če b i se ta 
zvrtelo , se  ne zaustav iš h itro . 
H odili sm o dovolj prev idno , da 
nism o prožili kam enja , zato se 
je  vodniik še to liko  bolj raz h u 
dil, k o  je  m im o nas p rišv istel 
kam en, k i se  je  sprožil n asp ro ti 
p r ih a ja jo č im a  plan incem a. Na 
g rebenu  nas je  p resen etil še 
v e te r. M ed skalam i so se belile  
k rp e  svežega snega, ska le  p>a so 
b ile  n a  p riv e trn i s tra n i p rev le 
čene s podolgastim i k ris ta li ivja.

N a v rh u  se je  ozračje um irilo , 
m egla je  dala  p ro sto r sončnim  
žarkom , da so začeli p rije tn o  
greti. Toplota pa se je  š ir ila  tu d i 
m ed nam i, od  nekod  iz n o tra 
n jo sti — prevzelo  nas je  slovesno 
razpoloženje. N ekdo je  podal 
to v a rišu  roko, stisk i rok  so nato  
povezali vso skupino v občutje 
p rija te ljs tv a , porajajočega se v 
zm agoslavju zaradi skupno p re 
m aganega s trah u  in  napora.

V rača li sm o se enako  p rev idno  
ko t p re j vzpenjali, a tesnoba je  
popustila: dosegli smo, k a r  sm o 
želeli, čep rav  nam  gora n i dala 
vsega, k a r  s svojo  okolico p re 
m ore. Zato p re n e k a te ri izm ed 
nas sklene: P rv ič  sem  b il n a  tv o 
jem  tem enu . Z daj vidim , da 
zm orem . V rnem  se, ko se boš 
bleščal v  ja sn i s in jin i in  top lem  
soncu. H očem  se nauž iti š i r n i h  
razgledov s tvo jega  pogorja  in  
te  do je ti v  vsej tv o ji ponosni, 
čep rav  n ev a rn i lepoti.

M ojca P otočnik
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Kadrovska gibanja 
v avgustu

A v g u sta  se  j e  š te v ilo  z a p o s len ih  po
v e ča lo  za  66 d e la v c e v , p r ed v sem  zarad i 
za p o s litv e  n a š ih  š tip e n d isto v . Z a p o sle 
n ih  n a s  j e  b ilo  5969 d e la v c e v .

DELOVNO RAZMERJE 
SO SKLENILI

JE K L A R N A  — P o k ržn ik  J o že , ta li-  
le c ,  F a jm u t E m il, p r id o b iv a lec  k o v in  
— iz  šo le ;  R u žo jč ič  O stoja , N K  d e la 
v e c , Sop ar  S ta n k o , m o n ter  o g rev a ln ih  
n a p ra v  — iz  d ru g e  d e lo v n e  o rg a n iza 
c ije ;  R o žen  Jo že , ta li le c  — p rem ešč en  
iz  TRO; S a v e  M arjan, N K  d e la v e c  — 
p r e m e šč e n  iz  S tro jev  in  d e lo v .

JE K L O L IV A R N A  — G regelj R obert, 
R o se  T om až, Z d o v c  Ja n ez , T o p o lo v e c  
M arijan , le sa r ; S p es  S ilv e s te r , S en ica  
Iren a , K os Jo la n d a , R am p re A le n k a  — 
s tro jn i liv a r ji in  jed ra r ji;  Iršič  M artin , 
P e č n ik  P r im ož, S la v ič  D rago , S ta lek a r  
M ilan , o b lik o v a lc i k o v in  — v s i iz  šo le .

V A L JA R N A  — S m o n  F ran c , T ra tn ik  
D a n ilo , P r is la n  B ran k o , p red e lo v a lc i  
k o v in  — iz  šo le ;  S ip ek  N ad a , p red 
m e tn a  u č ite lj ic a  — prva  z a p o s litev ;  
T ra tn ik  H erm in a , ž er ja v o v o d ja  — iz 
d ru g e  d e lo v n e  o rg a n iza c ije ; Iv a rtn ik  
M arijan , s tr o jn i k lju č a v n ič a r  — iz  
JL A ; P ra zn ik  D rago , N K  d e la v e c  — 
p r e m e šč e n  iz  TRO.

SLOVENSKI PREGOVORI
— K adar zlato govori, vsaka 

beseda slabi.
— K jer bogastvo hira, p r ija 

te ljstvo  um ira.
— Veliko im ajo ljudje, dosti 

nikoli.
— Vse se k lan ja  d enarju  sle

parju .
— Drugega nim a kakor pot, po 

k a te ri hodi, pa še tis ta  ni 
njegova.

— K dor je  poleti len, s trada po
zimi.

K A L IL N IC A  — M ela n šek  E tb in , 
s tr o jn i d e lo v o d ja  — p r e m e šč e n  iz  J e 
k la rn e .

ST R O JI IN  D ELI — G olirač  M artin , 
N K  d e la v e c , S tu m b erg er  R ado , N K  d e 
la v e c , Iv a rtn ik  M ilen a , ž er ja v o v o d ja  — 
iz  d ru g e  d e lo v n e  o r g a n iz a c ije ; B u č ek  
D rago , s tr o jn i k lju č a v n ič a r  — iz  JL A ; 
G rilc  S re čk o , N K  d e la v e c , K re v ze lj  
F ran c, N K  d e la v e c  — p rv a  za p o s litev ;  
T u šn ik  J o že , N K  d e la v e c , p o n o v n a  za 
p o s lite v ;  L o z in še k  M arijan , p o m o čn ik  
k a lilca  — p r e m e šč e n  iz  K a liln ic e .

IN D U S T R IJS K I N O Z I — P o d r ičn ik  
V ida, P e ru z z i S im o n a , J o v a n o v ič  S la v 
k o , M rav ljak  M ilan , M o č iv n ik  F ranc, 
o b lik o v a lc i k o v in  — iz  šo le .

O R O D JA R N A  — L ip o v n ik  S ilv o , 
K o n trec  Ja n ez , S a v e  J u rček , R ib ič  
A n d rej, o b lik o v a lc i k o v in  — iz  šo le .

P N E V M A T IČ N I ST R O JI — B u rja k  
R u d o lf, s tr o jn i teh n ik , P e č n ik  M iran, 
M lin šek  M ilan , Š teh a rn ik  F an ik a , Ca- 
p e ln ik  V in k o , o b lik o v a lc i k o v in  — iz  
šo le .

TRO PR E V A L JE  — M erkač S tan k o , 
P o la jn er  M arija , o b lik o v a lc a  k o v in  — 
iz  šo le .

A R M A T U R E  — B rezn ik  M ihael, 
K ra jn c  F ra n jo , o b lik o v a lc a  k o v in  — 
iz  šo le .

DO T SD  — R o to v n ik  B ran k o , S ip ek  
R ob ert, H u d o b rezn ik  Jo že , R am šak  
J o že , P e č o le r  Ja n ez , H o zja n  P e te r , P o 
to č n ik  D u šan , Z ajc  A le k sa n d er , P le 
m en  Jo že , s tr o jn i l iv a r j i  in  jed ra r ji;  
P r o š t  M atjaž, M ajd ič  F ran c, K rajn c  
A n d rej, V rh o v n ik  L ju b o , o b lik o v a lc i  
k o v in ; M ark ov ič  D u šan , C ep ec  M iran, 
K ise la k  E rih , V a jd e  Ja n ez , K ok o lj 
D a m ja n  — p r e d e lo v a lc i k o v in ; R id l 
V iljem , B la tn ik  T om o, P le š lv č n ik  
Z d ravk o , R ožej A n to n , s tro jn i te h n ik i
— iz  šo le ;  Ig erc  B o g d a n  — N K  d e la 
v ec , K a lišn ik  B ran k o , s tro jn i k lju č a v 
n iča r , B u n d er la  B o ris , s tr o jn i teh n ik , 
P en šek  M ilivo j, m o n ter  o g r ev a ln ih  n a 
p ra v  — iz  d ru g e  d e lo v n e  o rg a n iz a c ije ;  
B u rja k  R u d o lf, d ip l. in ž . m e ta lu rg ije
— p r e m eščen  iz  J e k lo liv a r n e ;  P a č n ik  
J o žef , r o čn i o b lo č n i v a r ile c  — p r e m e 
šče n  iz  V a lja rn e , M arjan ov ič  S a v o , v a 
r ile c  — p r e m ešče n  iz  J e k la rn e , G rn jak  
T atjan a , g im n a z ijsk a  m a tu r a n tk a  — 
p re m e šč e n a  iz  K o m erc ia le .

E N ER G IJA  — S a g m eis te r  B en ja m in , 
s tro jn i te h n ik , G o re n šek  Z oran , M e
d v e š ek  E do, S a p ek  S re čk o , o b lik o v a lc i  
k o v in  — iz  šo le .

E TS — P o p ič  D rago , e le k tr o te h n ik
— iz  šo le ;  V rčk o v n ik  S ta n k o , d ip l. Inž. 
e le k tr o a v to m a tik e  — iz  d r u g e  DO; 
D retn ik  S ilv o , e le k tr o te h n ik  — iz  JL A .

SG V  — H erm an  A n d rej, s lik o p lesk a r , 
J e r t  Iztok , S to jč ič  M ilan , T om až F ranc, 
R u k a v in a  Iv ica , C ap eln ik  T om až, o b 
lik o v a lc i  k o v in  — iz  šo le .

R PT  — U rn a u t B o ru t, d ip l. in ž . m e
ta lu rg ije , Š tru c  A n ita , in ž . m e ta lu rg i
je , C eg o v n ik  S rečk o , H o v n ik  D o m in i
k a , s tro jn a  te h n ik a  — iz  šo le .

K O M ERCIALA — D o le n c  A n to n , N K  
d e la v e c  — iz  JL A ; G olob  A n ton , m e 
ta lu ršk i te h n ik  — p r e m e šč e n  iz  TRO.

K O N TR O LA  K A K O V O STI — T e lček  
M arjan, m o n ter  o g r ev a ln ih  n a p ra v  — 
iz  d ru g e  DO, K a m n ik  A lb in , ž e r ja v o 
v o d ja  — p r e m e šč e n  iz  P n ev m a tič n ih  
s tro jev .

G O SPO D A R JE N JE  — S m olar  T one, 
e k o n o m ist  — iz  šo le .

K SZ  — K os Iren a , N K  d e la v k a  — iz  
d r u g e  DO, L esja k  R u d o lf, s tr o jn i te h 
n ik  — p r e m e šč e n  iz  V zm etarn e .

DELOVNO RAZMERJE 
JE PRENEHALO

JE K L A R N A  — P e č o v n ik  A lo jz , liv n i  
ž er ja v o v o d ja  — sta ro stn o  u p o k o jen ;  
P r ik eržn ik  F ran c , p rv i p o m o čn ik  to 
p ilc a  — iz k lju č e n ; R u žo jč ič  O stoja , z i
d ar l iv n ih  p lo šč  — od p o v ed  d e la v c a ;  
B a čič  S u le jm a n , sk la d iščn i d e la v e c  — 
v  JL A ; M a rja n o v ič  S avo , p r ip ra v lja lec  
za l i t j e  — p r e m e šč e n  v  DO T SD ; M e
la n še k  E tb in , p o m o čn ik  o p era terja  po- 
n o v č n e  p e č i — p r e m e šč e n  v  K a liln ico .

JE K L O LIV A R N A  — Š teh a rn ik  Jože, 
p r ip r a v lja le c  p e sk a  — o d p o v ed  d e la v 
ca ; A rih  Iv a n , ž a r ilec  — sp orazu m n o; 
Š p rah  M arjana — ročn a  b r u s ilk a  — 
in v a lid sk o  u p o k o jen a ; V u šn ik  Ivan , 
rez a le c  n a  to r n i ža g i — p o tek  d e lo v 
n e g a  razm erja  za d o lo čen  čas; B u rjak  
R u d o lf, ob ra tn i in ž e n ir  — p rem ešč en  
v  DO TSD .

V A L JA R N A  — S v e tin a  J u lija n a , č i
s t ilk a  — d r u ž in sk a  u p o k o jite v ;  S tip a -  
n ič  Ivan , ž a r ile c  na  k o n ti p e č e h  — o d 
p o v e d  d e la v c a ; P a č n ik  J o žef , tra n s
p o r tn i d e la v e c  — p r e m e šč e n  v  DO T SD .

K O V A Č N IC A  — J e n žek  Ivan , č is t ile c  
p o lizd e lk o v  — sta ro stn a  u p o k o jite v .

K A L IL N IC A  — L o z in šek  M arjan, p o 
m o č n ik  k a li lca  — p r e m e ščen  v  S tro je  
in  d e le .

ST R O JI IN  D ELI — S a v e  M arjan, 
m ed fa zn i tra n sp o r tn i d e la v e c  — p re 
m e š če n  v  J ek la rn o .

P N E V M A T IČ N I STR O JI — 2 ila v e c  
L u d v ik , tra n sp o rtn i d e la v e c  — in v a lid 
sk a  u p o k o jitev .

IN D U S T R IJS K I N 0 2 I  — K o jzek  B o 
ja n , žagar  — um rl.

V Z M E T A R N A  — P o g o r e lč n ik  K arel, 
n a la g a lec  p r i n a p u stn i p e č i, M alin ov ič  
P e te r , o d la g a lec  pri n a p u stn i p e č i — 
iz k lju č en a ; L esja k  R u d o lf, v o d ja  p r i
p r a v e  d e la  — p rem e ščen  v  D S K SZ .

DO T SD  — P le v n ik  B o ris , k lju č a v n i
čar  — v  JLA .

TRO — Š teh a rn ik  J o že , k lju č a v n ič a r  
— in v a lid sk a  u p o k o jitev ;  G olob  A n ton , 
k lju č a v n ič a r  — p r e m e šč e n  v  K o m er
c ia lo ; P ra zn ik  D rago , lo ta le c  — p r e 
m e šče n  v  V a ljarn o; R ožen  Jože, lo ta 
le c  — p r e m e šč e n  v  J ek larn o .

AR M A TU R E — P ro h a rt M ilan  — p o 
m o žn i d e la v e c  — iz k lju č en ; P o g o r e lč 
n ik  M arko, in ž. s tr o jn iš tv a , k o n tro lo r  
arm a tu r  — p o tek  d e lo v n e g a  razm erja  
za  d o lo č e n  čas.

K O V IN A R ST V O  — F lu d ern ik  F ran c , 
N K  d e la v e c  — iz k lju č en ; P o d k r ižn ik  
M arko — v  JL A .

E N E R G IJA  — D ežm a n  E g id ij , s tr o j
n ik  k o tla rn e  — sta ro stn a  u p o k o jitev ;  
A d am  M aks, p o ln ile c  tla č n ih  p osod  — 
p r e m ešč en  v  J ek larn o .

ETS — L eš O tm ar, s tr o k o v n i d e la v ec , 
sta r o stn o  u p o k o je n , P ik i Z la tk o , p o 
m o žn i d e la v e c  — p o tek  d e lo v n e g a  raz
m er ja  za  d o lo č e n  čas.

SG V  — A rce t M arijan , te sa r  — o d 
p o v ed  d e la v ca .

T R A N SP O R T  — Iv a rtn ik  Ivan , p re -  
m ik a č  — o d p o v ed  d e la v ca .

K O M ERCIALA — G rn jak  T atjan a , 
r e feren tk a  p ro d a je  — p re m eščen a  v  
DO T SD .

D R U 2B E N I ST A N D A R D  — P a čn ik  
C vetk a , č is t ilk a  — d an a od p o v ed . _

K SZ  — P e č n ik  K arel, d ežu rn i te le fo 
n a  — starostn a  u p o k o jitev ; M ešk o  Iv i
ca, so c ia ln a  d e la v k a  — sp orazu m n o .

BOJAN KOJZEK
Ni ti bilo dano dolgo življenje. 

Usoda, tak a  ali drugačna, sm rt 
vedno boleče poseže m ed žive. V 
srcih najb liž jih  ostane praznina, 
k i je  nenadom estljiva. Vedno boš 
ostal v spom inu svojcev in sode
lavcev.

Bojan se je  rodil 26. 10. 1963. 
leta kot drugi o trok v družini. 
Sčasoma se je  d ružina povečala 
še za dva. Ko je  B ojan zapuščal 
osnovnošolske klopi, so se m u v 
glavi poraja le  m isli o razn ih  po
klicih. K azal je  zanim anje za te h 
niko in  šel se je  učit za avtom e
hanika. Po končani poklicni šoli 
zanj v njegovi stroki ni bilo za
poslitve. Sel je  po stop in jah  očeta 
in  m atere  te r  se zaposlil m ed že- 
lezarji v tozdu Industrijsk i noži, 
k je r je  delal vse do odhoda k vo
jakom . Po odsluženju vojaškega 
roka se je  vrn il na svoje p re jšn je  
delovno mesto.

Tako tihega in  skrom nega, kot 
je  bil, so sodelavci spreje li za 
svojega. N ikdar ni silil v ospred
je  ali želel vzbujati pozornost. Po
p rije l je  za vsako delo in  bil p r i
p rav ljen  pom agati sodelavcem  p ri 
delu in  z nasveti. Im el je  čut od
govornosti za delo, čeprav je  imel 
svoje stališče do določenih stvari.

Z elja po znan ju  ga je  prisilila, 
da se je  vpisal v tehnično šolo. 
P rek ra tk a  je  bila njegova živ
ljen jska pot, da b i lahko pokazal 
vse svoje sposobnosti in uporabil 
v  šoli pridobljeno znanje.

Bojan bo nam , sodelavcem, ostal 
vedno v lepem  spominu.

V im enu kolektiva Industrijsk ih  
nožev izrekam  svojcem  in sorod
nikom  iskreno sožalje.

C vetja  smo povsod veseli
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ST A R A  O L IV A  N A  M IR O V ITIC I PR I 
B A R U

S k u p n o st  ju g o s lo v a n sk ih  P T T  izd aja  
le to s  p r ilo ž n o s tn o  p o štn o  zn a m k o  z 
m o tiv o m  sta re  o liv e  na  M iro v itic i pri 
B aru  v  v r ed n o s ti S d in .

O s ta r o sti k u ltu r e  o liv  v  n a š i d rža v i 
p r ič a jo  t is o č le tn i n a sa d i v  Č rnogor
sk em  p r im o rju  o k ro g  B ara  in  U lc in ja .  
N a M ir o v itic i p r i B a ru  j e  o liv n o  d re 
vo , k i j e  v e r je tn o  s ta r o  v e č  k o t d v a  
tiso č  le t . T o  d r ev o  je  b ilo  dan o  pod  
d rža v n o  v a r stv o  ta k o j p o  v o jn i, sa j je  
iz r ed n a  n a r a v n a  v r ed n o st. R aste  na  
p r ib ližn o  100 m ’ š iro k em  p rostoru , o b 
s e g  s te b la  pa  je  10 m e tro v . O liva  je  še  
v e d n o  p lo d n a  in  p r ip ad a  v r st i r u m e
n ih  o liv , k i s ic e r  p r e v la d u je jo  n a  te m  
ob m o čju .

G ra fičn a  r e š ite v  zn a m k e  je  d e lo  D i
m itr ija  C u d ova . N a tisn il jo  j e  za v o d  
za izd e la v o  b a n k o v c e v  v  B eo g ra d u  v  
te h n ik i v e čb a rv n eg a  o fs e ta  in  v  p o la h  
po 25.

V p ro d a jo  je  p r iš la  15. sep tem b ra .

750-LETNICA M EST A  V IR O V ITIC A
Ob 750-letn ici m e s ta  V ir o v itic a  je  iz 

d a la  sk u p n o st  ju g o s lo v a n sk ih  P T T  p r i
lo ž n o s tn o  p o štn o  zn a m k o  za 5 d in .

Im e  V ir o v itic a  se  p o ja v lja  p r v ič  l e 
ta  1234 v  l is t in i, s  k a ter o  v o jv o d a  K o -  
lo m a n  d a je  tem u  n a s e lju  u g o d n o sti  
sv o b o d n e g a  k r a lje v e g a  m e sta . Od s r e 
d in e  13. do  sre d in e  15. s t . j e  V ir o v itic a  
p o se stv o  h r v a tsk o -o g r sk ih  k r a lje v . T i
s te  ča se  je  b ila  tu  k r a lje v sk a  p a la ča , v  
k a ter i so  b il i  sa b o r i in  k je r  so  s e  iz d a ja 
le  lis t in e . T ak o  je  k ra lj B e la  IV  iz d a l v  
V ir o v it ic i le ta  1242 zn a n o  »zlato  bulo«  
m e sta  Z agreb a . O d le ta  1552 do  le ta  1684 
|e  m esto  pod  tu ršk o  u p ra v o  in  p o m em b 
n a  v o jn a  trd n ja v a . O bn ova  V ir o v it ic e  v  
b a ro čn em  s t i lu  se  j e  z a če la  sred i 18. 
s to le t ja  z  z g ra d itv ijo  c e r k v e  in  fr a n 
č išk a n sk e g a  sa m o sta n a , v  o k v ir u  k a 
te r eg a  je  b ila  le ta  1748 o d p rta  lek a rn a . 
D a n es je  to  k u ltu r n i sp o m en ik , p o 
m em b n a  o h r a n jen a  c e lo ta  v is o k e g a  b a 
roka.

M o tiv  n a  z n a m k i p r e d s ta v lja  g ra v u 
ro m esta  V ir o v it ic a  iz  17. s to le t ja  in  
grb m esta . L ik o v n a  o b d e la v a  zn a m k e  
j e  d e lo  D u ša n a  L u č iča . Z n a m k o  je  n a 
t is n il  za v o d  za  iz d e la v o  b a n k o v c ev  v  
B eo g ra d u  v  te h n ik i d v o b a rv n eg a  o fs e 
ta  v  p ro d a jn ih  p o la h  po  25. V  p rod ajo  
je  p r iš la  4. o k to b ra .

SV E T O V N A  Z N A M K A  1983 — Z N A M 
K A  OZN

M ed n arod n o n ag ra d o  za  f ila te lis t ič n o  
u m etn o st  A siaga  (m esto  v  I ta liji)  je  
d o b ila  p r ilo žn o stn a  zn a m k a  za  1,20 
šv ic a r sk ih  fr a n k o v  za  p o što  v  2 e n e v l ,  
izd an a  9. d e cem b r a  1983 v  o k v ir u  iz 
d a je  v  p o č a s tite v  3 5 -le tn ice  sp lo šn e  d e 
k la r a c ije  o  č lo v e k o v ih  p ra v ica h . To  
u m etn išk o  ze lo  u sp e lo  iz d a jo  je  iz d e 

la l d a n es  v  f i la te lij i  p o g o sto  o m e n je 
ni in  h v a lje n i a v s tr ijsk i s lik a r  F r ie -  
d en sr e ic h  H u n d ertw a sser . P red sed n ik  
ž ir ije  »N agrade A siaga«, n a g ra d e  za  
n a jlep šo  zn a m k o  p r e te k le g a  le ta  v  s v e 
tu , je  b il ita l ija n s k i p o lit ik  in  č la n  
sen a ta  M arian o  R um or. N agrad o  so  
sv eč a n o  iz r o č ili  p re d sed n ik u  p o štn e  
u p ra v e  zd ru žen ih  n a ro d o v  (U N P A ) 15. 
ju n ija  v  m e s tn i h iš i A sia g a .

f. u.

■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■
KOROŠKI 

KINEMATOGRAFI 
V OKTOBRU 

IN NOVEMBRU 
■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■a

K o r o šk i k in e m a to g r a fi Crna, 2 e r ja v ,  
M ežica , P r e v a lje , R a v n e  in  D ravograd  
bod o  p re d v id o m a  v  o k to b ru  in  n o v e m 
b ru  p r e d v a ja li n a s le d n je  f ilm e :

B O R B A  T IT A N A , an g . sp e k ta k e l, 12. 
— 22 . 10 .

R O B IN Z O N O V E  PU ST O L O V ŠČ IN E, 
č e š k i m la d in sk i, 12,—22. 10.

2 E N A  A P A Č , ita l ija n s k i v e s t e m , 12. 
— 2 2 . 10 .

TO O TSIE, a m er išk a  k o m ed ija , 19.— 
29. 10.

N E N A V A D E N  R O P, a m e r išk i tr iler ,  
19,—28. 10.

NAJVEC.TI R O P B A N K E , a n g le šk a  
k r im in a lk a , 19.—29. 10.

SO K , fr a n c o sk i tr ile r , 19,—30. 10.
V R A G  M ORILEC, h o n g k o n šk a  k r i

m in a lk a , 19.—29. 10.
NO RCI IZ  S T A D IO N A , fr a n c o sk a  k o 

m e d ija , 26. 10.—5. 11.
L JU B IM E C  L A D Y  CH ATTERLEY. 

a n g l.-fra n c . lju b e z e n sk a  d ram a, 25. 10. 
— 8 . 11.

K A M IO N  SM R TI, a m e r išk i a k c ijsk i,  
25. 10,—5. U .

MOC R U ŠIT V E , k a n a d sk i a k c ijsk i,  
31. 10,—U . U .

P IN G  P O N G , h o n g k o n šk i k a r a te -  
a v a n tu r is t ičn i, 1.—9. U .

N E  P U S T IS  S P A T I, fra n c o sk a  k o m e 
d ija , 2.—10. U .

L JU B E Z E N S K A  P ISM A  R E D O V N I
CE, n e m šk i e ro t ič n i, 9.—19. 11.

T O PL I O BRO K , a m er išk a  k o m ed ija , 
9 .-2 5 . U .

K o r o šk i k in em a to g r a fi  
P r e v a lje

ZAHVALA

Ob sm rti drage m am e Terezije 
Kavšak se iskreno zahvaljujem o 
vsem, ki so jo  sprem ljali na n je 
n i zadnji poti, posebej pa še go
vorn iku  za poslovilne besede.

Sin M arjan  z družino

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše drage 
m ame, babice in  prababice Marti
ne štruc se iskreno zahvalju jem o 
vsem, ki so jo  v  tako  velikem  
številu  posprem ili na n jen i zad
n ji poti, darovali vence in  cvetje 
in  nam  pom agali v n a jtež jih  tre 
nu tk ih . Posebno se zahvaljujem o 
govornikom  S tanku  K otniku, Iv a 
nu  Jakobu  in  Roku G orenšku za 
lepe poslovilne besede. H vala tu 
di pevcem  s Sel za zapete žalo- 
stinke in  g. župniku za oprav lje
ni obred.

Isk rena hvala tud i bolniškem u 
osebju k irurškega oddelka bolni
ce Slovenj G radec za zdrav ljen je 
in nego te r  patronažni sestri B er
ti za nego in  pomoč na domu.

O troci: Ivan, Ančka, Betka,
Š tefka, A leksander, T ini in  Lojze 
z družinam i, vnuki in  p ravnuk i 
te r  drugo sorodstvo.

ZAHVALA

Po dolgoletnem  sodelovanju v 
p rip rav i dela S tro ji in  deli sem 
se m oral s težkim  srcem  posloviti.

Z ahvalju jem  se vam  za vso po
zornost in  pomoč, k i ste mi jo  za
rad i m oje bolezni izkazovali ves 
čas našega sodelovanja. Ob od
hodu v pokoj ste  se lepo poslo
vili od m ene in  m i poklonili d a 
rila , ki me bodo vedno spom inja
la na vas.

Za vse se vam  še en k ra t iz s r
ca zahvalju jem  in  vam  še naprej 
želim, da bi se lepo razum eli in 
im eli veliko delovnih uspehov.

Alojz M lačnik

ZAHVALA

Ob odhodu v pokoj se naj lepše 
zahvalju jem  vsem  sodelavcem  od
delka čistilnica v tozdu Jek lo li- 
v arn a  za izkazano pozornost in  
lepo darilo. Vsem še naprej želim 
veliko delovnih uspehov te r  m ed
sebojnega razum evanja.

A nton Oto

ZAHVALA

Slovo od kovačnice je  težko, še 
težje  pa je  slovo od delovnih p r i
ja te ljev . P o t v fabriko in  domov 
— ta  vsakdan ji tem po živ ljen ja — 
je  bila lepa.

N ad tridese t le t oblikovanja 
plem enitega jek la  in  sam ega sebe 
je  rezu ltat, k i ga ne kaže zane
m ariti. Vedno je  treb a  g ledati n a 
prej v boljši čas. T rideset le t p re 
b ivan ja  v  družin i kovačev se p ra 
vi živeti in  delati m ed iskrenim i 
prija te lji. Slišiš im ena Jože, F ranc, 
Tone, M ilan, V iktor, Janez, Rudi 
itd., n aen k ra t pa je  vse tiho, ni 
več imen, bu n k an ja  kladiv, p iska
n ja  pare. K ot da sem priše l v 
d rug  svet, ki se ga bom težko p r i
vadil.

D ragi p rija te lji kovači, iz srca 
se vam  zahvalju jem  za bogato 
darilo, ki ste mi ga izročili ob 
m ojem  odhodu v  pokoj. P rav  tako 
se zahvalju jem  za poslovilne b e
sede prvega kovača, vodje obrata  
in  tovariša ravnatelja .

Izvršnem u odboru OO sind ikata 
tozda K ovačnica se zahvalju jem  
za denarno nagrado. D elavskem u 
svetu  in  IO OOS tozda K ovačni
ca te r  vsem  pred lagate ljem  se za
hvalju jem  za podelitev p riznan ja  
»zaslužni delavec« v  le tu  1983.

Še en k ra t vsem  iskrena hvala.
M atevž Šum ah

SLOVENSKI PREGOVORI
Slepca za pot in  bedaka za svet 

ne vprašu j.
S tori le, kakor te  pam et uči, in 

ne oziraj se na druge ljudi.
Zažgati je  lahkd, hud  ogenj po

gasiti pa težko.
K dor se pred  bojem  veliko h ru 

sti, p rv i m esto zapusti.
N arod brez narodnosti je  telo 

brez kosti.
Ne m ore se iz vsakega lesa po

doba iztesati.
Od lepote n i nič vzeti, p a  jo  

vendar hoče vsakdo im eti.

Izd aja  d e la v sk i s v e t  2 e le -  
zarn e  R a v n e  k o t m e seč n ik  
v  n ak lad i 5500 Izvod ov . U r e 
ja  u r e d n išk i od b or: J o ž e
G ru d en , Iv ica  K la n čn ik , 
M arjan K olar , F ran jo  M ik
la v c , V la d im ir  N o v ln šek .

U red n iš tv o : g la v n i ln  o d 
g o v o r n i u re d n ik  M arjan  
K olar, n o v in a rk i H e len a  
M erkač ln  M ojca P o to čn ik , 
ta jn ic a  J e lk a  J a m šek .

T e le fo n  861 131, Int. 304.
T isk a  CG P V ečer , M ari

bor.
G la s ilo  Je p o  7. to č k i 1. 

o d st. č l. za k o n a  o  o b d a v če 
n ju  p ro izv o d o v  ln  s to r ite v  v  
p ro m etu  (U rad n i U st SF R J, 
š t. 33/72 ln  m n en ju  s ek re ta 
ria ta  za In fo rm a c ije  SR S, St. 
421-1/72 p rosto  p la č ila  p ro
m e tn e g a  d avk a .

Fotogralije za to š tevilko  so p r i
spevali: S. Jaš, H. M erkač, M. 
Potočnik, kadrovska služba in  

V  Topli oddelek za in form iranje


